
سید ابراهیم رئیسی:

ستاد ما به هیچ عنوان نماد دولت 
آینده نخواهد بود

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری گفت : همانطور 
که قبلا هم اعلام کرده ام، ستاد ما 
به هیچ عنوان نماد دولت آینده 
نخواهد بود و نباید از روی ستاد 
نسبت به آینده دولت داوری کرد. 
با  رابطه  در  احدی  به  نسبت  ما 
آینده بدهکار نخواهیم بود و کسی 
حق سهم خواهی در این زمینه را 

روزنامه

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

»کوو برکت« در راه قم
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رئیس هیات کشتی استان قم  خبرداد:
کشتی گیر قمی در لیست اعزامی به بازی های المپیک

  

مهدی رضائی نژاد کاندیدای انتخابات شورای اسلامی شهر قم گفت : در دوره های 
گذشته شورای شهر قم کمترین توجه به ورزش را شاهد بودیم که این امر برای ما ورزشی 
ها و جوانان این شهر پذیرفتنی نیست . درصورت اینکه بتوانم اعتماد مردم قم را جلب 
کنم ورزش را ازحاشیه بودن در شورا خارج و با برنامه های که دارم به متن تصمیم گیری 
ها شورا وارد خواهم کرد. مهدی رضائی نژاد  اظهارداشت :جای تأسف بسیار است که 
می بینیم در سطح کشور بیشتر رشته های ورزشی با نام های شهرداری آن شهر در 
مسابقات شرکت نموده و تحت حمایت مالی عام شورای شهر و شهرداری آن استان 

مدیرکل کمیته امداد استان قم با بیان اینکه ما امسال ۱۴۰۰ کمک هزینه ازدواج برای 
نیازمندان خواهیم داشت، گفت: هر سری جهیزیه به ارزش ۲۴ میلیون تومان استکه 
در سری اول ۱۵۷ جهیزیه و کمک هزینه ازواج به ایتام اهدا شده است. اکبر میرشکار 
مراسم اهدای ۱۵۷ جهیزیه و کمک هزینه ازدواج به مددجویان تحت حمایت کمیته 
امداد امام خمینی)ره( استان قم با بیان این که ما در استان قم به خاطر روحیه ایثار و 
انفاق مردم مشکل منابع نداریم، افزود: در طول سال جاری ۵۶۲ میلیارد تومان برای رفع 
فقر و نیاز مردم هزینه خواهد شد تا بتوانیم بخشی از مشکلات مردم را کم کنیم. وی با 

مهدی رضائی نژاد کاندیدای انتخابات شورای اسلامی شهر قم؛

باید ورزش درمدیریت شهری از حاشیه خارج شود
مدیرکل کمیته امداد استان قم :

۱4۰۰ کمک هزینه ازدواج به نیازمندان اهدا می شود
شهردار قم بر لزوم استفاده از تمامی ظرفیت های مجموعه 
شهرداری برای برگزاری با شکوه انتخابات پیش رو با حفظ اصل 
بی طرفی و عدم هرگونه حمایت از نامزد یا ائتلاف خاص تأکید 
کرد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در آستانه سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری که همزمان با ششمین دوره 

انتخابات شوراهای اسلامی شهر قم و انتخابات میان دوره ای 
مجلس خبرگان رهبری در استان قم برگزار خواهد شد، با تأکید 
بر لزوم تلاش در جهت دعوت شهروندان برای حضور پرشور 
تمامی ظرفیت های  بر بسیج  انتخابات،  و مشارکت فعال در 
شهرداری قم بدون هیچ گونه جهت گیری سیاسی و حمایت از 

چهار شنبه 26خرداد1٤00 5ذی القعده1٤٤2  16ژوئن2021   شماره 5290  سال بیست وچهارم   2000 تومان

شهردار قم تأکیدکرد:

 استفاده از تمام ظرفیت ها برای برگزاری 
با شکوه انتخابات

44

بازگشت  از  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
استان به روال عادی واکسیناسیون کووید۱۹ از هفته آینده و 
بر اساس تأمین دُز دوم واکسن های وارداتی و همچنین توزیع 
قریب الوقوع واکسن ملی خبر داد.   سیامک محبی با اشاره 

به مشکلاتی که برای واردات واکسن های خارجی به کشور در 
هفته های اخیر پیش آمده بود بیان کرد: خوشبختانه دُز دوم 
برخی واکسن های مورد نیاز به دست ما رسیده است و برخی 
دیگر نیز به زودی توزیع خواهد شد. وی با ابراز خرسندی از 

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی قم اعلام کرد:

شیوه نامه جدید فعالیت تالار های پذیرایی

2

عبدالناصرهمتی :

باید به دوران حاکمیت سیاست بر 
اقتصاد پایان یابد 

علی لاریجانی: 

روز 28 خرداد را به روز ملی 
سرنوشت بدل کنیم

دوره  سیزدهمین  کاندیدای 
ریاست جمهوری  انتخابات 
را  استراتژی مان  هم  باید  گفت: 
را  تاکتیک ها  هم  و  بدهیم  تغییر 
تغییر دهیم. چندین بار گفتم که 
حکمرانی اقتصادی در کشور باید 
تغییر کند و دولتی روی کار بیاید 
حاکم  سیاست  بر  را  اقتصاد  که 
کند و دوران حاکمیت سیاست بر 

 مشاور مقام معظم رهبری در پیامی تاکید 
کرد: ملت عزیز در مشکلات سخت تحریم، 
پیش  در  ظفر  ان شاءالله  کردید؛  صبوری 
است که صبر و ظفر دوستان قدیمند روز 
بدل  روز ملی سرنوشت  به  را  ۲۸ خرداد 
کنیم.  علی لاریجانی عصر روزسه شنبه  
در پیامی اظهار داشت: بهتر آن است که در 
اقدام ملی انتخابات، یکسره با خدا معامله 
کنیم یادمان باشد که چه خون های پاکی 
جمهوری  نظام  استقرار  و  انقلاب  7فدای  2

روال عادی واکسیناسیون از سر گرفته می شود 

همه برای اعتلای ایران سربلند می آییم
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علی لاریجانی: 

روز ۲۸ خرداد را به روز ملی سرنوشت 
بدل کنیم

 مشاور مقام معظم رهبری در پیامی تاکید کرد: ملت عزیز در مشکلات سخت 
تحریم، صبوری کردید؛ ان شاءالله ظفر در پیش است که صبر و ظفر دوستان قدیمند 

روز ۲۸ خرداد را به روز ملی سرنوشت بدل کنیم. 
علی لاریجانی عصر روزسه شنبه  در پیامی اظهار داشت: بهتر آن است که در اقدام 
ملی انتخابات، یکسره با خدا معامله کنیم یادمان باشد که چه خون های پاکی فدای 
انقلاب و استقرار نظام جمهوری اسلامی شد.روح شهدای بزرگوار خود را شاد کنیم به 

وصیت امام عظیم الشان عمل کنیم به ندای رهبری معظم لبیک گوییم
رییس پیشین مجلس شورای اسلامی ادامه داد: گرچه برخی رفتارهای نادرست 
داخلی و خارجی، مزاحمت هایی برای حرکت ملت ایجاد کرده است اما اراده شما 
بسیار قوی تر از آن هاست که امید است با مطالبات حق طلبانه عموم مردم شریف و 
قانون مدار و عزم مسئولین مربوطه روال های ناصحیحی که به اعتماد عمومی ضربه 
می زند اصلاح شود و در نتیجه اقناع هرچه بیشتر مردم نسبت به عملکرد دستگاه ها 
فراهم آید تا بتوانیم با اتحاد و انسجام ملی برتمام دشواری های داخلی و خارجی فائق 
آییم.وی خاطرنشان کرد: از فرصت باید بهره جست که امام علی )ع( فرمود: »فرصت 
ها مانند ابر زودگذراست؛ پس مغتنم شمارید فرصت های نیک را و آگاهی، آزادگی، 

دین و مروت را در عزم راسخ خود در پای صندوق های رای نمایان کنید.
مشاور مقام معظم رهبری تاکید کرد: آراء ملت نظیر آب دریا پشتیبان حرکت کشتی 
جامعه است و عدم حضور در انتخابات، کندی پیشرفت جامعه و حل مشکلات را 
باعث می شود. لاریجانی تصریح کرد: ملت عزیز در مشکلات سخت تحریم، صبوری 
کردید؛ ان شاءلله ظفر در پیش است که صبر وظفر دوستان قدیمند. روز ۲۸ خرداد را 
به روز ملی سرنوشت بدل کنیم که خداوند فرمود: »ان الله لایغیر مابقوم حتی یغیروا 

ما بانفسهم«

محسن رضایی:

 اقتصاد قوی داشتیم ما را تحریم نمی کردند
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: اگر اقتصاد قوی داشتیم ما 
را تحریم نمی کردند زیرا با محاصره یک اقتصاد قوی، کشورهای زیادی زیان می بینند.   
محسن رضایی طی گفت وگویی خاطرنشان کرد: برای دفع خطری آمده ام که از 
زمان جنگ در مورد آن دغدغه داشتم. همان زمان دفاع مقدس گفتم که جنگ را 
پیروز می شویم ولی بعد از آن با محاصره اقتصادی و تلاش آمریکا برای انزوای ایران 

روبه رو خواهیم شد.
وی با بیان اینکه از ۴۰ سال پیش نگران جنگ اقتصادی بودم، تصریح کرد: آمده ام 
که اجازه ندهم پول ملی سقوط کند. انگیزه ام نسبت به دوره های قبلی ریاست 

جمهوری بیشتر شده است زیرا وضعیت اقتصادی بدتر از قبل شده است.
 نامزد انتخابات ریاست جمهوری گفت: امکانات فراوانی برای ساماندهی به اقتصاد 

داریم و اقتصاد ایران را به صورت مدرن، اسلامی و ایرانی بازسازی می کنم.
است،  زیاد  العاده  فوق  جمهوری  ریاست  اختیارات  اینکه  به  اشاره  با  رضایی 
خاطرنشان کرد: هیچ رییس جمهوری بن بست ندارد مگر اینکه خودش در بن بست 
باشد و رییس جمهوری حتی از اختیارات ولی فقیه هم برای اداره امور کشور استفاده 

می کند مثل شورای هماهنگی اقتصادی که اختیارات زیادی دارد.
وی با بیان اینکه در اقتصاد مقاومتی، اقتصاد درون زا و برون گرا داریم، گفت: باید 
با توانایی ها داخلی روی بیرون اثر بگذاریم. اگر اقتصاد قوی داشتیم ما را تحریم 

نمی کردند زیرا با محاصره یک اقتصاد قوی، کشورهای زیادی زیان می بینند.
نامزد انتخابات ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: دیپلماسی باید در کنار میدان 
اقتصادی قرار گیرد. دیپلماسی اقتصادی را اگر در کنار تولیدات داخلی قرار دهیم، 
اقتصاد ایران به بیرون هم سرایت می کند. سیاست همسایگی و اتحادیه آسیای جنوب 
غربی را ایجاد می کنیم و با کشورهای جبهه مقاومت تبادلات تجاری را افزایش می 
دهیم. رضایی با بیان اینکه اقتصاد کشور گرفتار تحریم داخلی و خارجی است، افزود: 
تاثیر تحریم داخلی بیشتر از تاثیر خارجی است. سوء مدیریت و دیوان سالاری آلوده 

برای کارآفرینان و دولت هزینه ایجاد کرده است.
 

یک نامزد انتخاباتی ریاست جمهوری:

دولتم ادامه دهنده دولت اصلاحات است
یک نامزد انتخاباتی ریاست جمهوری گفت: نشاط اجتماعی و تنش زدایی با جهان 
از افتخارات دولت اصلاحات است و من آمده ام همان راه را برای جوانان امروز دوباره 

احیا کنم، به طوری که دولت من دولت سوم اصلاحات خواهد بود. 
محسن مهرعلیزاده، عصر روز سه شنبه ۲۵ خرداد در برنامه تلویزیونی که از شبکه 
استانی اصفهان پخش شدبا بیان اینکه دولت بنده به دنبال خویشاوند سالاری نیست، 
اظهارداشت: در زمینه های مختلف اقتصادی کار کرده ام و استاندار خراسان بزرگ و 
اصفهان بوده ام. برنامه بنده برنامه ای اقتصادی- اجتماعی است که اجازه له شدن 
قشر ضعیف را در عین حالی که چرخ صنعت را می چرخاند نمی دهد. به اقشار کم 
درآمد جامعه پنج برابر یارانه فعلی، یارانه پرداخت می کنم و منابع آن نیز پیش بینی 
شده است. این نامزد انتخاباتی ریاست جمهوری، افزود: دولت بنده ادامه دهنده 
دولت اصلاحات است، زمانی که نرخ تورم بسیار پایین بود و پاسپورت ایران ارزش 
داشت. نشاط اجتماعی و تنش زدایی با جهان از افتخارات دولت اصلاحات است و 
من آمده ام همان راه را برای جوانان امروز دوباره احیا کنم. مهرعلیزاده خاطرنشان 
کرد: اگر رئیس جمهور شوم اجازه تحمیل عقیده و تمامیت خواهی را در کشور 
نمی دهم تداوم یابد و از زورگویی برخی جریان ها جلوگیری خواهم کرد. فساد باید 
ریشه کن شود و نباید اجازه دهیم تعصبات فکری برخی افراد بر زندگی مردم سایه 
شوم بیندازد. وی گفت: نام دولت بنده "دولت زندگی" است، چرا که این دولت حیات 
عزتمندانه تمام ایرانیان را احیا می کند، زیرا ایرانیان لیاقت داشتن بهترین زندگی را 
با سابقه تمدنی درخشان دارند. این مقطع مقطعی است که باید تغییر اساسی را در 

وضعیت کشور شاهد باشیم.
  

سیدهادی خامنه ای:

همتی و مهرعلیزاده بلوغ اصلاح طلبی را با 
ائتلاف به نمایش بگذارند

 حجت الاسلام والمسلمین سیدهادی خامنه ای از عبدالناصر همتی و محسن 
مهرعلیزاده نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری خواست با ائتلاف با هم، بذر امید را 
در دل هواداران، بیش از پیش شکوفا کرده و بلوغ اصلاح طلبی را در ساحت خدمت به 

ایران و مردم عزیز به نمایش بگذارند. 
در  خود  کاربری  حساب  در  خامنه ای  سیدهادی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
اینستاگرام خطاب به همتی و مهرعلیزاده دونامزد سیزدهمین دوره ریاست جمهوری،  
نوشت: کوشش های شما در دفاع از جمهوریت و اصلاحات و تحول خواهی مردم 
ایران، تحسین برانگیز است، بلوغ اصلاح طلبی را در ساحت خدمت به ایران و مردم 
عزیز به نمایش بگذارید. دبیرکل مجمع نیروهای خط امام )ره( افزود: برادران ارجمند 
آقایان محسن مهرعلیزاده و عبدالناصر همتی، در روزهایی که پس از رد صلاحیت 
غیر قابل توجیه شماری از نامزدهای شایسته انتخابات ریاست جمهوری، موجی از 
نگرانی و ناامیدی، بخش وسیعی از جامعه را در برگرفت؛ کوشش های شما در دفاع از 

جمهوریت و اصلاحات و تحول خواهی مردم ایران، تحسین برانگیز است.
 

 آملی لاریجانی: 

برای حفظ انقلاب، در انتخابات شرکت می کنیم
 رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام در پیامی، انتخابات را ضامن امنیت ملی، 
اقتدار و استحکام نظام ارزیابی کرد و افزود: برای حفظ انقلاب و نظام جمهوری 
روابط  اداره کل  روز سه شنبه  به گزارش  انتخابات شرکت می کنیم.   در  اسلامی، 
عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، متن پیام صادق آملی لاریجانی آمده است: 
همه مستحضرند که ارکان این نظام بر انتخابات استوار شده و حضور مردم در عرصه 
انتخابات، ضامن امنیت ملی، اقتدار و استحکام نظام است. رییس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام عنوان کرد: اختلاف سلائق و گلایه ها نباید موجب فراموشی مصالح 
کلی نظام و نقشه دشمنان شود. برای حفظ انقلاب و نظام جمهوری اسلامی، در 

انتخابات شرکت می کنیم. 

انتخابات نماد وحدت ملی 
انقلاب اسلامی با رهنمودها و هدایت های  امام امت 
رحمه الله علیه  و رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت آیه 
الله خامنه ای مدظله العالی و براساس حضور آگاهانه و 
مشارکت صبورانه مردم توانست مراحل خطیر و حساسی 

را با موفقیت پشت سر گذارد . استقلال سیاسی و دموکراسی و فرایند رای دهی و انتخاب 
آزاد از جمله دستاوردهای بزرگ نظام است.

از  حراست  و  حفظ  تردید  بدون  است.  بیستم  قرن  آخر  ربع  عظیم  انقلاب  این 
دستاوردهای انقلاب اسلامی و فایق آمدن بر مشکلات عدیده موجود در کشور همچون 
فقر ، فساد و تبعیض و کاهش موانع اقتصادی بدون مشارکت و حضور فعالانه مردم در 

صحنه میسر نخواهد بود. 
ایران اسلامی در حالی وارد قرن جدید شده است که علیرغم وجود مشکلات و ابر 
چالش ها در کشور از اقتدار منطقه ای مناسبی برخوردار است. حضور مردم در پای 
صندوق های اخذ رای نماد بارز مردمسالاری و دموکراسی محسوب می گردد و مشارکت 
حداکثری باعث تقویت نظام  و کاهش مشکلات و نشانه مشروعیت نظام اسلامی خواهد 
بود لذا شایسته است در انتخابات  پیش روی ریاست جمهوری با حضوری موثر و آگاهانه 
در پای صندوق های اخذ رای و انتخاب یکی از نامزدهای تایید صلاحیت شده در این امر 

ملی و اسلامی سهیم شویم. 
امروز ما در آستانه یک تصمیم مهم و تاریخ ساز در سطح ملی جهت نوسازی نظام 
اجرایی کشور قرار داریم، هوشیاری و انتخاب احسن می تواند انقلاب را در تامین منافع و 
مصالح ملی و حرکت بسوی ایرانی قوی تریاری نماید. بایدانتخابات را یک فرصت طلایی 
برای تولید قدرت ملی و حل مدبرانه مشکلات تلقی نماییم . امنیت نظام و مردم رابطه 

مستقیم و تاثیرگذار با موضوع انتخابات و عمق و ژرفای مشارکت دارد .
از آنجا که  انتخابات نماد وحدت ملی است  امیدواریم  شاهد مشارکت فعالانه از سوی 
مردم شریف باشیم واز این آزمون سرنوشت ساز سرافراز بیرون آییم و حضوری عزتمند در 

صحنه بین المللی داشته باشیم.
* عضو حزب موتلفه و فعال سیاسی اصولگرا

به بازآفرینی جشن ها و 
شادی ها نیازمندیم!

این روزها فضای اجتماعی پیرامون ما بیش از گذشته، 
از خبرهای تلخ و ناخوشایند آکنده است و مشکلات و 
سختی های روزگار از هر سوی بر ما و جامعه ما فرومی بارد. 

از یکسو تهدیدها و توطئه های دشمنان و خرابکاری و فتنه آنان و از سوی دیگر مصیبت 
ها و دردهایی که نو به نو در محیط اجتماعی و اخبار حوادث پراکنده اند، حال و هوایی 

غمبار و درد آلود برای ما رقم می زند.
نه تنها گفته و ها و شنیده ها، بلکه در لابلای خوانده ها و دیده های فضای مجازی و 
شبکه های اجتماعی چیزهایی به چشم و گوش شهروندان می رسد که دل و جان هر 

کسی را می آزارد و رنج می دهد.
روزی ماجرای سلاخی فرزند به دست والدین و پیدا شدن جنازه اش در زباله های 
خیابان و روزی دیگر خبر انفجار ناو خارک یا پالایشگاه تهران مخاطبان را بر می آشوبد و در 
همین حال هر لحظه خبری از درگذشت یک نفر بر اثر کرونا یا افزایش قیمت یک کالا بر 

اثر تورم، بیش از گذشته به روح و روان آنان زخم می زند.
آیا راهی برای ترمیم این آسیب ها جز شاد شدن و شاد ماندن داریم؟ آیا وسیله ای برای 
درمان این دردها جز شادی می توان جست؟ قدر وقت را دانستن و غصه را دور ریختن و 
با اندک بهانه ای شادمان بودن دارویی است که در فرهنگ کهن ایرانی و باورهای دینی 

اسلامی بوده و هست.
عرفان اسلامی و ایرانی که یکی از مهمترین عناصر فرهنگ و تمدن ماست، بیش از هر 
بستر فکری دیگری زمینه ساز و راهگشای این شادی جستن تواند بود و اگر انسان ایرانی 
در طول قرنها توانسته در مقابل سخت ترین حوادث و تندترین بادها و طوفانها -از حمله 
اسکندر تا هجوم مغولان- بایستد و بماند، به خاطر برخورداری از همین پشتوانه است.    

برخی از دانشوران و اهل اندیشه )همچون دکتر محمدعلی اسلامی ندوشن در کتاب 
"ایران چه حرفی برای گفتن دارد"( بر این باورند که آیین های  باستانی نیاکان ما، یکی از 

عوامل حفظ فرهنگ ایرانی و زبان فارسی است.
در روزگاری که کشوری مانند مصر همه پیشینه خود حتی نام و زبانش را در عصر 
اسلامی از دست داد، ایران بزرگ، پارسی ماند و در عین عرضه بهترین و درخشان ترین 
نمونه سازگاری با اسلام، نه تنها توانست فرهنگ و زبان و نام خود را حفظ کند، بلکه 
برجسته ترین دانشمندان و کارگزاران و نویسندگان را در محیط و جامعه گسترده اسلامی 
برآورد. یکی از عوامل و اسباب این ماندگاری -در کنار اصالت فرهنگی و ریشه های دینی- 

حفظ روحیه شاد بیرونی و خوشدلی درونی در فرهنگ ایرانی بوده است.
ایرانیان باستان به بهانه های مختلف  مراسم جشن و سرور داشته اند و فرصت های 

گوناگون را برای شادمانی قدر می دانسته اند.
از آیین های سراسری نوروز در آغاز سال تا جشن اردیبهشتگان و خردادگان و تیرگان 
تا پایان سال، هر یک را مجالی می دیده اند تا خاک بر سر غم ایام بریزند و به مژده های 

پیش رو شادباش بگویند.
شاید فاصله گرفتن ما از این آیین ها و دورشدن مان از فرصت ها و بهانه های شادی و 
شادمانی راه را بر هجوم اندوه ها و غصه ها گشوده است. چرا اینک راه را بر شادی ها و 
شادمانی ها بازنگشاییم و هریک به سهم خود، برای بازآفرینی آیین های باستانی جشن 

و سرور قدمی برنداریم؟

سخنگوی وزارت امور خارجه:

ناتو و جی ۷ به جای خطابه خوانی به 
قوانین بین المللی پایبند باشند

 سخنگوی وزارت امور خارجه، برابر انگاشتن طرف متضرر و طرف خرابکار از سوی 
جی ۷ را نشانگر یک رویکرد معیوب و سیاسی ارزیابی کرد و خواستار پایبندی کشورهای 
عضو ناتو و جی۷ به قوانین بین المللی شد.  به گزارش روز سه شنبه خبرنگار سیاسی 
ایرنا، سعید خطیب زاده طی پیامی که در صفحه شخصی خود در توئیتر منتشر کرد، 
نوشت: ناتو و جی۷ با آن سابقه فاجعه بارشان در منطقه ما، از هیچ جایگاه برتری برخوردار 
نیستند که از آنجا دیگران را موعظه کنند، خصوصا در قبال ایران که لنگر صلح و امنیت در 
منطقه است. وی با بیان اینکه برابر انگاشتن طرف متضرر و طرف خرابکار، تنها نشانگر 
یک رویکرد معیوب و سیاسی است، تصریح کرد: به جای خطابه خواندن برای دیگران، 
به قوانین بین المللی پایبند باشید. به گزارش ایرنا، سران جی ۷ در بیانیه ای از مذاکرات 
وین حمایت کردند. در این بیانیه آمده است: ما متعهد هستیم که اطمینان حاصل 
کنیم که ایران هرگز سلاح هسته ای توسعه نمی دهد. ما از گفت وگوهای اساسی میان 
مشارکت کنندگان در برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( و به صورت جداگانه با ایالات 
متحده به منظور بازگرداندن ایران و آمریکا به تعهدات برجامی شان استقبال می کنیم. 
در ادامه این بیانیه هدف این گروه حمایت احیای منافع مرتبط با بخش عدم اشاعه 
هسته ای برجام و اطمینان حاصل کردن از صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران اعلام 
شد. این گروه از ایران خواست: از تمامی اقداماتی که از میزان شفافیت می کاهد دست 
بکشد و از آن ها بازگردد و از همکاری کامل و به موقع با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اطمینان حاصل کند. برجام احیا و به طور کامل اجرا شده می تواند مسیر رسیدگی 
بیشتر به نگرانی های امنیتی و منطقه ای را هموار سازد. سران گروه ۷ در انتهای بیانیه 
خود ضمن ایراد اتهاماتی در خصوص جنگ های نیابتی در منطقه از ایران خواسته اند 

که نقشی سازنده در  توسعه صلح و ثبات منطقه ای داشته باشد.

رئیس جمعیت هلال احمر خبر داد:

 ورود ۲ میلیون دوز واکسن به کشور 
تا چند روز آینده

رییس جمعیت هلال احمر از ورود دو میلیون دوز واکسن به کشور تا چند روز آینده 
خبر داد.  کریم همتی روز سه شنبه در یک گفت وگوی خبری افزود:  در بحث واردات 
واکسن، چند هفته ای وقفه ایجاد شده بود و انشا الله در چند روز آینده بر اساس قول 
ها و اقدامات صورت گرفته و مبالغی واریزی به حساب شرکت های فروشنده واکسن، 
امیدواریم دو میلیون دوز واکسن معتبر وارد کشور شود. وی ادامه داد: همچنین امیدواریم 
در کنار زحمات عزیزان در وزارت بهداشت، بتوانیم در کنار سایر واکسن ها،  شهروندان 
را با استفاده از واکسن های وارداتی و واکسن های معتبر تولید داخلی واکسینه کنیم تا 

بخشی از دغدغه های هموطنان گرامی در این زمینه رفع شود .

اخبار

محمدرضا زائری *

 
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
گفت : همانطور که قبلا هم اعلام کرده ام، ستاد ما 
به هیچ عنوان نماد دولت آینده نخواهد بود و نباید 
از روی ستاد نسبت به آینده دولت داوری کرد. ما 
نسبت به احدی در رابطه با آینده بدهکار نخواهیم 

بود و کسی حق سهم خواهی در این زمینه را ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی 
روز سه شنبه  در  دیدار جمعی از روزنامه نگاران و 
فعالان رسانه ای اصلاح طلب با بیان اینکه کسی که 
در جایگاه مدیریت کلان کشور قرار می گیرد، باید 
ارتباطات عمومی را برای خود یک نعمت تلقی کند، 
گفت: من همواره برای شنیدن نظرات و دیدگاه های 
مختلف آمادگی دارم و سعی می کنم تا آنجا که امکان 

دارد، به نکات کارشناسی کارشناسان اعتنا کنم.
وی افزود: این مشی من مربوط به امروز نیست بلکه 
از زمان قدیم خصوصا از دوره بازرسی کل کشور که 
یک شمول عام و کشوری داشت بر همین مبنا رفتار 

کرده ام.
به  بر اهمیت توجه مدیران  تاکید  رئیسی ضمن 
حلقه های مشورتی گفت: طی سالیان گذشته نه 
در  گوناگون  دیدگاه های  و  نظرات  به  توجه  از  تنها 
خصوص مسائل مختلف، ضرر ندیده ام بلکه معتقدم 
بسیاری از قدم های بزرگی که در سازمان بازرسی 
برداشته  قضائیه  قوه  و  قدس  آستان   ، کشور  کل 
شد، به سبب توجه به همین نظرات و دیدگاه های 

کارشناسی بود.
برای نامزدی انتخابات احساس بدهکاری به 

هیچ جریانی ندارم
 رئیسی خاطرنشان کرد: یکی از دلایل موفقیت 
سازمان بازرسی کل کشور در آن دوره که دولتمردان 
وقت و صاحب نظران بر آن تاکید داشتند، این بود 
دایره  ارتباط گیری من  و  دایره مشورت گرفتن  که 
بسته ای نبود و به سخن و حرف همه صاحب نظران 

اهمیت می دادم.
وی ادامه داد: در زمان تولیت آستان قدس رضوی 
هم معتقدم بودم که وجود مقدس حضرت رضا)ع( 
متعلق به همه افراد با هر نوع نگاهی است و همگان 
نسبت به امام رضا)ع( ارادت دارند و باید کار را برای 

همه مردم انجام داد.
رئیسی با بیان اینکه عمیقا معتقد هستم که دولت 

نیز باید متعلق به جمهور بوده و با همگان ارتباط 
داشته باشد، تصریح کرد: من در زمینه ورود به عرصه 
انتخابات ریاست جمهوری، جز در محضر مقدس 
خداوند متعال، شهدا و مردم، به هیچ جریان و گروه 

خاصی احساس بدهکاری نخواهم کرد.
رئیسی ادامه داد: ما اعلام کرده ایم شوراهایی در 
استان ها تشکیل شود و رئیس آن شورا نیز توسط 
که  اولی هم  روز  انتخاب شود.  اعضای شورا  خود 
دارم  پول  نه  من  گفتم  شدم  انتخابات  عرصه  وارد 
پول  از کسی  و جایگاه من است که  نه در شان  و 
کسی  اگر  گفتم  دلیل  همین  به  بگیرم.  تبلیغات 
خودش می خواهد تبلیغی انجام دهد مانعی ندارد 
اما من خودم موضوع تبلیغات را بر عهده نمی گیرم 
چرا که امکان آن را ندارم و تنها می توانند این کار را 
انجام بدهند. وی افزود: همانطور که قبلا هم اعلام 
آینده  نماد دولت  به هیچ عنوان  ما  کرده ام، ستاد 
نخواهد بود و نباید از روی ستاد نسبت به آینده دولت 
آینده  با  رابطه  در  به احدی  ما نسبت  داوری کرد. 
بدهکار نخواهیم بود و کسی حق سهم خواهی در 
این زمینه را ندارد. رئیسی با بیان اینکه دولت باید 
با نگاه به منافع ملی، کارآمدی واقعی و در یک کلمه 
بر مبنای شایسته سالاری شکل بگیرد، عنوان کرد: 
اگر رای مردم به من تعلق گرفت، شایسته سالاری در 
دولت به شکلی خواهد بود که دانشگاه، بازار و رسانه 

آن را باور داشته باشد.

وی همچنین افزود: اعتقاد واقعی من این است که 
انتقاد و نقدپذیری به اصلاح امور کمک می کند و اگر 
مدیری راه نقد و نقدپذیری را برای خود باز نگذاشت، 
اولین جفا را به خود و مجموعه اش کرده است چرا که 
نگفتن آسیب ها از سوی دیگران، سبب می شود که 
مدیر با خودش فکر کند که هم درست می اندیشیده 

و هم درست عمل می کرده است.
همه باید کمک کنیم حال مردم خوب شود 

در  حتما  دنیا  با  تعامل  اینکه  بیان  با  رئیسی   
برنامه های ما قرار خواهد داشت، تصریح کرد: اگر 
خارج  در  باشد  داشته  مشکل  داخل  در  ما  کشور 
هم دچار مشکل خواهد شد. زمانی فضا برای کار 
فراهم  کشور  از  خارج  در  عزتمندانه  و  قدرتمندانه 
می شود که مشکلات داخلی کشور حل شده باشد. 
به عبارت دیگر، تحویل گرفتن مسئولان ما از سوی 
مقامات خارجی در بیرون از کشور، امتداد همان 
تحویل گرفته شدن از سوی مردم داخل کشور است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
یک  دولتمردان«  به  »بی اعتمادی  موضوع  امروز 
باید  و رسانه ها  و همه مسئولان  مساله مهم است 
این  اقدام کنند، گفت:  بحران  این  رفع  به  نسبت 
مساله  با انجام دو سخنرانی از بین نمی رود بلکه مردم 
باید در عمل احساس کنند که جدی گرفته شده اند. 
باید  و ما  امید مردم دچار آسیب شده است  امروز 

سعی کنیم این امید را به جامعه بازگردانیم.

 رییس جمهوری با بیان اینکه متاسفانه برخی به رغم طرح شعارهای متعدد، از 
شفافیت گریزان هستند، گفت: امروز روزی است که نه فقط دولت بلکه همه نهادهای 

خارج از دولت نیز باید به جریان شفافیت بپیوندند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی بعد از ظهر سه شنبه در جلسه شورای 
اجرایی فناوری اطلاعات، با بیان اینکه این روزها شاهد اظهارنظرهای خوبی درمورد 
شفافیت از سوی برخی افراد هستیم، اظهار کرد: در این دولت در زمینه شفافیت به 
جای شعار عمل کرده ایم و تنها در حوزه دولت الکترونیکی سه برنامه مهم در شفافیت 
به نتیجه رسیده و سامانه دسترسی آزاد به اطلاعات، ایجاد دسترسی کسب و کارها 
به داده های دولت و پایش اجرای شاخص های شفافیت در دستگاه های اجرایی از 

افتخارات این دولت است.
رییس جمهوری با اشاره به اینکه متاسفانه برخی به رغم طرح شعارهای متعدد، از 
شفافیت گریزان هستند، گفت: امروز روزی است که نه فقط دولت بلکه کلیه نهادهای 

خارج از دولت نیز باید به این جریان شفافیت بپیوندند.
روحانی با بیان اینکه امروز تقریبا ۱۰۰ درصد روستاهای کشور به اینترنت متصل 
کردن  فراهم  در  دولت  تدبیر  اگر  داد  نشان  کرونا  دوران  کرد:  تصریح  شده اند، 
را نداشتیم مشخص نبود که در  از دسترسی  نبود و اگر این سطح  زیرساخت ها 
حوزه های مختلف از جمله آموزش، کسب و کار، سلامت الکترونیکی، ارائه خدمات 
به مردم چه کاری می توانستیم انجام دهیم و این افتخار بزرگ برای دولت تدبیر و امید 

در تاریخ ثبت خواهد شد.

وی با ذکر اینکه امیدوارم کسانی که این روزها در تبلیغات انتخاباتی از دسترسی 
مردم به اینترنت و فضای مجازی استقبال می کنند، به تعهد و قول هایی که در 
الکترونیک و  با توسعه دولت  پایبند بمانند، گفت:  به مردم می دهند  این زمینه 
زیرساخت های لازم در این زمینه امروز ایران فقط تهران نیست و از هر کجای کشور 

می توان به خدمات دولت الکترونیکی کسب و کارها متصل شد.
رییس جمهوری با اشاره به راه اندازی سامانه های مختلف در حوزه های بیمه و 
سلامت الکترونیکی و الکترونیکی شدن ۳۰ خدمت در سازمان تامین اجتماعی، ارائه 
خدمات عمومی از جمله ارائه کارت هوشمند ملی و همچنین سامانه های آموزش 
مجازی، افزود: امروز با راه اندازی سامانه ثبت نام دانش آموزان و خدمات آموزشی 
مدارس و سایر سامانه های وزارت آموزش و پرورش، حرکت به سمت تحول دیجیتالی 

این بخش و ارتقای نظام آموزشی شدت گرفته است.
روحانی با بیان اینکه امروز نیاز کشور تحول اساسی در سواد و مهارت های دیجیتالی 
کاملا  عصر  برای  باید  ما  امروز  دانش آموز  کرد:  خاطرنشان  است،  دانش آموزان 
دیجیتالی سال های پیش رو و قرن جدید شمسی آماده باشد و طراحی مهارت های 

تفکر مبتنی بر رایانه، برنامه نویسی، نیازمندی های امروز و فردای ایران است.
رییس جمهوری تاکید کرد: امروز شاهد یک تحول دیجیتال در آغاز دسترسی هر 
ایرانی به خدمات دولت در هر جا و هر زمان هستیم که گام های طی شده در این 
مسیر غیرقابل بازگشت است و این افتخار برای همیشه برای دولت تدبیر و امید باقی 

خواهد ماند.

روحانی در جلسه شورای اجرایی فناوری اطلاعات: 

همه دستگاه ها و نهادها باید به جریان شفافیت بپیوندند

سید ابراهیم رئیسی:

ستاد ما به هیچ عنوان نماد دولت آینده نخواهد بود
 کسی حق سهم خواهی ندارد

جواد آرین منش*

اظهارات  درباره  مهندسین  اسلامی  جامعه  دبیرکل 
شعارها  گفت:  ریاست جمهوری  انتخابات  نامزدهای 
واقعیت  از  نامزدها دور  برخی  انتخاباتی  برنامه های  و 
است. محمدرضا باهنر در همایش انتخاباتی این جامعه 
اسلامی ضمن تشرح ضرورت مشارکت در انتخابات، 
است  خاصی  انتخابی  حوزه های  جزو  تهران  گفت: 
که هر چهار انتخابات را پیش رو دارد، تا سه چهار ماه 
مشارکت  که  بود  این  تصورشان  دوستان  برخی  قبل 

مهم نیست و فقط حضور فردی، کارآمد در عرصه برای 
از  بعد  افزود:  وی  دارد.  ضرورت  خسارت ها  جبران 
سخنرانی مقام معظم رهبری و تأکید ایشان بر مشارکت 
بالا، باید با توجه به اعتقاداتی که داریم، به این نکته 
توجه کنیم؛ تک تک آراء من و شما، در روز جمعه برای 
سرنوشت کشور اهمیت دارد و اثرگذار خواهد بود. باهنر 
عنوان کرد: اگر کسی بتواند یک رأی هم به صندوق 
اضافه کند، تکلیف دارد که افراد تحت نفوذ خودش را 

برای حضور در انتخابات تشویق کند. دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین درباره نحوه مناظرات انتخاباتی نیز، 
اظهار کرد: نظام جمهوری اسلامی در جریان مناظرات 
انتخاباتی مظلوم واقع شد، در این مناظرات به گونه ای 
صحبت شد که گویا جمهوری اسلامی، هیچ دستاوردی 
نداشته است، در حالیکه طومار اقداماتی که جمهوری 
اسلامی انجام داده، از جمله سازندگی و توسعه، طومار 

بالا بلندی است.

محمدرضا باهنر :

شعارها و برنامه های انتخاباتی برخی نامزدها دور از واقعیت است

وزیر کشور با بیان اینکه هیچ معضل و مشکل امنیتی 
نداریم، گفت: پیش بینی های لازم برای برگزاری هر چه 

بهتر انتخابات انجام شده است.
عبدالرضا رحمانی فضلی روزسه شنبه  پس از برگزاری 
جلسه مجازی با استانداران در جمع خبرنگاران، گفت: 
جلسه بسیار خوبی با استانداران داشتیم و یک روز دیگر تا 

تبلیغات نامزدهای انتخابات باقی مانده است.
انتخابات  اجرایی  تمهیدات  البته  اینکه  بیان  با  وی 
همچنان انجام می شود، افزود: وزارت کشور در ۶ ماه 
ویژه در  به  و مستمر  فعال  به صورت منسجم،  گذشته 
و  کرده  تلاش  کشور  سراسر  در  انتخابات  اجرایی  بعد 

برنامه ریزی داشته است.
جاری  فعالیت های  کنار  در  کرد:  تصریح  کشور  وزیر 
که به عهده وزارت کشور است، استانداران، فرمانداران 
و بخشداران فعالیت های زیادی را در راستای تمهیدات 
از  جلسه  این  در  بنده  دادند.  انجام  انتخابات  اجرایی 
استانداران تشکر و تاکید کردم که در این چند روزی که 
تا انتخابات باقی مانده است، اقدامات خود را به درستی 
انجام دهند تا بتوانیم انتخابات مطمئن، قانونی، سالم و 
در این دوره، بهداشتی داشته باشیم که منجر به اطمینان 

بخشی و اعتماد زایی برای مردم شود.
رحمانی فضلی بیان کرد: همچنین استانداران گزارشی 
افزایش مشارکت و حضور  اقدامات خود در راستای  از 

مردم در انتخابات در سطح استان ها ارائه کردند.
وی با بیان اینکه علاوه بر بیماری کرونا با یکسری از 

نگرانی ها و کاستی های دیگر به ویژه در حوزه تبلیغات 
انتخاباتی مواجه هستیم، گفت: مدارس کشور در حالی 
که همواره به عنوان کانون های مشارکت بوده، تعطیل 
است. دانشگاه ها به عنوان یکی از مراکز فعال سیاسی 
از  افزا، تعطیل است. مساجد هم که یکی  و مشارکت 
کانون های مهم مشارکت و آگاهی افزایی توسط روحانیون 

و مؤمنان است، تقریباً تعطیل است.
وزیر کشور ادامه داد: در این دوره از انتخابات بسیاری 
از نامزدهای انتخابات در استان ها ستاد تشکیل ندادند و 
زمانی که ستاد نباشد، تجمع و میتینگ هم نیست و همه 
اینها دست به دست هم داد و در کنار یک رقابت تقریباً 
ضعیف، ما مواجه با شرایطی هستیم که این شرایط را 
صدا و سیما، رسانه ها، دستگاه های اجرایی و مردم باید 
در  کرد:  تاکید  رحمانی فضلی  کنند.  جبران  عمل  در 
انتخابات، امر مهم انتقال قدرت و مسئولیت از یک فرد 
به فرد دیگری انجام می شود و آثار سیاسی، اجتماعی، 
بین المللی و حتی امنیتی انتخابات به نحوه حضور مردم 
و مشارکت آنان بستگی دارد. رسانه های مختلف دنیا هم 
انتخابات ما را تحلیل می کنند و بر اساس تحلیل و برآورد 

شأن تصمیم می گیرند و اقدام می کنند.
وی با بیان اینکه از همه استانداران درباره مسئله امنیت 
در انتخابات سوال شد که طبق گزارش آنان تاکنون هیچ 
معضل و مشکل امنیتی نداریم، گفت: پیش بینی های 
لازم برای برگزاری هر چه بهتر انتخابات انجام شده است 
و ما رصدهای خود را به صورت مستمر انجام خواهیم داد 

و البته تجربیات قبلی هم در این زمینه داریم و در حوزه 
تدارکات هم مشکلی نداریم.

ارسال دستگاه های احراز هویت وتعرفه ها به همه 
استان ها 

و  اینکه دستگاه های احراز هویت  بیان  با  وزیر کشور 
همچنین تعرفه ها به همه استان ها ارسال شده است، 
گفت: یکی از نگرانی هایی که بنده همواره نسبت به این 
موضوع داشته ام، این است که تعرفه ها به اندازه باشد. 
البته در این ۸ سالی که ما انتخابات را اجرا کردیم، هیچ گاه 

و در هیچ شعبه ای کمبود تعرفه نداشتیم.
هم  باز  ما  این،  بر  علاوه  داد:  ادامه  فضلی  رحمانی 
رصدهای خود را انجام می دهیم و افرادی داریم که در هر 
شعبه تعداد تعرفه ها و میزان استفاده از آن را در هر لحظه 
کنترل می کنند. در همه شهرها و استان ها هم این مسئله 
کنترل می شود و زمانی که میزان استفاده از تعرفه های 

رأی گیری به ۵۰ درصد برسد، باز هم عرضه می شود.
وی با بیان اینکه بر این اساس در زمینه تدارکات و امنیت 
انتخابات هیچ مشکلی نداریم، گفت: گروه های اجرایی 
آمادگی های لازم را در این زمینه دارند و هماهنگی های 

خوبی انجام شده است.
رحمانی فضلی تاکید کرد: امیدواریم با حضور پرشور 
مردم یک انتخابات سالم، قانونی، بهداشتی و امن داشته 
باشیم که باعث اطمینان بیشتر مردم به نظام و امیدواری 
برای حل مشکلات کشور شود چرا که وحدت، انسجام و 

حضور مردم در صحنه در رفع مشکلات اثر دارد.

وزیر کشور :

هیچ معضل و مشکل امنیتی نداریم 
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مراقب باشید این روزها گرمازده نشوید! ۶ نشانه بهداشتی محرومیت از خواب را 
جدی بگیرید!

محروم شدن از خواب می تواند سلامت کلی شما را تحت تاثیر قرار دهد 
بنابراین مهم است که نشانه های هشداردهنده آن را نادیده نگیرید.

مطالعات حاکی از آن است که در سال ۱۹۴۲ میلادی متوسط ساعت خواب 
هشت ساعت بود، اما هم اکنون این میزان به ۶.۸ ساعت در هر شب رسیده 
است. میزان متوسط خواب ایده آل برای هر فرد بالغ در طول ۲۴ ساعت شبانه 

روز بین ۷ تا ۹ ساعت است.
در اینجا می توانید جدی ترین هشدارهای ناشی از کم خوابی و بی خوابی را 

دنبال کنید:
کاهش روحیه و افسردگی: با گذشت زمان، کمبود خواب و اختلالات خواب 
باعث بروز علائم افسردگی می شود. در یک نظرسنجی معلوم شد، افراد مبتلا 
به افسردگی و اضطراب به احتمال زیاد کمتر از ۶ ساعت در شب می خوابند. 
بی خوابی اغلب یکی از نخستین علائم افسردگی است. بی خوابی و افسردگی 
یکدیگر را تقویت می کنند، یعنی کم خوابی علائم افسردگی را بدتر می کند و 
افسردگی به خواب رفتن را سخت تر می کند. از طرفی درمان مشکلات خواب 

مثل کم خوابی به بهبود افسردگی و علائم آن کمک می کند و بالعکس.
اختلال در توانایی شناختی: به صراحت می توان گفت کمبود خواب تفکر و 
توانایی های یادگیری شما را تحت تاثیر قرار می دهد و هشیاری، تمرکز، استدلال 
و قدرت حل مشکل را مختل می کند. این در حالی است که خواب کافی به شما 
در ذخیره سازی تجربیات و اطلاعات جدید در هارد دیسک مغز کمک می کند. 

چرخه خواب نقش مهمی در تقویت حافظه دارد.
پیری زودرس: در حالی که با افزایش سن و کاهش سطح تستوسترون در 
مردان، علائم پیری به خصوص در پوست خود را نشان میدهند، کمبود خواب 
نیز می تواند همین عارضه را داشته باشد و منجر به تیره شدن پوست و چین و 
چروک های زودرس شود. هنگام محرومیت از خواب، کورتیزول یا همان هورمون 
استرس، بیشتر آزاد می شود و در حجم های بالاتر می تواند کلاژن پوست را 

تجزیه کند و انعطاف پذیری و صافی پوست را از بین ببرد.
افزایش وزن: علم این نکته را تایید کرده که ساعات کم خواب بر وزن شما، 
سایز دور کمر و سایز شکم تاثیر می گذارد. بدخوابی و بی خوابی مغز شما را به 
مصرف مواد غذایی بیشتر ترغیب می کند و متابولیسم شما را نیز کاهش می 
دهد. گرلین، حس گرسنگی را تحریک می کند و لپتین پیام سیری را به مغز می 
فرستد و اشتها را سرکوب می کند. کاهش زمان خوابیدن باعث کاهش لپتین و 
افزایش گرلین می شود. کمبود خواب نه تنها اشتها را تحریک می کند، بلکه میل 

به مصرف مواد غذایی چرب و شیرین را افزایش می دهد.
خطر ابتلا به بیماری های مزمن: اختلالات مربوط به خواب و کم خوابی 
طولانی مدت خطر ابتلا به بیماری های زیر را افزایش می دهند:-بیماری های 
قلبی-حمله قلبی-نارسایی قلبی-بی نظمی ضربان قلب-فشار خون بالا-سکته 

مغزی-دیابت
مشکلات سیستم گوارشی: از هر ۲۵۰ آمریکایی یک نفر به بیماری التهاب 
روده مبتلا است و اختلالات خواب نیز علائم این بیماری را افزایش می دهد. در 
صورتی که کم خوابی بصورت مداوم تکرار شود، سندروم التهاب روده شدید تر 
می شود، بطوریکه ۱۰ تا ۱۵ درصد از آمریکایی به علت بی خوابی با این مشکل 
دست و پنجه نرم می کنند. همچنین باید به این نکته اشاره کرد افرادی که از 
بیماری کرون رنج می برند، در صورت بی خوابی دو برابر سایر افراد در معرض 

خطر عود کردن این سندرم در مقایسه با افراد عادی قرار دارند.

مشکلات زیادی می توانند برای زبانتان ایجاد شوند، مثلًا: درد، زخم، تورم، تغییرات 
در حس چشایی، تغییرات در رنگ و بافت. این مشکلات اغلب جدی نیستند؛ اما 
گاهی علائم ممکن است به دلیل عارضه ی دیگری بروز کرده باشند که نیاز به درمان 
پزشکی دارند. شما می توانید با رعایت بهداشت دهان از خیلی از مشکلات زبان 
پیشگیری کنید. اگر در حال حاضر دچار مشکلی در زبان خود هستید، بعضی از 

راهکارهای ساده ی خانگی ممکن است بتوانند علائم را برطرف نمایند.
علائم مشکلات زبان

علائمی که ممکن است در زبانتان روی دهد شامل موارد زیر می شوند:
. از دست دادن نسبی یا کامل حس چشایی یا تغییرات در توانایی حس مزه های 

ترش، شور، تلخ و یا شیرین . مشکل در حرکت دادن زبان . تورم زبان
. تغییر رنگ طبیعی زبان یا بروز لکه های سفید، صورتی کمرنگ، سیاه و یا قهوه ای 
روی زبان . درد در تمام قسمت های زبان یا فقط در نقاطی خاص . احساس سوزش 
در تمام قسمت های زبان یا فقط در نقاطی خاص . ضایعاتی سفید یا قرمزرنگ که 

اغلب دردناک هستند . چیزهایی شبیه مو یا کُرک روی زبان
علت مشکلات زبان

علائم خاصی که دارید به پزشک کمک می کند علت مشکل زبانتان را تشخیص دهد.
 علت احساس سوزش روی زبان

احساس سوزش روی زبان می تواند در زنانی که در سنین بعد از یائسگی هستند 
رخ بدهد. علت این علامت می تواند قرار گرفتن در معرض محرک هایی مانند دود 

سیگار هم باشد.
علت تغییر در رنگ زبان

تغییر رنگ زبان اغلب به دلیل کمبود آهن، فولیک اسید یا ویتامین B۱۲ است. یک 

واکنش آلرژیک نسبت به گلوتن نیز می تواند علت این تغییر رنگ باشد.
سفید شدن زبان معمولًا نتیجه ی سیگار کشیدن، نوشیدن الکل و یا بهداشت 

نادرست دهان است.
خطوط سفید یا برآمدگی های سفیدرنگ ممکن است نشان دهنده ی التهابی به نام 
لیکن پلان دهانی باشند. گفته می شود که این عارضه به دلیل یک واکنش ایمنی 

غیرعادی ناشی از عارضه ای دیگر مانند هپاتیت C یا آلرژی روی می دهد.
علت تغییر در بافت زبان

اگر زبانتان کُرک دار یا مودار به نظر می رسد به احتمال زیاد ناشی از مصرف یک 
دوره آنتی بیوتیک می باشد. رادیوتراپی در ناحیه سر و گردن نیز می تواند منجر به این 
علامت شود. همچنین اگر از ماده ای محرک مانند قهوه یا دهان شویه زیاد مصرف 

کنید یا سیگار بکشید هم ممکن است چنین تغییری در بافت زبانتان روی دهد.
بیشتر بخوانید

علت درد در زبان
درد زبان معمولًا به دلیل یک آسیب یا عفونت ایجاد می شود. اگر زبانتان را گاز بگیرید 
ممکن است زخمی ایجاد شود که می تواند تا چند روز ادامه دار شده و بسیار دردناک 
باشد. یک عفونت جزئی روی زبان هم مسئله ی غیرمعمولی نیست و می تواند درد و 

حساس شدن را به دنبال داشته باشد.
تورم پاپیلا یا مجموعه ای از جوانه های چشایی زبان نیز به صورت برآمدگی های ریز 
و دردناکی است که بعد از آسیب ناشی از گاز گرفتن یا حساس شدن در اثر غذای 

داغ به وجود می آید.
آفت دهان نیز یک علت شایع دیگر برای درد روی زبان یا زیر زبان می باشد. آفت، 
زخمی کوچک و سفید یا زردرنگ است که می تواند بی دلیل ایجاد شود. آفت دهان، 

برخلاف تبخال، ویروسی نبوده و مُسری نیست. برخی از علت های احتمالی آفت 
شامل آسیب دهان، مواد سابنده در خمیردندان یا دهان شویه، آلرژی غذایی یا کمبود 
مواد مغذی می شود. در خیلی از موارد، علت آفت دهان ناشناخته بوده و به آن آفتوز 

هم می گویند. آفت معمولًا بدون درمان خاصی برطرف می شود.
دیگر علت های کمتر شایع درد زبان شامل سرطان، آنمی، تبخال دهانی، دندان 

مصنوعی نامناسب یا بریس ارتودنسی می شود.
نورالژی نیز می تواند منبع درد زبان باشد. این درد بسیار شدید بوده و در عصب 
آسیب دیده ایجاد می شود. نورالژی دلیل آشکاری ندارد یا می تواند به دلایل زیر رخ 

دهد: . سالخوردگی . ام اس . دیابت . تومور . عفونت علت تورم زبان
تورم زبان می تواند علامتی از یک بیماری یا عارضه باشد، مثلًا: . سندرم داون . 
سرطان زبان . سندرم بک ویت ویدمن . پُرکاری تیروئید . لوکمی )سرطان خون( . 

گلودرد . آنمی
وقتی زبان ناگهان متورم می شود احتمالًا دلیل آن یک واکنش آلرژیک است. تورم 
زبان می تواند تنفس را سخت کند. سختی تنفس به علت تورم زبان یک مشکل 

اورژانسی است. اگر چنین اتفاقی افتاد باید هر چه سریع تر اورژانس خبر کنید.
مشکلات زبان چگونه تشخیص داده می شوند؟

اگر مشکل زبانتان جدی، آزاردهنده، بی دلیل یا ادامه دار و بدون بهبودی است باید 
به پزشک مراجعه کنید. در صورت شرایط زیر مراجعه به پزشک لازم است:

. بزرگ تر شدن زخم ها . زخم هایی که مدام تکرار می شوند . دردهای مکرر . مشکلی 
ادامه دار که بیشتر از دو هفته طول کشیده . درد زبان که با داروهای مسکن معمولی 
یا مراقبت های دیگر بهتر نمی شود . مشکلات زبان همراه با تب بالا . مشکل جدی 

در خوردن یا آشامیدن
پزشک زبان شما را کاملًا معاینه کرده و سؤال هایی درباره زبان و علائمی که دارید از 

شما می پرسد. او می خواهد بداند:
. چه مدتی است که این علائم را دارید؟

. آیا توانایی چشایی تان تغییری کرده است؟
. دردتان از چه نوعی است؟

. آیا زبانتان را به سختی حرکت می دهید؟
. آیا مشکل یا ناراحتی دیگری در دهانتان دارید؟

اگر پزشک نتواند بر اساس معاینه و سؤال و جواب ها، علت علائم را تشخیص دهد، 
آزمایش هایی خواهد گرفت. به احتمال زیاد یک آزمایش خون برایتان تجویز می کند 
تا اختلالات احتمالی را که می توانند دلیل مشکل زبانتان باشند شناسایی نماید. 

پزشک بعد از تشخیص علت، درمان های لازم را توصیه خواهد کرد.
مراقبت های خانگی برای مشکلات زبان

شما می توانید با رعایت بهداشت دهان و دندان، جلوی خیلی از مشکلات زبان 
را بگیرید یا آن ها را تخفیف دهید. مسواک زدن، نخ دندان کشیدن به طور منظم و 
مراجعه به دندان پزشک جهت چکاپ های روتین، بهترین کاری است که می توانید 

برای سلامت زبان و دهان خود انجام دهید.
درمان خانگی برای آفت دهان یا زخم های دهانی ناشی از آسیب

اگر آفت دارید یا زخمی در دهانتان در اثر آسیب ایجاد شده باید اقدامات زیر را انجام 
دهید: . از خوردن غذاهای داغ و تند پرهیز کنید.

. سعی کنید فقط نوشیدنی های سرد بنوشید و فقط غذاهای نرم بخورید تا زخمتان 
خوب شود. . همچنین می توانید در صورت نیاز از داروهای مسکن معمولی استفاده 
کنید. . می توانید دهانتان را با محلول آب نمک گرم یا محلول آب گرم و جوش شیرین 

غرغره کنید. . می توانید از کمپرس یخ استفاده کنید.
اگر بعد از دو تا سه هفته، زخم دهانتان بهتر نشد حتماً به پزشک مراجعه کنید.

زبانتان دچار چه مشکلاتی می تواند بشود؟

۱۰ نوع سردرد رایج و نحوه درمان آنها!مشکلات زبان؛ علل، تشخیص و درمان
سازمان جهانی بهداشت اعلام کرده که هر فردی حداقل یک بار در طول زندگی 
اش سردرد را تجربه کرده است. اگرچه درد می تواند در هر منطقه از سر بروز کند 

اما علت، مدت زمان و شدت آن بر اساس نوع سردرد می تواند متفاوت باشد.
اگرچه اغلب سردردها با استفاده از انواع مختلف داروهای ضد درد یا به خودی 
خود از بین می روند، اما اگر همراه با علائمی از جمله گرفتگی گردن، استفراغ، 
گیجی، لکنت زبان، فلج یک قسمت از بدن و تب باشد، نیاز به مراجعه فوری به 

پزشک دارید.
رایج ترین انواع سردرد که هر کسی ممکن است تجربه کند، و نحوه درمان آنها 

از این قرار است:
سردردهای تنشی: احساس گیجی و خستگی همراه با این نوع سردرد رایج 
است. سردردهای تنشی اغلب همراه با استرس هستند. داروهایOTCاز قبیل 
از بین بردن این سردردها  ناپروکسن، استامینوفن، برای  ایبوپروفن،  آسپرین، 

مفیدند.
سردردهای خوشه ای: این سردردها همراه با درد شدید آنهم در اطراف یا پشت 
یک چشم یا یک طرف صورت و در یک زمان رخ می دهند. این سردردها معمولا 
در یک زمان از روز برای چندین روز یا هفته رخ می دهند و فعد فروکش کرده و 
ممکن است فرد تا هفته ها و ماه ها سردرد نداشته باشد. این نوع سردردها معمولا 
مردها را گرفتار می کند. سردرد در عرض ۱۵ دقیقه به اوج خود می رسد و در 
حدود ۲ ساعت طول می کشد. علت واقعی این سردردها ناشناخته است. البته 
شواهدی وجود دارد مبنی بر این که یک نوع اختلال عصبی در ضرباهنگ شبانه 
روزی بدن ممکن است به بروز سردرد خوشه ای کمک کند. استفاده از داروی 
سوماتریتپان به صورت تزریق زیر پوستی ممکن است در هنگام حمله حاد سردرد 
کمک کننده باشد. معمولا مسکن های بدون نسخه برای این گونه سردرد ها موثر 

نیستند.
میگرن: سردردهای ناشی از میگرن بسیار عمیق است و می تواند برای چند روز 
ادامه یابد. سردرد به طور قابل توجهی توانایی شما برای انجام روال روزانه را محدود 
می کند. افراد مبتلا به سردردهای میگرنی اغلب به نور و صدا حساس هستند. 
تهوع و استفراغ هم معمولا رخ می دهد. میگرن می تواند منجر به سوزن سوزن 
شدن صورت و یا مشکل در صحبت کردن نیز بشود. با این حال برخی علائم سکته 
مغزی با میگرن مشابه است و در صورت بروز هر کدام از این علائم باید تحت نظر 
پزشک قرار بگیرید. زنان و افراد مبتلا به اختلال استرس پس از سانحه بیشتر در 
معرض میگرن هستند. برخی عوامل محیطی از قبیل اختلال خواب، کم آبی 
بدن، برخی غذاها، نوسانات هورمونی و قرار گرفتن در معرض مواد شیمیایی از 
علل میگرن هستند. اگر داروهای ضد درد رایج باعث کاهش دردهای میگرن نمی 
شوندف پزشک داروهایی را برای کاهش التهاب و تغییر جریان خون در مغز تجویز 

خواهد کرد. این داروها در فرم اسپری بینی، قرص و یا تزریقی هستند.
سردرد آلرژی یا سینوسی: این سردردها معمولا به دنبال واکنش های آلرژیک 
بروز می کنند و در ناحیه سینوسی و جلوی سر حس می شوند. افراد مبتلا به 
OTCآلرژی فصلی مزمن یا سینوزیت، به این سردردها حساس هستند. داروهای
و اسپری های استروئیدی بینی، و همچنین آنتی هیستامین هایی مانند سیتی 
رزین برای درمان این سردردها مفید هستند. سردرد سینوسی می تواند نشانه ای 
از عفونت سینوسی باشد که در این زمان پزشک ممکن است آنتی بیوتیک را برای 

از بین بردن عفونت تجویز کند.
سردردهای هورمونی: این سردردها را بیشتر، زنان تجربه می کنند و آنهم به 
خاطر نوسانات هورمونی. قرص های پیشگیری از بارداری می توانند بر میزان 
استروژن زنان تاثیر گذاشته و منجر به بروز سردرد شوند. این سردردها به طور 
خاص در ارتباط با چرخه قاعدگی، به عنوان میگرن قاعدگی شناخته می شوند. 
این سردردها می تواند درست قبل، در طول و یا بعد از قاعدگی و همچنین در 
طی دوره تخمک گذاری بروز کند. تخمین زده می شود که ۶۰ درصد از زنان این 
سردردها را تجربه می کنند. علاوه بر داروهایی مانند ناپروکسن، تکنیک های 
آرامش بخش مانند یوگا و یا اصلاح رژیم غذایی به سردردهای اینچنینی کمک 

می کند.
سردردهای کافئینی: اگر عاشق قهوه هستید و در طول روز، زیاد از آن می  
نوشید، مغز شما به همان مقدار روزانه از کافئین عادت می  کند. و اگر به هر علتی، 
قهوه معمول  تان را ننوشید، مغزتان به مشکل برخواهد خورد و در نهایت با یک 
سردرد ناگوار مواجه خواهید بود. تنها دو راه  حل برایش وجود دارد: یا مقدار 
کافئین همیشگی تان را در ساعت معمول بنوشید و یا کلا این عادت را ترک کنید.
سردرد ناشی از فعالیت بدنی: برخی فعالیت های بدنی شدید منجر به افزایش 
جریان خون به جمجمه شما می شود و دردهای خفیف را در هر دو طرف سر ایجاد 
می کند. داروهای ضد درد مانند آسپرین یا ایبوپروفن علائم این سردردها را کاهش 
می دهد. اگر سردردهای شدید را ناشی از فعالیت بدنی سنگین، حس کردید، 

شاید نیاز باشد که با پزشک تان مشورت کنید.
سردردهای ناشی از افزایش فشار خون: فشار خون بالا منجر به سردرد های 
شدید خواهد شد. این سردرد معمولا در هر دو طرف سر اتفاق می افتد و با هر نوع 
فعالیت بدتر می شود. شما ممکن است همچنین همراه با سردرد، دچار تغییراتی 
در بینایی، بی حسی یا سوزن سوزن شدن، خونریزی بینی، درد قفسه سینه و یا 
تنگی نفس شوید. این نوع سردرد با کنترل فشار خون کاهش می یابد. تنها راه 

کنترل این نوع سردردها، جلوگیری از افزایش فشار خون است.
سردرد دندانی: این نوع سردرد به  علت شرایط دندانی ایجاد می  شود، مانند 
دندان قروچه، یا دندان سابیدن هنگام خواب. دندانپزشک می  تواند به شما در 
درمان منبع درد کمک کند، کمپرس گرم یا سرد هم می  تواند درد را تسکین دهد، 
پروتز محافظ شب و گاهی درمان دارویی هم مفید است. سردرد آخر هفته: باور 
بر این است که سردردهای آخرهفته به  دلیل زیاد خوابیدن در روزهای تعطیل 
ظاهر می  شود. و خصوصا در میان افرادی که هفته  ای پراسترس و خواب نامنظم 
و ناکافی در طول هفته دارند رایج است. بهترین راه پیشگیری از آن این است که 

تاجایی که امکان دارد در طول هفته برنامه خواب منظم داشته باشید.

۹ میوه کم قند را با خیال راحت، روزانه 
مصرف کنید

در رژیم های لاغری برخی از افراد، میوه ها نقش پررنگی دارند. درست است 
که میوه برای بدن ضروری و لازم است و دارای فیبر و آنتی اکسیدان است، ولی 
اگر ندانیم هر میوه  ای تا چه حد قند دارد و آن را بدون اندازه مصرف کنیم نه تنها 

وزنمان کم نمی شود بلکه اضافه وزن هم پیدا می  کنیم.
خوردن میوه به علت وجود فیبر، آنتی اکسیدان و دیگر خواص طبیعی آن 
همیشه مفید است اما دقت کنید که تنها انواع خاصی از میوه ها را بدون نگرانی 

از میزان قند آنها می توانید مصرف کنید، بخصوص اگر مبتلا به دیابت باشید:
تمشک: هر فنجان تمشک تنها ۵ گرم قند دارد. تمشک سرشار از فیبر است و 
مصرف آن به احساس سیری طولانی مدت و جلوگیری از اضافه وزن کمک می 
کند. توت فرنگی: اگرچه طعم شیرینی دارد ولی بسیار کم قند است. یک فنجان 
توت فرنگی خام تنها ۷ گرم شکر دارد و بیش از ۱۰۰ درصد میزان نیاز روزانه شما 
به ویتامین ث را تامین می کند. کیوی: غنی از ویتامین ث و کم قند است. هر یک 
کیلو کیوی تنها ۶ گرم قند به بدن شما می رساند. شما می توانید کیوی را در تمام 
طول سال در فروشگاه های مواد غذایی یافت کنید. گریپ فروت: یکی از میوه 
های خانواده مرکبات است و در هر نیمی از آن تنها ۹ گرم شکر وجود دارد. شما 

می توانید گریپ فروت را با خیال راحت در وعده صبحانه میل کنید.
آووکادو: یک عدد آووکادوی خام تنها یک گرم شکر دارد. چربی های سالم 

موجود در این میوه، به احساس سیری طولانی مدت کمک می کنند.
هندوانه: این میوه تابستانه در هر فنجان ۱۰ گرم شکر دارد. شما می توانید با 

مصرف هندوانه، مقادیر زیادی آهن به بدن برسانید.
خربزه: سرشار از ویتامین آ است. یک فنجان خربزه خردشده حاوی کمتر از ۱۳ 

گرم قند است. البته قند این میوه از سایر میوه ها کمی بیشتر است.
پرتقال: یک میان وعده شیرین بدون کالری و شکر و سرشار از ویتامین ث است. 

یک پرتقال معمولی کمتر از ۱۲ گرم قند و فقط ۷۰ کالری دارد.
هلو: هر یک عدد هلوی متوسط کمتر از ۱۳ گرم شکر دارد و یک گزینه عالی 

برای کسانی است که از دیابت رنج می برند.
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مدیرکل کمیته امداد استان قم :

۱۴۰۰ کمک هزینه ازدواج به نیازمندان 
اهدا می شود

مدیرکل کمیته امداد استان قم با بیان اینکه ما امسال ۱۴۰۰ کمک هزینه ازدواج 
برای نیازمندان خواهیم داشت، گفت: هر سری جهیزیه به ارزش ۲۴ میلیون تومان 

استکه در سری اول ۱۵۷ جهیزیه و کمک هزینه ازواج به ایتام اهدا شده است.
اکبر میرشکار مراسم اهدای ۱۵۷ جهیزیه و کمک هزینه ازدواج به مددجویان تحت 
حمایت کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم با بیان این که ما در استان قم به 
خاطر روحیه ایثار و انفاق مردم مشکل منابع نداریم، افزود: در طول سال جاری ۵۶۲ 
میلیارد تومان برای رفع فقر و نیاز مردم هزینه خواهد شد تا بتوانیم بخشی از مشکلات 
مردم را کم کنیم. وی با اشاره به اهدای ۱۵۷ جهیزیه و کمک هزینه در دهه کرامت 
به ایتام استان قم گفت: از این تعداد ۲۶ مورد به زنانی که ازدواج مجدد داشته اند، 
۲۳ مورد که افراد نیازمندی که تحت پوشش کمیته امداد نبوده اند، ۴۷ مورد پسرانی 
که نیاز به کمک هزینه برای ازدواج داشته اند و ۶۱ مورد دختران ایتام تحت پوشش 
کمیته امداد بوده اند تعلق گرفته است. مدیرکل کمیته امداد استان قم با بیان اینکه 
در سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸ با وجود شیوع کرونا و مشکلات مردم کمک های 
مردمی به کمیته امداد امام خمینی)ره( در استان قم ۲۸ درصد افزایش داشته است، 
گفت: در کنار اهدای جهیزیه و کمک هزینه ازدواج بسته های آموزشی نیز به زوج ها 
داده می شود و هر نفر ۱۲ ساعت زندگی به سبک رضوی را آموزش می بینند که این 
آموزش ها باعث کاهش چشمگیر آمار طلاق در میان این افراد شده است. مراسم 
اهدای ۱۵۷ جهیزیه و کمک هزینه ازدواج به مددجویان تحت حمایت کمیته امداد 
امام خمینی)ره( استان قم با حضور آیت الله سعیدی نماینده ولی فقیه در استان 
قم، خدرویسی معاوت سلامت و خانواده کمیته امداد امام خمینی)ره( و جمعی از 

مدیران استانداری در حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد.

شهردار قنوات قم خبرداد: 

افزایش 3۰درصدی صدور پروانه های 
احداث بنا در شهر قنوات 

شهردار شهر قنوات قم گفت: پایش اطلاعات مدیریت شهری نشان می دهد، 
شهر قنوات طی سال ۹۹ با رشد بیش از ۳۰ درصدی صدور پروانه های احداث بنا 
مواجه بوده است.  رضا شکاری بیان کرد: با توجه به افزایش هزینه های زندگی در 
کلانشهر قم، فاصله کم و میهمان نوازی مردم شهر قنوات، شاهد مهاجرت قابل 
توجه شهروندان قمی به شهر قنوات برای سکونت و بهره مند شدن از امکانات این 
شهر مهم استان هستیم. وی افزود: در سال ۱۳۹۹ شهرداری قنوات اقدام به صدور 
۲۱۵ فقره پروانه احداث بنا نموده که این میزان در مقایسه با سال ۱۳۹۸، حدود ۵۰ 
فقره افزایش داشته است؛ همچنین شهرداری قنوات در سال ۱۳۹۹ نسبت به صدور 
۷۵ فقره گواهی عدم خلاف و پایان کار نیز اقدام کرده است. وی ادامه داد: مجموعه 
مدیریت شهری قنوات با افزایش به یکباره جمعیت روبه رو شده و تمایل مردم برای 
سکونت در شهر قنوات طی سال های اخیر به صورت فزاینده ای بیشتر شده است که 
این مساله لزوم حمایت بیشتر مسئولان استان نسبت به تکمیل زیرساخت های مورد 
نیاز این شهر را برجسته می سازد. شکاری همچنین برنامه های مجموعه مدیریت 
شهری شهر قنوات را برای حمایت از جوانان و محرومین در ساخت و ساز مسکن 
بی تاثیر ندانست و بیان داشت: بر اساس مصوبه شورای اسلامی شهر قنوات، هزینه 
صدور پروانه احداث بنا برای محرومین، به صورت کاملا رایگان محاسبه می شود و این 
امر منجر به تشویق جوانان و نیازمندان برای احداث مسکن ایمن و قانونی شده است.

گفت وگو: رضا ملکی

اشاره :
منطقه محروم خیابان آذر از جمله مناطق پراستعداد و نخبه پور در شهر 
مقدس قم است یکی از همین استعدادها متولد سال1355 است .وی 
فوتبال را از زمین های خاکی همین منطقه آغاز کرد و بعدها در تیم های 
مطرحی چون امیرکبیر،مقاومت بسیج و پردیس در مستطیل سبز چهره 
شود تا در مقطعی در تیم منتخب آموزشگا هها و دبیرستان هدایتی مقام های 
شایسته ای را بدست آورد. وی در مسیر رسیدن به پوشیدن جامه پاک مربی 
گری آستین های همت را بالا زده و درکلاس درس اساتید برجسته ای چون 
مرحوم شاه محمدی ، تارقلی ، معینی، بیداریان و مسعود اقبالی شرکت و 
جزء نفرات برتر کلاس A آسیا می شود تا در کسوت مربی گری بتواند در تیم 
های امیرکبیر، مقاومت بسیج، پردیس ، پناه آفرین در سطح استان قم و با 
تیم سازمان راه در لیگ دسته دوم کشور و صبای قم در لیگ برتر فوتبال ایران 
در سال های 93-94 چهره شود.خاویار لوزا نوا اسپانیایی در کلاس مطرح 
بین المللی فوتسال و اکتایوبرزیلی در فوتبال ساحلی و استفان کنستاتین در 
کلاس توجیهی بین المللی فیفا استاد او بودند تا بتواند مدارج بین المللی را 

با شایستگی پشت سر گذارد.

 صحبت از مهدی رضائی نژاد پسر شایسته ولایی،متدین ومردمی است که 
با درایت و توانمندی در عرصه علم و ورزش توانست جزء مربیان با کلاس و 
با دانش استان قم قرار گیرد و در جایگاه مدیریتی نیز عناوینی چون مسئول 
روابط عمومی کمیته جوانان – مدیر پایگاه استعدادیابی – مسئول کمیته 
فنی وتوسعه فوتبال – مدیر استعدادیابی نوگلان در کارنامه درخشان وی به 
چشم آید. وی دارای مدرک تحصیلی فوق لیسانس در رشته مدیریت است 
و22 سال تجربه فعالیت در سیستم بانکی کشوررادارد. رضائی از همکاران 
مطبوعاتی ما هم محسوب می شود و در حوزه رسانه ای در روزنامه های 
قم امروز و ایمان  تحلیل ها ونقدهای کارشناسانه وی درزمینه ورزش  بویژه 
فوتبال  نمودی برجسته داشت.در ادامه گفت و گو روزنامه ایمان با وی را  که 
یکی از نامزد ششمین دوره انتخابات شورای اسلامی شهر قم می خوانید. 
مهدی رضائی نژاد در ابتدای صحبت های خوددر خصوص انگیزه و دلیل 
ورود خود به عرصه انتخابات شورای اسلامی شهر قم  گفت : به توصیه 
بزرگترها و به احترام این عزیزان به این عرصه ورود کردم .صحبت های متین 
مقام معظم رهبری را که تاکید نمودند که اگر کسی توان حضورکمک به  
مشارکت حداکثری در انتخابات  در خود می ببیند در آزمون  رقابت های 
انتخاباتی شرکت نماید و این صحبت آویزه گوش من شد تا پا در راهی سخت 

و رقابتی سنگین و نفس گیر بگذارم .
وی  اظهارداشت :در این راه اندک آبرویی که تاکنون در جامعه بدست آورده 
ام را در بوته امتحان گذاشتم تا با مددگیری از اهل بیت )ع( و دعاهای پدر 
و مادر به این انتخابات ورود نمایم در این راه انگیزه اصلی خلاء بزرگ ورزش 
در مدیریت شهری بود  وهمین  امر انگیزه من را در این راه دوچندان نمود 
تا با ارائه برنامه ها خود را در آزمون انتخاب مردم شریف استان قم قرار دهم 
ودرصورت جلب اعتماد آنها  بتوانم ورزش را ازانزوای که در حال حاضر در 
مدیریت شهری  قراردارد خارج نموده و از ظرفیت های مدیریت شهری  بیش 

از گذشته در توسعه ورزش همگانی و قهرمانی  استفاده شود.
وابسته به هیچ گروه و حزبی نیستم

وی افزود : امروز مردم غیور و عزیز ما به جائی رسیده اند که از برچسب 
های چپ گرا – راست گرا – اصول گرا و اصلاح طلب بیزارند و تنها نگاهشان 
به مسئولانی است که در کنار مردمند با مردمند و برای مردم کار میکنند 
قطعاً اگر مردم ما چنین مردی را در بدنه مسئولیت صالح ببینند قطعا از وی 
حمایت خواهند کرد ،پشتیبانی مردم بهترین سلاحی است که یک مسئول 
می تواند در کارنامه کاری خود به ثبت رساند اشاره من به حرکت امام راحل با 
پشتیبانی خداوند تبارک و تعالی و حمایت مردم شریف ایران بود که توانست 
بر طاغوت پیروز شود و به هدف شایسته خود دست یابد. رضائی در ادامه 
این گفتگو ضمن بیان وظایف خطیر شورای  اسلامی شهری ها و اینکه 
شهرداری  72 وظیفه بزرگ دارند که نظارت بر اجرا و  پیگیری تحقق این 
وظایف در حوزه های مختلف  عمرانی ، اجتماعی ، فرهنگی  و ورزشی  و 
غیره بر عهده شورای شهر بعنوان دستگاه ناظر بر فعالیت شهرداری  است . 

استفاده از ظرفیت پیشکسوتان در پیشبرد ورزش قم
قم  ، شورای اسلامی شهر  اخیر  در دوره های  داد:متاسفانه  ادامه  وی 
سیاسی بسته شده است و بیشتر رویکرد سیاسی برفعالیت آنها حاکم بوده 
است این موضوع  یک آفت برای شورا ها بوده است.در دوره های گذشته 
شورای شهر قم کمترین توجه به ورزش را شاهد بودیم که این امر برای ما 
ورزشی ها و جوانان این شهر پذیرفتنی نیست . درصورت اینکه بتوانم اعتماد 
مردم قم را جلب کنم ورزش را ازحاشیه بودن در شورا خارج و با برنامه های که 

دارم به متن تصمیم گیری ها شورا وارد خواهم کرد.

این کاندیدای ششمین دوره انتخابات شورای اسلامی شهر قم تصریح 
کرد :دیدگاه عمومی من استفاده از ظرفیت تمام بزرگان و موسپیدان ورزش 
استان در پیشبرد ورزش قم می باشد، مسلما تجارب ارزنده این عزیزان می 

تواند چراغ راه ورزش ما در مسیر حرکت نوین و رو به جلو باشد.
وی ادامه داد:توجه به  48 رشته ورزشی که هم اکنون مظلوم واقع شده 
اند و با کمترین توجه در ساختار بودجه ای آنان به حرکت لاک پشت گونه 
خود ادامه می دهند از جمله مطالبات مهمی است که ما می توانیم درشورای 
شهربا تصویب مصوباتی زمینه استفاده آنها از ظرفیت های ورزشی شهرداری 
را فراهم کنیم و زمینه رشد و توسعه  رشته های مختلف ورزشی را در شهر قم 
فراهم کنیم .ودراین زمینه باید ارتباط شهرداری با اداره کل ورزش و جوانان 
بیشتر شود. وی خاطرنشان کرد :جای تأسف بسیار است که می بینیم 
در سطح کشور بیشتر رشته های ورزشی با نام های شهرداری آن شهر در 
مسابقات شرکت نموده و تحت حمایت مالی عام شورای شهر و شهرداری 
آن استان قرار دارند و این در حالی است که در استان قم هیچگاه شاهد 
حمایتی اینچنینی از ورزشکاران مظلوم شهرمان نبوده ایم.  رضائی نژاد بیان 
داشت :بیشتر ارگان ها و دانشگاههای ما از امکانات ورزشی بسیار خوبی 
برخوردارند اما تنها خلاصه شده به استفاده کارمندان آن مجموعه و در 
بقیه ساعات هیچ استفاده شایسته ای از این امکانات نمی گردد که دراین 
زمینه باید تجدید نظر شود و از این ظرفیت ها  برای توسعه ورزش همگانی و 
قهرمانی  استفاده شود. وی اضافه کرد :امروز با کمال تاسف شاهد هستیم  
ورزشگاه یادگار امام )ره( که بزرگترین سرمایه ورزشی استان است در حال 
خاک خوردن است و تخریب این مجموعه می توانند خسارت های  بسیاری 
را به ورزش قم وارد نماید که امیدوارم با دیدگاه خوب مسئولان ورزش مسیر 

درستی برای شکوفائی مجدد این مجموعه تعریف گردد.
قم باید به نگینی زیبا در قلب کویر تبدیل شود

رضائی نژاد در بخش دیگری از سخنان خود  گفت : در سالهای اخیر با 
اقدامات خوب شهرداری قم شاهد رشد قابل توجه زیر ساخت های عمرانی 
، تفریحی و فضای سبز  شهر قم بوده ایم  ولی هنوز تا رسیدن به نقطه مطلوب 
فاصله داریم واین مسیری که در قم آغاز شده همچنان باید به راه خود ادامه 
دهد تا شهر قم به جایگاه اصلی خود به لحاظ امکانت شهری برسد. وی 
ادامه داد: درحال حاضر شاهد توزیع نامتوازن امکانات شهری در شهر قم 
هستیم  که دراین خصوص باید تجدید نظر صورت گیرد و همه امکانات 
تفریحی و رفاهی قم در منطقه 4 شهری قرارنگیرد و در سایر مناطق هم این 
امکانات ایجاد و مردم آن مناطق به راحتی و سهولت  از آن بهره شوند. این 
پیشکسوت ورزش استان قم تصریح کرد: درحال حاضر مناطقی همچون 
خیابان آذر ، چهارمردان، نوبهار و جمکران و غیره ازکمترین امکانات شهری 
محروم هستند که باید در چهار سال آینده مورد توجه ویژه شورای شهر و 

شهرداری قم قرارگیرند تا از محرومیت خارج شوند.
وی افزود :حرکت شهرداری به سمت محله محوری و ایجاد بوستانها و 
زمین های ورزشی کوچک در محلات از جمله برنامه های من می باشد 
ودرصورت جلب اعتماد مردم قم این امر را  پیگیری و محقق خواهم کرد.
در این راه با همیاری مردم شریف قم و مسئولان کوشا و فعال می توانیم با  
توسعه فضاهای تفریحی ، رفاهی و فرهنگی  شهر قم را تبدیل به نگینی زیبا 

در قلب کویر بنمائیم.
رانت باید از مدیریت شهری ریشه کن شود

این کاندیدای ششمین دوره انتخابات شورای اسلامی شهر قم   دربخش 
با  تاکید کرد :متاسفانه در سالهای اخیر برخی  دیگری از سخنان خود 

استفاده از رانت های اطلاعاتی در خصوص اجرای پروژه های شهری در 
نقاط مختلف به ثروت هنگفتی دست یافتند که باید در این زمینه در شورای 
شهر جدی ورود کرد و ریشه مفسدین را بخشکاندو رانت و رانت بازی باید از 

مدیریت شهری برچیده شود.
مهمترین دغدغه من رفع مشکلات مردم است  

رضائی در ادامه خود با اشاره به اینکه مردم شهرم قم از جمله بهترین 
مردمان نیک ایران به شمار می روند به این موضوع اشاره نمود و گفت مردم ما 
همیشه در همه جا و در هر همه صحنه ها  و در سختی های بزرگ و اتفاقات 
ناگوار همواره پشتیبان نظام مقدس جمهموری اسلامی  ایران  بوده اند 
حیف است که دل مردم به این نازنینی و شایسته را با عملکرد اشتباهمان 
به درد آوریم هر مسئولی می بایست برای رفع دغدغه های مردم تلاش کند 
نگاه من هم تلاش درجهت رفع مشکلات مردم و نشاندن لبخند رضایت 
برلبان آنها می باشد. وی در پایان گفت:با خداوند عهد کرده ام که در صورت 
رسیدن به کرسی شورای شهر به من کمک کند تا غرق جریانات روزمره نشده 
و بر عهدی که با او بسته ام پایدار باشم نگاه من به دستان پاک مردم مومن ، 
ونجیب قم خاصه جوانان و ورزشکاران است که اگر شایستگی کوچکی در راه 
خدمتگزاری بنده حس می نمایند با رای خود افتخار خدمت به بنده حقیر را 

داده تا بتوانم دین خود را به مردم شهرم ادا نمایم.

مهدی رضائی نژاد کاندیدای انتخابات شورای اسلامی شهر قم؛

باید ورزش درمدیریت شهری از حاشیه خارج شود

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی قم اعلام کرد:

شیوه نامه جدید فعالیت تالار های پذیرایی 
معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی قم درباره شیوه جدید فعالیت تالار های 

پذیرایی  در شرایط کرونایی توضیحاتی داد. 
مهدی نصر،معاون گردشگری قم در جلسه ای که با حضور محسن اروجی ،مدیرکل 
مدیریت بحران و نرگس جعفری افضل، مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت 
فعالیت جدید  اظهار کرد: طی مصوبه ۱۰ماده ای، شیوه  برگزار شد،  قم  استان 

تالار های پذیرایی قم در شرایط کرونایی اعلام شد.
او افزود: مقرر شد تمامی مراسم از ساعت ۲۱ تا ۲۲:۳۰ برگزار شود و زمان آن از یک 
ساعت و نیم بیشتر نباشد و همچنین در اماکن مسقف تعداد حداکثر ۵۰ نفر برای 
هر سالن و رعایت فاصله گذاری مناسب از جمله در نظر گرفتن فاصله سه متر برای 

هر صندلی رعایت شود.
اسامی  و  ظرفیت  مصوبات ۱۰ماده ای،  طبق  کرد:  بیان  قم  گردشگری  معاون 
میراث فرهنگی،  کل  اداره  سوی  از  باید  سالن ها  تعداد  نیز  و  پذیرایی  تالار های 
گردشگری و صنایع دستی و اتحادیه صنف تالار های پذیرایی و رستوران اعلام شود تا 

تعداد پذیرش مهمان بر اساس مصوبه مشخص شود.
نصر افزود: ستاد ملی مبارزه با کرونا پیش از این دستورالعمل های بهداشتی را به 

همه تالار ها اعلام کرده بود و همه این مصوبات لازم الاجراست.
وی  با اشاره به این که مصوبات جدید برای مدت ۶ ماه در نظر گرفته شده است، 
اظهار کرد: طبق دستورالعمل های ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا سازمان صمت، 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، اتاق اصناف، نیروی انتظامی، 
اتحادیه مربوطه و مرکز بهداشت، مسئولیت اجرای درست این مصوبات را بر عهده 

دارند.

مدیر بهداشت و درمان حرم حضرت معصومه)س( خبرداد:

ارائه بیش از 5۴۹ هزار خدمت در 
درمانگاه حرم مطهر

مدیر بهداشت و درمان حرم حضرت معصومه)س( از تلاش شبانه روزی خادمان 
آستان در درمانگاه حرم مطهر تقدیر کرد و گفت: طی سال گذشته ۵۴۹ هزار و ۱۸۲ 
خدمت در درمانگاه حرم برای زائران و مجاوران حرم انجام شده که هزار و ۲۵۳ مورد 
خدمت به افراد بی بضاعت و هزار و ۲۷۵ مورد خدمت به مراکز خیریه به صورت رایگان 

ارائه شده است. 
مهدی عباسیان اشاره به اینکه خادمان آستان مقدس بانوی کرامت در مدیریت 
شبانه روزی  صورت  به  حرم  درمانگاه  محوریت  با  مطهر  حرم  درمان  و  بهداشت 
درحال خدمت رسانی هستند، اظهار کرد: در سال گذشته ۱۵۴ هزار نفر از خدمات 
داروخانه، سه هزار و ۹۰۰ نفر از خدمات رادیولوژی، ۸۷۲ نفر از خدمات سونوگرافی، 
هفت هزار و ۱۴۸ نفر از خدمات آزمایشگاه، ۱۰ هزار و ۸۵ نفر از خدمات رادیوگرافی 

بهره مند شده اند.
وی اضافه کرد: کرد: طی سال گذشته به کلینک  اورژانس ۳۳ هزار و ۴۸۹ نفر، 
کلینیک تخصصی چهار هزار و ۴۳۸ نفر، کلینیک عمومی ۲۴ هزار و ۶۳۴ نفر، 
کلینیک مامایی دو هزار و ۶۳۸ نفر، کلنیک چشم پزشکی هزار و ۴۷ نفر، کلینیک 
قلب ۹۸ نفر، کلینیک گفتار درمانی ۳۷۰ و کلینیک فوق تخصص ۷۲۵ نفر مراجعه 

کرده اند.
مدیر بهداشت و درمان حرم مطهر بانوی کرامت از ارائه خدمات مطلوب در بخش 
داندانپزشکی یاد کرد و گفت: در این بخش هزار و ۲۱۰ مورد خدمت به اطفال، دو 
هزار و ۹۳۸ مورد ایمپلنت، دو هزار و ۱۲۰ مورد پروتز، ۲۹۷ مورد پریو، ۶ هزار و ۷۲۴ 
مورد ترمیم، سه هزار و ۳۰۷ مورد جراحی، سه هزار و ۳۴۹ مورد درمان ریشه و ۱۰ 

هزار و ۷۲۸ مورد خدمات متفرقه انجام شده است.

رییس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم با ضروری خواندن حضور پرشور 
و حداکثری مردم پای صندوق های رای در انتخابات پیش رو گفت: اصل و اساس 
مردم سالاری دینی با حضور مردم در صحنه و اعمال حاکمیت مردمی برقرار و مستقر 

می شود. 
حجت الاسلام و  المسلمین احمد واعظی در جلسه شورای مدیران دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم ضمن تبریک ایام دهه کرامت، مباحثی از تاریخ اندیشه 
سیاسی تشیع را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: اندیشه سیاسی شیعه سه مقطع 
اصلی دارد که شامل زمان حضور امامان معصوم)ع(، زمان غیبت تا تقریبا دوران 
مشروطیت و زمان مواجهه علما و جامعه ما با مدرنیته و دوران بعد از مشروطیت تا 

حال حاضر است.
و  مبانی  اندیشه سیاسی شیعه،  تاریخی  از سه مقطع  ادامه داد: هر کدام  وی 
رهاوردهای اندیشه ای خاص خود را داشته است، اما در دوران معاصر که از ابتدای 
مشروطیت شروع شده و تا زمان کنونی نیز تداوم می یابد، فکر سیاسی شیعی و 

علمای ما، رهاوردها و دستاوردهای خاصی را رقم زده است.
وی با اشاره به اینکه امروز شاهد ابداع ها و نوآوری هایی در فقه سیاسی و اندیشه 
سیاسی شیعه هستیم بیان  داشت: این نوآوری ها با مرحوم آخوند خراسانی و میرزای 
نائینی شروع شده و با حضرت امام )ره( اوج و بلوغ پیدا می کند، در حقیقت ایده 
جمهوری اسلامی و مردم سالاری دینی، اوج تئوریک و نظری دستاورد معاصر فقه 
سیاسی شیعه محسوب می شود. وی اضافه کرد: اگر امروز بخواهیم در دنیای فکر 
و اندیشه سیاسی یک نظریه متعارف، قابل رقابت و عرضه در بازار اندیشه داشته 
باشیم همین تز مردم سالاری دینی است که در قانون اساسی متبلور شده و میان 
مرجعیت دین و به رسمیت شناختن حاکمیت مردم در شوون خود نوعی تفاهم و 
همراهی ایجاد کرده است.  واعظی همچنین مردم سالاری دینی را ایده ای بدیع 
و تجربه ای نو در تاریخ اندیشه ها دانست و تصریح کرد: این ایده از این جهت بدیع 
است که بین دو گونه مرجعیت، یعنی مرجعیت دین در شوون اجتماعی و به رسمیت 
شناختن حاکمیت مردم به شوون شان جمع صورت داده است. وی شکل گیری مردم 
سالاری دینی را یکی از دستاوردهای بزرگ نظری و عملی حضرت امام معرفی کرد و 
گفت: امام راحل در میان فقهای شیعه تنها فقیهی بود که توانست یک ایده را در مقام 
ایده پردازی و در مقام عمل به شایستگی پیاده سازی و اجرا کند و نظامی را بر اساس 
یک الگوی دینی ریشه دار و قویم پایه ریزی کنند. وی اضافه کرد: تعبیر دقیق مردم 
سالاری دینی نخستین بار اینطور که بنده در ذهن دارم، از سوی رهبر معظم انقلاب 
در یکی از خطبه های نماز جمعه تهران در سال ۶۴ مورد استفاده قرار گرفته است. 
رییس دفتر تبلیغات اسلامی در ادامه سخنان خود، بیانات تاریخی رهبر انقلاب در 
سالروز ارتحال امام  را مورد اشاره قرار داد و یادآور شد: تأکید اصلی ایشان در این 
فرمایش ها، موضوع مردم سالاری دینی بود. وی با بیان اینکه مردم سالاری دینی 
دستاورد نظری و عملی جامعه شیعه، فقها و مصلحان اجتماعی ما است، بر لزوم حفظ 
و صیانت از این دستاورد عظیم تاکید کرد و گفت: برای صیانت از این دستاورد سه 
رکن حاکمیت، مردم و فعالان سیاسی و احزاب سهیم و نقش آفرین هستند.  واعظی 
به تبیین وظایف حاکمیت در راستای حفظ و صیانت از مردم سالاری دینی پرداخت 
و ضمن اشاره به تاکید رهبر انقلاب در راستای ضرورت حفظ این دستاورد بزرگ بیان 
کرد:  جمهوریت در جمهوری اسلامی هدیه حضرت امام)ره( به ملت است و امام با 
آن کاریزما و نفوذ مردمی که داشت هر مدل حکومتی را که پیشنهاد می کرد، مردم 
نیز تابع آن می شدند، اما ایشان به مردم اعتماد کردند و مدلی از حکومت را تاسیس 
نکردند که مردم در آن نقشی نداشته باشند. وی با بیان اینکه  رهبری در مقاطع 
مختلف تاریخ انقلاب و انتخابات از مدافعان جدی مشارکت حداکثری بوده و هستند 
افزود:  وظیفه حاکمیت در قبال حفظ مردم سالاری دینی، میدان دادن به مشارکت 
تمامی  بر  رهبری  از  به تبعیت  بنابراین  است  در صحنه  مردم  و حضور  حداکثری 
نهادهای سیاسی و نهادهای دخیل در فرایند برگزاری انتخابات فرض است که اسباب 

مشارکت حداکثری را فراهم آورند و سهم و نقش خود در صیانت از مردم سالاری دینی 
را به بهترین شکل ادا کنند.

 مردم قهرمان اصلی صحنه های درخشش نظام اسلامی بوده اند 

رییس دفتر تبلیغات اسلامی به تشریح وظایف مردم در قبال حفظ و صیانت از مردم 
سالاری دینی پرداخت و رکن دوم در حفظ این دستاورد بزرگ را مردم خواند و افزود: 

قهرمان اصلی صحنه های درخشش و پیروزی نظام اسلامی مردم بوده اند.
وی خاطرنشان کرد: پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی و بقای آن مرهون قهرمانی، 
در صحنه بودن و جان فشانی مردم است، آن زمانی که همه دنیا برای شکست این 
ملت و انقلاب اسلامی، در جنگ تحمیلی بسیج شده بودند، اگر مردم به صحنه نمی 
آمدند و جوانان و نوجوانان خود را به جبهه های حق علیه باطل اعزام نمی کردند، در 

جنگ به پیروزی نمی رسیدیم.
وی توطئه های جهان استکبار برای براندازی نظام جمهوری اسلامی و فروپاشی 
اقتصادی در کشور از طریق فشار حداکثری و هدف گذاری برای ناراضی کردن مردم 
و به خیابان کشاندن آنها را مورد توجه قرار داد و اضافه کرد: اگر مردم در برابر فشارهای 
حداکثری و تحریم های ظالمانه دنیای استکبار مقاومت نمی کردند و نجابت به خرج 

نمی دادند، تاب آوری نظام اسلامی در برابر فشار حداکثری اتفاق نمی افتاد.
واعظی با تاکید بر لزوم حضور پرشور و حداکثری مردم پای صندوق های رای در 
انتخابات پیش رو گفت: امروز مردم باید از مردم سالاری دینی حمایت و صیانت کنند 
و بدانند با آمدن پای صندوق های رای می توانند این وظیفه الهی خود را به درستی 
انجام دهند، زیرا اصل و اساس مردم سالاری دینی با حضور مردم در صحنه و اعمال 

حاکمیت از سوی مردم برقرار و مستقر می شود.
 وی رکن سوم در صیانت از مردم سالاری دینی را عملکرد صحیح فعالان سیاسی 
و احزاب دانست و تصریح کرد: احزاب و فعالان سیاسی باید به مردم سالاری دینی 
درست عمل کنند و به قواعد و مبانی آن وفادار باشند، البته این را هم باید دانست که 
وفاداری به مردم سالاری دینی به این نیست که گفته شود اگر من پیروز شدم انتخابات 
و رای چیز خوبی است و اگر من شکست خوردم یا نشانه ها دال بر شکست بود با 
انتخابات و صندوق ها قهر کنم، زیرا دموکراسی در ذات خودش با شکست و پیروزی 

در هم آمیخته است.
امروز شرایط برای ترقی، همدلی و پیشرفت کشور مهیا است 

واعظی تصریح کرد: قهر کردن و رها کردن اقتضائات مردم سالاری دینی به بهانه 
شکست در انتخابات یا بیم شکست در این عرصه بدون شک به منزله تضعیف این 
دستاورد بزرگ است، بنابراین اگر کسی رنجیده خاطر شده یا توقع هایی دارد، دلیل 

نمی شود که اصل مردم سالاری دینی را مخدوش سازد.
مقاومت،  پیروزی های محور  و  ترامپ  امروز شکست  اینکه  بیان  با  ادامه  در  وی 
فرصت های طلایی را برای بالندگی نظام اسلامی فراهم کرده است، گفت: امروز 
بسیاری از کشورهایی که به پشتوانه ترامپ با ما خصومت می ورزیدند، نرمش هایی از 

خود برای مذاکره با جمهوری اسلامی ایران نشان می دهند.
رییس دفتر تبلیغات اسلامی با اشاره به اینکه تاب آوری و مقاومت ملت ایران در 
برابر فشار حداکثری یک سکوی پرش به سوی رشد و تعالی جامعه است، خطاب 
به ملت ایران گفت: امیدواریم مردم با حضور حداکثری خود در پای صندوق های 
رای، با ناامید کردن دشمنان، این پیام را به همه جهان بدهند که امروز شرایط برای 
ترقی، همدلی و پیشرفت این کشور مهیا است. وی در پایان با اشاره به اینکه نگاه های 
جناحی، تنگ نظرانه، حزبی و نادیده گرفتن قابلیت ها و ظرفیت های رشد و ترقی 
ملت مانع پیشرفت است تصریح کرد: امیدواریم یک انتخابات آرام و متین با حضور 
حداکثری داشته باشیم که پشتوانه پیشرفت نظام و حفظ و صیانت از مردم سالاری 
دینی تامین شود. و با انتخاباتی پرشور دولتی روی کار بیاید که بتواند بین تمام 

نیروهای خدوم و متعهد درون جامعه اجماع ایجاد کند.

رییس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم  :

حضور حداکثری در انتخابات زیربنای مردم سالاری دینی است
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نایب رییس کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی مطرح کرد:

بازی با آبرو و حیثیت کشور با ارائه 
آمارهای نادرست توسط نامزدها

نایب رییس کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه ارائه آمار و ارقام 
نادرست با آبرو و حیثیت کشور بازی می کند، گفت: آمارهای نادرست ارائه شده توسط 
نامزدهای سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری برای کشور و مردم زیان بار است.
ریاست  انتخابات  برگزاری  به  شدن  نزدیک  با  داشت:  اظهار  اصولی«  »هیبت اله 

جمهوری، نامزدها به جای پرداختن به رفع مشکلات به دنبال اتهام زدن هستند.
نایب رییس کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران بیان داشت: نامزدها  اگر زمان 
موجود را برای روند رفع موانع، ارائه برنامه ها و اعلام اهداف خود صرف کنند به نتایج 

بهتری دست خواهیم یافت.
وی تاکید کرد: ایران کشور ثروتمندی است، اما نیاز به مدیری مدبر با برنامه های 

عملیاتی دارد تا رفاه نسبی برای همه شهروندان حاصل شود.
وی با بیان اینکه ایراد گرفتن مشکلی را از مردم حل نمی کند، خاطرنشان کرد: ایران 
با داشتن منابع سرشاری مانند نفت، گاز، نیروی انسانی و غیره کشوری غنی است و 
نامزدهای انتخاباتی به جای انتقاد از یکدیگر، برنامه های قابل اجرای خود با استفاده از 

منابع موجود را برای مردم تشریح کنند.
اصولی با بیان اینکه مناظره های برگزار شده میان نامزدهای سیزدهمین انتخابات 
ریاست جمهوری نتیجه ای برای مردم به دنبال نداشت، اظهار داشت: ارائه آمار و ارقام 

غلط نه فقط بر جامعه، که بر دیدگاه کل جهان نسبت به کشورمان تاثیر می گذارد.
وی افزود: آماری که در مناظره ها به مردم اعلام شد هیچ قرابتی با امکانات، درآمد 
سرانه و تولید ملی کشور نداشت و وعده های ارائه شده نیز در این زمینه قابل اجرا 

نیستند.
نایب رییس کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه ارائه آمار و ارقام 
نادرست با آبرو و حیثیت کشور بازی می کند، تاکید کرد: پرداختن نامزدهای انتخاباتی 

به مسائل جزئی و بی اهمیت برای مردم و جامعه زیان به همراه دارد.
وی خاطرنشان کرد: تنها بخش اندکی از جامعه در مورد اعداد و آمار اطلاعات دارند و 
بقیه مردم وعده های اقتصادی نامزدهای انتخاباتی را باور می کنند که منجر به انتخاب 

اشتباه شده و نتایج منفی به دنبال دارد.

در گفتگو با رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی مطرح شد

دلیل هجوم نقدینگی ها به سمت 
بازار ارز و طلا

رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی با بیان اینکه سیاستگذاری های کشور 
باید به سمت ایجاد اشتغال پایدار و تشویق کارآفرینان و سرمایه گذاران به سمت تولید 
برود، گفت: متاسفانه نقدینگی های کشور به جای تولید و کارآفرینی بیشتر به سمت 

فعالیت های دلالی و بازارهای ارز و سکه و طلا تمایل نشان می دهد.
فتح اله بیات در خصوص ایجاد اشتغال گسترده در کشور، اظهار کرد: در بحث 
اشتغال با دو نوع اشتغال زودبازده و پایدار روبرو هستیم؛ اشتغال پایدار سرمایه گذاری 
و هزینه بیشتری می طلبد ولی اشتغال زود بازده مقطعی است و طبعاً به هزینه کمتری 

نیاز دارد و در مواقع بحرانی سریع تر از بین می رود.
وی تاکید کرد: به طور کلی ایجاد اشتغال در کشور هزینه بر است و هیچ کسب و کاری 

نمی تواند بدون سرمایه، تجربه و مهارت راه اندازی شود.
این مقام مسئول کارگری با اشاره به هجوم نقدینگی ها به سمت بازارهای سکه و ارز، 
خاطرنشان کرد: متاسفانه وضعیت تحریم ها و نوسان نرخ ارز شرایط کار و بازار اشتغال 
را نامساعد کرده و باعث شده بازار کار کشور آسیب ببیند، از طرفی به دلیل عدم توجه 
به این قضیه، اقتصاد به سمت بحث های دلالی و واسطه گری حرکت کرده و کمتر 
کسی خودش را درگیر تولید، کارگر و بیمه و دارایی می کند و ترجیح می دهد اگر پول 

و نقدینگی در اختیارش هست آن را برای خرید ملک و ارز و طلا و سکه هزینه کند.
به گفته بیات، سیاست گذاری ها باید در جهت ترغیب و تشویق  سرمایه گذاران و 
کارآفرینان به سمت ایجاد اشتغال پایدار و فعالیت های کارآفرینی باشد ولی تا زمانی که 

مدیران کشور تولید محور نباشند نمی توان به این هدف دست یافت.

 نایب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی مطرح کرد:

هشدار درباره تداوم نابسامانی بازار 
جوجه یکروزه

 نایب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی با اشاره به ادامه روند نابسامان بازار 
جوجه یکروزه،گفت: این مساله مربوط به عدم نظارت و سود جویی در بازار است که 

متأسفانه دولت نسبت به آن بی تفاوت است.
حبیب اسدالله نژاد در واکنش به افزایش قیمت مرغ در مراکز خرده فروشی به بالای 
۳۰ هزار تومان، گفت: قیمت مرغ در مرغداری ها تغییر نکرده و همچنان حدود ۱۷ 

هزار تا ۱۷ هزار و ۱۰۰ تومان و در برخی نقاط هزار تومان بالاتر از این میزان است.
وی با اشاره به اینکه نرخ مصوب ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان برای مرغ در حالی تعیین شد 
که قیمت مصوب نهاده های دامی افزایش نیافته بود و بازار جوجه یکروزه نیز وضعیت 
بهتری داشت، افزود: نابسامانی بازار جوجه یکروزه هنوز تمام نشده و قیمت جوجه 

همچنان بالای ۶,۵۰۰ تومان است.
اسدالله نژاد با بیان اینکه مسئولان باید در کنترل قیمت مؤلفه های تولید، تدابیر 
بیشتری اتخاذ و این مساله را مدیریت کنند، گفت: افزایش قیمت مؤلفه های تولید، 
افزایش قیمت تمام شده را به دنبال دارد و به دلیل سرکوب قیمتی که از سوی دولت 
برای محصول نهایی اتفاق می افتد، گاهاً تولیدکنندگان به شدت زیان می کنند به طور 
مثال بعد از تصویب و اعلام قیمت ۲۴۹۰۰ تومانی تاکنون ما شاهد افزایش ۱۵ تا ۲۰ 
درصدی قیمت مؤلفه های تولید مانند جوجه، ذرت، سویا، حمل و ریز مغذی ها بوده 
ایم اما این اثرات را در قیمت فعلی مرغ نمی بینیم و اصلاح قیمت صورت نگرفته است. 
البته برخی از این افزایش قیمت مؤلفه ها مانند جوجه مربوط به عدم نظارت و سود 

جویی در بازار است که متأسفانه دولت نسبت به آن بی تفاوت است.
وی تصریح کرد: برای اینکه بازار مرغ طی ماه های آینده، در آرامش باشد دولت باید 
از هم اکنون به فکر مدیریت آن، کنترل قیمت مؤلفه های تولید، تأمین به موقع و کافی 

نهاده ها و نظارت، پایش و کنترل بازار باشد.

مدیر عامل اتحادیه تعاونی فرآورده های لبنی :

افزایش قیمت محصولات لبنی مجوز ندارد
مدیر عامل اتحادیه تعاونی فرآورده های لبنی با اشاره به اینکه مجوزی برای افزایش 
قیمت محصولات لبنی صادر نشده است، گفت: با توجه به ثبات قیمت شیرخام، 

افزایش قیمت محصولات لبنی تخلف است.
علی احسان ظفری افزود: با افزایش قیمت محصولات لبنی، سرانه مصرف بی شک 

کاهش می یابد.
وی ادامه داد: اگر دامداران و کارخانه ها خواهان افزایش قیمت شیرخام و محصولات 
لبنی باشند، بخشی از مصرف کنندگان را از دست می دهند چرا که در شرایط فعلی 

اقتصاد بخشی از دهک های جامعه قدرت خرید لازم برای گرانی مجدد را ندارند.
ظفری با اشاره به اینکه سرانه مصرف لبنیات نسبت به متوسط دنیا پایین تر است، 
بیان کرد: رانت خواران به دنبال صادرات شیرخشک و خروج از مرز های کشور هستند 

که این امر در کنار گرانی های پی در پی لبنیات منجر به کاهش سفره مردم می شود.
به گفته وی، با توجه به اهمیت مصرف لبنیات از دولت فعلی و دولت آینده انتظار 

داریم که نگذارد سفره مردم از لبنیات کوچک شود.

رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: مهم ترین بحث این روز های کشور انتخابات ریاست 
جمهوری است و قطعا مهم ترین اولویت پیش روی دولت آینده باید مسئله اقتصاد 
باشد. مسعود خوانساری در جلسه هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران افزود: در 
مناظره ها بیشتر به رو بنا ها و کمتر به چالش های اصلی اقتصادی کشور پرداخته شد 
و در حالی که نامزد ها قول و قرار ها را بیان می کردند به اینکه با چه هزینه و درآمدی 
می خواهند آن را محقق کنند پرداخته نشد. وی افزود: در مدتی که نامزد های ریاست 
جمهوری به مناظره می پرداختند ماهم به عنوان نماینده بخش خصوصی سعی 
کردیم چالش های پیش روی اقتصاد را در اختیار آن ها قرار دهیم. پس از استقرار 
دولت، ما هم انتظارات بخش خصوصی، چالش ها و راهکار های اقتصادی را به رئیس 
جمهور منتخب و تیم وی ارائه خواهیم کرد امیدواریم رئیس جمهور منتخب با انتخاب 

اعضای متخصص در دولت از عهده حل مشکلات برآید.
رشد پایه پولی و افزایش نقدینگی از عوارض کسری بودجه

رئیس اتاق بازرگانی تهران افزود: در حالی که بودجه سال ۱۳۹۹ حدود ۵۷۰ و یک 
هزار میلیارد تومان بسته شد، برای سال آینده بودجه هزار و ۳۷۴ هزار میلیارد تومانی 
در نظر گرفتند که در مقایسه با بودجه سال قبل از آن ۱۴۰ درصد افزایش دارد ضمن 
اینکه در این بودجه ۳۴۰ هزار میلیارد تومان به شرط تحقق درآمد در نظر گرفته شده 
که حتی اگر این میزان را نیز حذف کنیم سال ۱۴۰۰ با رشد ۸۱ درصدی بودجه در 
مقایسه با سال ۹۹ مواجه هستیم. خوانساری گفت: با این حجم بودجه، کسری 

بودجه بالایی را در سال ۱۴۰۰ خواهیم داشت این در حالی است که کسری بودجه 
در سال های گذشته هم به رشد پایه پولی و افزایش نقدینگی منجر شده است یعنی 
در حالی که در سال ۹۱ نقدینگی کشور ۴۶۰ هزار میلیارد تومان بود در سال ۹۹ 
این میزان به ۳ هزار و ۴۷۶ هزار میلیارد تومان افزایش یافت که از عوارض این میزان 
افزایش نقدینگی می توان به تورم ۴۱ درصدی در اردیبهشت امسال اشاره کرد و ما 
نیز هرچه تلاش کنیم باز هم تا پایان سال تورم دو رقمی بسیار بالایی خواهیم داشت.

افزایش دو برابری جمعیت زیر خط فقر کشور
وی ادامه داد: رشد تورم موجب شد فاصله طبقاتی در کشور افزایش یافته و جمعیت 
زیر خط فقر کشور از ۱۵ درصد به ۳۰ درصد برسد.رییس اتاق بازرگانی تهران اصافه 
کرد: سرمایه گذاری نسبت به اصطحلاک درتولید برای اولین بار در سه سال گذشته 
منفی شده و از ۵ درصد در سال های ۸۴ تا ۹۰ به منفی ۱۳ صدم درصد رسیده است 

که اگر آسیب شناسی نشود آسیب جدی به اقتصاد کشور وارد خواهد کرد.
کاهش یک میلیون اشتغال در یک سال

خوانساری گفت: در زمینه اشتغال زایی نیز در مقایسه با یک سال گذشته در کشور 
یک میلیون شغل کاهش پیدا کرده است یعنی از حدود ۲۴ میلیون و ۳۰۰ هزار پ 
اشتغال به ۲۳ میلیون و ۳۰۰ هزار اشتغال رسیده ایم که مهمترین عامل شیوع ویروس 
کرونا بوده است.رئیس اتاق تهران گفت: در زمینه شاخص تاب آوری، ایران با امتیاز 
۱۶.۱ از ۱۰۰، رتبه ۱۲۸ را در میان ۱۳۰ کشور دنیا کسب کرد در حالی که ترکیه 

رتبه ۶۰ را داراست.وی گفت: ایران در یک سال گذشته در رمینه کاهش ارزش پول 
ملی رتبه اول را کسب کرده است که به دلیل تورم پی در پی طی سال های گذشته 

بوده است.
رشد مثبت امار تجاری دو ماهه کشور 

رییس اتاق بازرگانی تهران اضافه کرد: ارزش کالا های وارداتی و صادراتی در دو 
ماه ابتدایی امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۳۸ درصد رشد داشته و 
به ۱۲.۸ میلیارد دلار رسیده است که از این میزان، ۶.۳ میلیارد دلار صادرات و ۶.۵ 
میلیارد دلار حجم واردات بوده است. این نشان می دهد اگر فضا را باز کنیم و مشکلاتی 
مانند بازگشت ارز حاصل از صادرات را حل کنیم گشایش های خوبی به ویژه در حوزه 

صادرات کشور اتفاق می افتد.
افزایش قیمت تمام شده کالا با ماندگاری در گمرک

رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: تا قبل از شروع کرونا توقف کالا در گمرک به طور 
متوسط ۲۰ روز بود که اکنون به ۵۰ روز رسیده است نکته جالب اینجاست که هر روز 
توقف کالا در گمرک یک درصد به قیمت تمام شده کالا اضافه می کند.خوانساری 
افزود: طبق آمار بانک جهانی و پیش بینی های داخلی، رشد اقتصادی کشوردر سال 
۱۴۰۰ به بالای ۲ درصد می رسد که اگرچه با توجه به کمبود ها سال های گذشته این 
عدد کم است، اما چون با رشد مواجه است این امیدواری وجود دارد که کسب و کار ها 

به رونق برسند.

رئیس اتاق بازرگانی تهران ؛
اقتصاد مهم ترین اولویت دولت آینده باشد

آینده این  از رییس جمهوری  بازار سرمایه گفت: توقع ما  یک کارشناس 
است که به طور حتم نقش بازار سرمایه را در اقتصاد ملی بشناسد، در صورت 
شناخت درست از بازار سرمایه مواردی از سوی کاندیداها مطرح خواهد شد 

که محقق شوند.
»علیرضا تاج بر«  به نوسان این روزهای معاملات بورس اشاره کرد و افزود: 
برخی از سهام حاضر در بازار با اصلاح شدیدی روبرو بودند و اکنون به موقعیت 
مناسبی برای خرید رسیده اند، همچنین به نظر می رسد گزارش سه ماه مثبتی 

از آنها منتشر شود.
و  محور  صادرات  شرکت های  از  آماری  گزارش  اکنون  داشت:  اظهار  وی 
تولیدکننده کامودیتی ها در حال انتشار است که مثبت بودن گزارش آنها 

توانسته زمینه ایجاد روندی معقول را در بازار فراهم کند.
تاج بر خاطرنشان کرد: در چند روز گذشته روند بازار تحت تاثیر انتشار خبر 
مالیات بر عایدی سرمایه تحت تاثیر قرار گرفت و باعث ایجاد بازگشت رشد به 
معاملات بورس شد، این خبر جزو اخبار مثبتی بود که تایید آن می تواند تاثیر 

بیشتری را بر بازار بگذارد.
عدم شناخت درست کاندیداهای ریاست جمهوری از بورس

انتخابات  به  نزدیک شدن  داشت:  اظهار  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
اما موضوع حائز  نبوده است  بی تاثیر  بازار  روند  بهبود  در  ریاست جمهوری 
اهمیت این است که برخی از کاندیداهای ریاست جمهوری به دلیل عدم 
شناخت دقیق از بازار سهام نتوانستند استراتژی درست و قابل قبولی را از این 

بازار مطرح کنند.

وی به نقش کاندیداهای ریاست جمهوری در بهبود روند معاملات بورس اشاره 
کرد و گفت: اکثر فعالان بازار گمان می کردند که کاندیداهای ریاست جمهوری 
در مسایل مطرح شده مانور بیشتری را بر بازار سرمایه داشته باشند و صحبت 
های بیشتری را از معاملات این بازار عنوان می کنند، اما مطرح شدن صحبت 
های سطحی و ابتدایی از این بازار نشان دهنده عدم شناخت کاندیداها از این 

بازار است.
روند فعلی معاملات بورس طبیعی است

این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: با انتشار گزارش ها و برگزاری مجامع 
می توان شاهد روزهای بهتری در بازار بود و در آن زمان دیگر خطر چندانی 
معاملات این بازار را تهدید نمی کند و بازار به لحاظ بنیادی با موقعیت مناسبی 

همراه خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه بازار فعلا با نوسان همراه است و بعد از دو روز روند مثبت 
دوباره شاخص بورس در مسیر نزولی قرار می گیرد، افزود: این اتفاق در بازار 
طبیعی است و نباید سرمایه گذاران نگرانی چندانی را از این موضوع داشته 

باشند.
تاج بر اظهار داشت: با توجه به اصلاح های شدیدی که قیمت ها در بازار 
داشته اند روند منفی شاخص بورس بیشتر از این ها در بازار دور از ذهن است 
اما این موضوع باید در نظر باشد که شاخص بورس برای تداوم رشد در این بازار 

نیازمند محرکی جدی است.
رییس جمهور آینده نقش بازار سرمایه را در اقتصاد ملی بشناسد

این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: توقع ما از رییس جمهوری آینده این 

است که به طور حتم نقش بازار سرمایه را در اقتصاد ملی بشناسد، در صورت 
شناخت درست از بازار سرمایه مواردی از سوی کاندیداها مطرح خواهد شد 

که محقق شوند.
وی تاکید کرد: تا زمانی که اعتمادها به معاملات بورس بازنگردد و دوباره 
سهامداران خرد وارد این بازار نشوند نمی توان شاهد تاثیرگذاری اقدامات 
انجام شده از سوی مسوولان حاضر در بازار و همچنین تاثیر واریز منابع مالی از 
صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه بود بلکه هر حمایتی باعث 

ایجاد فرصت فروش در بازار خواهد شد.
تاج بر با بیان اینکه سازمان بورس در حد لازم تلاش خود را برای ایجاد ثبات 
در معاملات بازار کرده است، افزود: اکنون بازار نیازمند بحثی کلان تر از این 

مسایل مانند جذب اعتماد برای ورود دوباره سرمایه های مردم به بازار است.
حمایت ها از بورس نباید فقط در حد حرف باشد

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه اعتمادها زمانی به بازار باز می گردد 
که مشخص شود راس قوه مجریه تا چه میزان بورس را می شناسد و این بازار را 
حمایت می کند، گفت: حمایت ها از بازار نباید فقط در حد حرف باشد بلکه 

باید صحبت های مطرح شده به مرحله اجرا برسند.
به گفته وی، اکنون سیگنال درستی از کاندیداهای ریاست جمهوری در مورد 
بازار سرمایه ارائه نشده است و برنامه مشخصی را از معاملات بورس مطرح 

نکرده اند.
تاج بر خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 7٠ درصد از بورس ایران وابسته به 
قیمت های جهانی هستند؛ بنابراین زمانی که بازار در کنار قرار گرفتن ریسک 
فرسایشی به مدت 9 ماه با بهبود شرایط بنیادی، ثبات نرخ دلار در همین 
محدوده ها و همچنین افزایش قیمت جهانی مواجه می شود با بهبود معاملات 

همراه می شود و در مسیر صعودی قرار می گیرد.
این کارشناس بازار با بیان اینکه از طرف دیگر به دلیل خبرهای مثبت در مورد 
گشایش های سیاسی ریسک چندانی معاملات این بازار را تهدید نمی کند؛ 
گفت: با توجه به اینکه برخی از مسایل  باعث ایجاد نااطمینانی ها در بازار شده 
است؛ به همین دلیل بهتر است اقدامی صورت گیرد تا دوباره اعتمادها به بازار 

بازگردد.
ریسکی معاملات بورس را تهدید نمی کند

وی با تاکید بر اینکه پارامترهای بنیادی حاکم در بازار نشان دهنده آن است 
که ریسکی معاملات بورس را تهدید نمی کند، افزود: در کنار این مساله بورس 
برای صعود ادامه دار نیازمند محرکی جدی است که هنوز وارد بازار نشده است.
تاج بر با بیان اینکه بیشتر اتفاقاتی که ممکن است بعد از برجام رخ دهد به 
نفع بازار سرمایه است و نمی توان همه مسایل آن را به ضرر بازار سهام دانست، 
گفت: به نظر می رسد که این اتفاق وضعیت بازار را بدتر نخواهد کرد و ممکن 
است هر موضوعی که به دنبال برجام در کشور رخ دهد وضعیت بازار را بهتر از 

وضعیت فعلی می کند.

یک کارشناس بازار سرمایه :

انتظار فعالان بازار سرمایه از رییس جمهوری آینده چیست؟

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: زمانی که نهاد 
مالی وجود ندارد که بتواند تامین مالی پروژه ای را انجام دهد 
بازار سرمایه نیاز به مکانیزم تثبیت کننده دارد، با این حال 
صندوق تثبیت و توسعه بازار سرمایه قرار نیست که معجزه 

کنند و قیمت ها را مصنوعی افزایش یا کاهش دهد.
»محمدعلی دهقان دهنوی«  روز سه شنبه در بیست و 
چهارمین نشست هیات نمایندگان اتاق تهران اظهار داشت: 
در چند وقت گذشته به صورت مکرر صحبت از واژه حباب در 

شاخص بورس شده است و افراد زیادی از واژه تخلیه حباب 
یاد کرده بودند.

وی اظهار داشت: از زمانی که شاخص بورس بر روی کانال 
۲۳۰ هزار واحد قرار داشت برخی هشدار از ورود  شاخص 
اکنون  که  حالی  در  بودند،  داده  حباب  مرحله  به  بورس 
شاخص بورس در کانال یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد قرار 
دارد و تا چهار برابر آن زمان رشد کرده است، در ابتدا باید 
مشخص شود که مفهوم حباب چیست و به چه چیزی حباب 

گفته می شود.
دهقان دهنوی با بیان اینکه یکی دیگر از استدلال های 
نادرستی که در کنار حباب عنوان شده بود مقایسه رشد 
بورس با رشد واقعی اقتصاد است، گفت: اگر در یک سالی 
رشد اقتصادی سه درصد بود تولیدکنندگان حاضر بودند 
رشد  اگر  یا  باشند  داشته  قیمت  افزایش  درصد  سه  فقط 
اقتصادی سه درصد منفی بود قیمت محصولات خود را تا سه 

درصد کاهش می دادند؟
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: زمانی که در مورد 
بورس و قیمت دارایی ها صحبت می شود در مورد متغیر 
اسمی صحبت می شود، مقایسه یک متغیر اسمی با متغیر 
واقعی بسیار مقایسه نادرستی است و قیمت دارایی ها تحت 

تاثیر عوامل زیادی قرار دارد.
وی ادامه داد: واقعیت اقتصاد این است که قیمت دارایی 
ها نسبت به تورم انتظاری و انتظاراتی که فعالان اقتصادی 
از آینده اقتصاد دارند شکل می گیرد، این یک حقیقت تلخ 
است که در ماه های ابتدایی سال گذشته  انتظاراتی مبنی بر 
رسیدن قیمت دلار به عددهای بالایی در اقتصاد شکل گرفته 
بود، زمانی که این انتظار وجود دارد نمی توان از واژه حباب 

استفاده کرد.
دهقان دهنوی تاکید کرد: این اقدامی عقلانی است که 
وقتی فردی پیش بینی کند قرار است قیمت دلار با افزایش 

همراه شود و ارزش پول ملی با کاهش همراه شود سرمایه 
های خود را برای حفظ ارزش دارایی خود، سرمایه های نقد 

خود را به دارایی فیزیکی مانند ارز، مسکن و سهام کند.
نوسان  با  گذشته  وقت  چند  در  بازارها  همه  گفت:  وی 
قیمتی همراه بودند، افرادی بودند که سکه را در قیمت ۱۶ 
میلیون خریداری کردند اما اکنون قیمت آن به ۱۰ میلیون 
رسیده است که این آمار نشان دهنده کاهش قیمت سکه 
بازارها  دیگر  با  همسو  هم  بورس  شاخص  بنابراین  است؛ 

حرکت کرده و حدود ۴۰ درصد کاهش داشته است.
فعالان  واکنش  بخواهیم  اینکه  افزود:  دهنوی  دهقان 
اقتصادی را نسبت به انتظاراتی که  از اقتصاد دارند به حباب 

تفسیر کنیم کاملا اشتباه است.
رییس سازمان بورس گفت: جایگاهی که امروز بازار سرمایه 
در کشور پیدا کرده، جایگاهی ویژه در اقتصاد است، زمانی 
که رقابت های انتخاباتی را با ۴ سال گذشته و دیگر سال ها 
مقایسه کنیم در آن زمان هیچ اسمی از بازار سرمایه وجود 
نداشت اما اکنون جایگاه پیدا کرده است و مطالبه مردم شده 

است.
وی ادامه داد: حضور مردم در بازار سرمایه ابزار جدیدی را 
در اختیار ما قرار داده است و از این ابزار جدید باید استفاده 
کرد تا نقص و اشکالاتی که در اقتصاد صنایع بورسی وجود 

دارد برطرف شود.

 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار:

صندوق تثبیت و توسعه بازار سرمایه قرار نیست معجزه کنند

همه  وجود  با  گفت:   تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
مشکلات و محدودیت ها، شرایط تامین کالا و ذخایر کشور 

مناسب است.
»علیرضا رزم حسینی« در جلسه ستاد تنظیم بازار افزود: 
این  در  که  و محدودیت های شدیدی  با وجود مشکلات 
مدت بر کشور تحمیل شد، اما توانستیم با همکاری و همت 
بخش خصوصی و اتخاذ سیاست های مناسب در دولت، با 
واردات کالاهای اساسی و مواد اولیه، شرایط قابل قبولی 
را در بخش تولید و صادرات ایجاد کنیم. وی، بر تکمیل 
انسجام بخشی در حوزه محصولات کشاورزی تاکید کرد و 

گفت: همه بخش های تامین، نظارت، توزیع و قیمت گذاری 
و حتی تجارت خارجی محصولات کشاورزی باید به وزارت 
سازمان  و  صنعت  وزارت  و  شود  منتقل  کشاورزی  جهاد 
حمایت از مصرف کننده در این حوزه همکاری لازم را با این 
وزارتخانه داشته باشند. این عضو کابینه دولت بیان داشت: 
انسجام نسبی که در این حوزه با انتقال مسوولیت های 
افتاد،  اتفاق  کشاورزی  جهاد  وزارت  به  کشاورزی  بخش 
موجب ایجاد یک آرامش نسبی در بازار شد و این موضوع 
مورد تایید وزارت جهاد کشاورزی و همچنین کمیسیون 
کشاورزی در مجلس شورای اسلامی است. رزم حسینی به 

افزایش ۶۵ درصدی قیمت جهانی مواد غذایی اشاره کرد و 
افزود: در کنار افزایش قیمت جهانی مواد غذایی، موضوع 
خشکسالی نیز در بحث تامین و واردات کالا باید مورد توجه 
قرار گیرد و وزارت جهاد کشاورزی در این خصوص اقدامات 
لازم را انجام دهد. وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به 
روزهای پایانی خدمتگذاری دولت دوازدهم، تدوین و تهیه 
یک گزارش توصیفی از اقدامات و تصمیمات این ستاد 
را برای ارائه به سیاستمداران دولت آینده به منظور کمک  
به دولت سیزدهم در بخش تنظیم بازار موثر دانست. وی 
گفت: لازم است در این زمینه یک گزارش متقن و کامل 

و  تصمیمات  غیرمستقیم  و  مستقیم  نتایج  و  آثار  درباره 
اقدامات انجام شده با توجه به شرایط حاکم در آن مقطع 
زمانی، تدوین شود تا دولت آینده بتواند با اشراف بیشتر بر 
موضوعات در این حوزه تصمیم گیری کند و از نقطه صفر 
شروع نکند. رزم حسینی با اشاره به نزدیک شدن به روز 
انتخابات، با دعوت از مردم برای حضور در پای صندوق های 
رای و شرکت در انتخابات و ابراز امیدواری از برگزاری یک 
انتخابات پرشور و با مشارکت حداکثری مردم، بر استمرار 
کافی  تامین  و  قیمت ها  و  بازار  کنترل  راستای  در  دولت 

کالاهای مورد نیاز کشور تاکید کرد.

 وزیر صنعت، معدن و تجارت :

ذخایر کالایی کشور در وضعیت مناسبی است



چهارشنبه بیست وششم خردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65290
ورزشی

 تیم ملی والیبال ایران در دیدار با استرالیا هر چند توانست عقب ماندگی دو 
دست اول را جبران کند و به بازی برگردد اما در ست سرنوشت ساز اشتباهاتی را از 

سوی بازیکنانش داشت که منجر به شکست شد.
هفته چهارم مرحله مقدماتی سومین دوره رقابت های لیگ ملت ها والیبال 
برای ملی پوشان ایران با بازی مقابل استرالیا آغاز شد. تیم ملی والیبال از ساعت 
۱۴:۳۰ روز سه شنبه رو در روی استرالیای قعر نشین قرار گرفت و در نهایت با 

نتیجه ۳ بر ۲ شکست خورد.
ولادیمیر الکنو تیم ملی را با ترکیب سعید معروف، میلاد عبادی پور، آرمان 
صالحی، میثم صالحی، علی اصغر مجرد، صابر کاظمی و سید محمد موسوی 

مقابل استرالیا به میدان فرستاد.

ست نخست؛ ۲۵ بر ۲۳ به سود استرالیا
ملی پوشان ایران شروع خوبی در ابتدای ست نخست داشتند و با نتیجه ۶ بر 
۲ از حریف خود پیش افتادند. در ادامه استرالیا با کسب ۴ امتیاز متوالی اختلاف 
امتیاز را کاهش داد و در نهایت نخستین زمان استراحت فنی با نتیجه ۸ بر ۵ به 
سود ایران همراه شد. حمله خوب تیم ملی ایران در ادامه منجر شد تا دومین 
زمان استراحت فنی نیز با نتیجه ۱۶ بر ۱۱ به سود شاگردان الکنو همراه باشد. در 
ادامه استرالیایی ها با استفاده از اشتباهات ایران با کسب سه امتیاز متوالی کار را 
در امتیاز ۲۲ برابر کردند و همین منجر شد تا الکنو تقاضای تایم استراحت دهد. 
خطای روی تور صابر کاظمی امتیاز ۲۳ را به استرالیا تقدیم کرد. در نهایت ست 

نخست با اشتباهات ایران با نتیجه ۲۵ بر ۲۳ به سود استرالیا همراه شد.

ست دوم؛ ۲۵ بر ۲۲ به سود استرالیا
نخستین امتیاز در شروع ست دوم برای استرالیا به ثبت رسید. بازی با نتیجه ۴ 
بر ۲ به سود حریف پیش رفت تا اینکه دفاع مجرد کار را در امتیاز ۴ برابر کرد و دو 
تیم در ادامه پایاپای پیش رفتند، نخستین زمان استراحت فنی نیز با نتیجه ۸ بر 
۷ به سود استرالیا همراه شد. اشتباهات مکرر بازیکنان ایران در ادامه منجر شد تا 
دومین زمان استراحت فنی با نتیجه ۱۶ بر ۱۴ به سود حریف به پایان برسد. ایران 
هر چند در دفاع عملکرد خوبی داشت اما اشتباهات مکرر ملی پوشان باعث شد 
تا استرالیا با کسب ۴ امتیاز متوالی اختلاف امتیاز خوبی در بازی ایجاد کند و با 
نتیجه ۲۰ بر ۱۵ پیش افتد. در نهایت ست دوم با برتری ۲۵ بر ۲۲ استرالیا همراه 
شد تا نخستین امتیاز برای استرالیا در جدول رده بندی رقابت های لیگ ملت 

های ۲۰۲۱ ثبت شود.
ست سوم؛ ۲۵ بر ۲۳ به سود ایران

در ست سوم دو تیم بازی نزدیک و پایاپایی را به نمایش گذاشتند و نخستین زمان 
استراحت فنی با نتیجه ۸ بر ۶ به سود استرالیا به پایان رسید. نمایش خوب بردیا 
سعادت که در این ست برای ایران بازی کرد و سرویس های خوب محمد موسوی 
باعث شد تا دومین زمان استراحت فنی با نتیجه ۱۶ بر ۱۳ به سود ایران به پایان 
رسد. شاگردان الکنو در ادامه برتری خود را حفظ کردند تا ست سوم با نتیجه ۲۵ 

بر ۲۳ به سود ایران همراه شود.
ست چهارم؛ ۲۵ بر ۱۸ به سود ایران

نمایش خوب محمدرضا حضرت پور و بردیا سعادت در ست چهارم باعث شد 
ایران اختلاف امتیاز را برابر حریش ایجاد کند و نخستین زمان استراحت فنی 
با نتیجه ۸ بر ۵ با برتری ایران همراه شود. سرویس خوب سعادت و دفاع محمد 
موسوی ایران را با نتیجه ۱۴ بر ۱۱ همچنان تیم برتر زمین حفظ کرد. امتیازات 
بی نقص سرویس بردیا سعادت در نهایت باعث شد تا دومین زمان استراحت فنی 
با برتری ۱۶ بر ۱۲ شاگردان الکنو به پایان رسد. تعویض های الکنو به سود ایران 
جواب داد و در نهایت ست چهارم با برتری ۲۵ بر ۱۸ ایران و درخشش سعادت 

همراه شد تا کار به ست پنجم کشیده شود.
ست پنجم؛ ۱۵ بر ۱۲ به سود استرالیا

بازی نفس گیر و حساس دو تیم در ست پنجم پیگیری شد و بازهم درخشش 
سعادت کمک زیادی به تیم ایران کرد اما باعث پیروزی ایران نشد و ایران ناباورانه 
با نتیجه ۱۵ بر ۱۲ شکست خورد تا نخستین برد استرالیا ثبت شود. تیم ملی فردا 

از ساعت ۲۳:۳۰ مقابل تیم ملی برزیل بازی سختی را در پیش خواهد داشت.

لیگ ملت های والیبال – ایتالیا؛

شکست ناباورانه ایران برابر استرالیا معاون توسعه ورزش همگانی وزیر ورزش و جوانان: 

بودجه فدراسیون ورزش های
 روستایی ۲ برابر می شود

معاون توسعه ورزش همگانی وزیر ورزش و جوانان گفت: با توجه به کارکرد فدراسیون 
ورزش روستایی و بازی های بومی محلی؛ با تصمیم وزارت ورزش و جوانان اعتبارات این 

فدراسیون در سال جاری افزایش دو برابری خواهد داشت.
»عبدالحمید احمدی« در مجمع عمومی سالانه فدراسیون ورزش روستایی و بازیهای 
بومی و محلی با اشاره به اهمیت این فدراسیون در ۲ بخش ورزشی و فرهنگی اظهار داشت: 
با توجه به کارکرد این فدراسیون و اهمیت بخش ورزشی و فرهنگی با تصمیم وزارت ورزش و 
جوانان اعتبارات این فدراسیون در سال جاری افزایش دو برابری خواهد داشت. در هشت 
سال اخیر دستاوردهای توسعه ورزش روستایی کم نظیر بوده است. در سالیان اخیر وزارت 
ورزش و جوانان توجه ویژه ای به موضوع ورزش روستایی داشته است. همچنین تعداد زمین 

چمن های روستایی به عدد ۲ هزار رسیده است. 
جوانان  و  ورزش  وزارت  روستایی،  ورزش  فدراسیون  از  حمایت  راستای  در  افزود:  وی 
همواره از  جشنواره ها و مسابقات مختلف از ورزش های سنتی و آیینی حمایت کرده و 
تلاش این است که به احیا و توسعه این بازی ها کمک شود. برای احیای برخی از بازی ها 
مستندسازی های خوبی انجام شد و نمونه بارز آن نیز اطلس بازی های بومی و محلی  
است که در دوران ریاست غلامرضا جعفری بر این فدراسیون تدوین شد و اقدامی ارزشمند 
است. همچنین با تلاش بی وقفه در موضوع تربیت داوران و مربیان ورزشی ساکن روستا، 
قدم بلندی برداشته شده و بیش از چهار هزار مربی و داور ورزشی تربیت شده و در روستاها 

فعالیت دارند، این اقدامات با قوت باید ادامه پیدا کند.
 احمدی با تاکید بر درخشش تیم ملی والیبال و فوتبال و تزریق امید از طریق ورزش به 
جامعه عنوان کرد: مناظره های انتخاباتی در جریان بود و از سوی برخی از کاندیدا اخبار 
منفی به جامعه تزریق می شد اما در کنار این اخبار منفی خوشحالیم که ورزش در عرصه 
بین المللی خبرهای خوشی را به سمع مردم رسانده و توانسته دل مردم را شاد کند. این 
درخشش ها برای جامعه ورزش مایه افتخار است.   معاون وزیر ورزش و جوانان با اشاره به 
برگزاری جام خوشه چین  گفت: در دوره نخست با مشارکت همه جانبه فدراسیون ورزش 
روستایی کار گسترده ای انجام شد و درصد هستیم با اتکا به تجربه دوره اول، در سال ۱۴۰۰ 

گام دوم را محکم تر برداریم تا جوانان روستایی بتوانند حضور گسترده ای داشته باشند. 
وی گذری بر تبلیغات انتخاباتی برخی از نامزدها زدو تصریح کرد: انتقاد از دولت قبل برای 
کسب رای در دوره های مختلف وجود داشته که در برخی از مواقع از دایره انصاف خارج 
می شود. وظیفه تک تک مسوولان امید آفرینی و ارائه افقی روشن در بین جوانان است و این 

که همه چیز را سیاه و منفی نشان دهیم.
 

جانبازان و معلولان در راه المپیک مشکل مالی دارند

کاروان »سردار دل ها« چشم انتظار 
دریافت بودجه!

کاروان ورزشی پارالمپیک ایران قرار است شهریور ماه سال جاری در توکیو به مصاف 
حریفان برود اما این روزها کمیته ملی پارالمپیک با مشکل تخصیص بودجه مواجه شده 
است، موضوعی که برنامه ریزی های اجرایی و اعزام ورزشکاران جانباز و معلول به المپیک 

را دچار مشکل کرده است.
به گزارش ایسنا، در حالی که در ماه های اخیر دولت تدبیر و امید و خصوصا سازمان برنامه 
و بودجه توجهی ویژه ای به فدراسیون های ورزشی و تیم ملی فوتبال انجام داده  بودند، این 
امید در دل جامعه ورزشی ایجاد شد که با حمایت مستقیم و ویژه سازمان برنامه و بودجه و 
تزریق اعتبار و بودجه های پیش بینی شده به ورزش کشور، ورزشکاران اعزامی به توکیو و تیم 
ملی فوتبال ایران در رقابت های انتخابی جام جهانی می توانند با دغدغه کمتری به لحاظ 
برنامه ریزی و مسائل مالی به مصاف حریفان شان بروند اما در این میان به نظر می رسد آنگونه 

که باید به ورزشکاران جانباز و معلول توجه نشده است.
اخیرا هادی رضایی سرپرست کاروان پارالمیپک ایران که قرار است این کاروان با نام "کاروان 
سردار دل ها" در رقابت های پارالمیپک ۲۰۲۰ توکیو حضور پیدا کند، در نشستی خبری 
اعلام کرد که مشکلات مالی شرایط دشواری را برای اعزام ورزشکاران جانباز و معلول به 

پارالمپیک توکیو ایجاد کرده است.
براساس قاعده تخصیص بودجه در سه ماهه اول سال، مقرر بوده که تاکنون سه دوازدهم 
بودجه ۱۱۷ میلیاردی سال ۱۴۰۰ پارالمپیک پرداخت شود که بر اساس اعلام هادی رضایی 
تاکنون حدود ۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون از ۲۸ میلیارد تخصیص بهار ۱۴۰۰ پرداخت شده که 
این مبلغ بسیار کمتر از پرداخت عرفی و قانونی بودجه به دستگاه هاست.  کاروان پارالمپیک 
ایران با حدود ۵۹ ورزشکار باید اواخر مرداد ماه عازم ژاپن شود تا در رویداد پارالمپیک ۲۰۲۰ 
افتخارآفرینی کند اما به نظر می رسد با توجه به محدودیت های پرداخت بودجه، مشکلاتی در 
اردوهای تدارکاتی پیش از اعزام، رزور هتل در توکیو، خرید بلیت اعزام ورزشکاران به المپیک 
و خرید البسه ایجاد شده است. حال سوال این است که سازمان برنامه و بودجه که اخیرا 
حمایت ویژه ای از ورزش داشته، چرا در پرداخت اعتبارات قانونی کمیته ملی پارالمپیک تعلل 
می کند؟ کاروان سردار دل ها، ورزشکاران و نمایندگان جمهوری اسلامی ایران در رقابت های 
المپیک جانبازان هستند که قطعا عدم حمایت مالی و پرداخت بودجه مقرر به این کمیته 
تبعات ناگواری برای حضور موفقیت آمیز ورزشکاران جانباز ایران در توکیو خواهد بود. به 
گفته سرپرست کاروان پارالمپیک ایران پرداخت ۴ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان در فروردین 
و پرداخت ۲ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان در خرداد ۱۴۰۰ تنها دریافتی های کمیته ملی 
پارالمپیک از بودجه سه ماه اول سال جاری بوده است. امید است که دولت و سازمان برنامه 
و بودجه با تدام نگاه حمایتی اخیر خود به ورزش کشور، شرایطی را فراهم کنند که در آستانه 
اعزام کاروان پارالمپیک به رقابت های توکیو ۲۰۲۰ ورزشکاران جانباز و معلول نیز از حداقل 

امکانات و دسترسی ها برای اعزام بدون دغدغه به پارالمپیک برخوردار باشند.
 

رییس کمیته ملی المپیک:

 به دنبال دیپلماسی ورزشی با عربستان هستیم
رییس کمیته ملی المپیک می گوید با هماهنگی مقامات ارشد کشور به دنبال دیپلماسی 
فعالیت ورزشی با کشورهای حوزه خلیج فارس از جمله عربستان هستیم تا بتوانیم بستری 
برای دیپلماسی سیاسی و بازسازی روابط فراهم کنیم و برگزاری بازی دوستانه بین ایران و 
عربستان در ریاض و تهران می تواند به کاهش عصبیت سیاسی بین مردم و دولت دو کشور 

منجر شود.
رضا صالحی امیری در اولین سمپوزیوم بین المللی دیپلماسی و حقوق بین المللی ورزشی 
با اشاره به اینکه دیپلماسی ورزشی یکی از پازل های دیپلماسی فرهنگی است، اظهار کرد: 
نیازمند گفتمان جدید و بازاندیشی نسبت به رویکردهای گذشته و سنتی در حوزه دیپلماسی 
ورزشی هستیم چرا که مفهوم دیپلماسی در عصر جدید تغییر کرده است و با پدیده متفاوتی 

روبرو هستیم و نگاه خود را باید با مفاهیم جدید تطبیق دهیم.
او ادامه داد: در گذشته دیپلماسی را در حوزه سیاسی تعریف می کردند و مبتنی بر اصل 
رقابت، قدرت و منافع بود، اما دیپلماسی عمومی در دیپلماسی جدید مدنظر قرار گرفته و 
دیپلماسی ورزشی یکی از مباحث جدی است. رییس کمیته ملی المپیک با بیان اینکه هم 
اکنون با هماهنگی مقامات ارشد کشور به دنبال دیپلماسی فعالیت ورزشی با کشورهای 
حوزه خلیج فارس از جمله عربستان هستیم تا بتوانیم بستری برای دیپلماسی سیاسی و 
بازسازی روابط فراهم کنیم، گفت: در حقیقت دیپلماسی ورزشی یکی از ابزارهایی است 
که می تواند در کاهش تنش، افزایش فرصت، زیست مسالمت آمیز، تقویت روابط ملت ها 

اثرگذار باشد.
رییس کمیته ملی المپیک با اشاره به اینکه دیپلماسی سیاسی به راحتی شکل می گیرد، 
گفت: امروز توافق ما با عربستان سعودی برای برگزاری یک مسابقه دوستانه در ریاض و تهران 
باعث کاهش عصبیت سیاسی بین دو ملت خواهد شد. صالحی امیری با اشاره به اینکه 
سیاست خارجی پویا می تواند به کمک ورزش پویا بیاید و ورزش نیازمند حمایت اقتصادی و 
سیاسی دولت ها است، گفت: به همین اتفاقی که در رقابت های مقدماتی جام جهانی برای 
ایران رخ داد توجه کنید و رویدادی که در کشور بحرین در حال برگزاری است باید در ایران 
انجام می شد، معتقد هستیم با یک تصمیم سیاسی این مساله به ورزش منتقل شد و ما از 
تمامی ابزارهای خود استفاده کردیم تا این اتفاق شکل نگیرد اما کنفدراسیون فوتبال آسیا 
یک تصمیم غلط را اتخاذ کردند و با منتقل کردن برگزاری مسابقات به بحرین، حق فوتبال 
ایران تضییع شد. وی افزود: در این شرایط دیپلماسی سیاسی باید به کمک ورزش بیاید و 

برای موفقیت دیپلماسی ورزشی از دیپلماسی سیاسی کمک بگیریم.

با اعلام سازمان لیگ فوتبال؛

زمان بازی استقلال و پرسپولیس در جام 
حذفی مشخص شد

برنامه مسابقات مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی اعلام شد. استقلال و پرسپولیس روز 
۲۴ تیر در این مرحله با هم بازی خواهند کرد.

به گزارش  روابط عمومی سازمان لیگ فوتبال ایران، برنامه مسابقات مرحله یک چهارم 
نهایی جام حذفی فوتبال به شرح زیر است:

پنجشنبه ۲۴ تیر: پرسپولیس – استقلال- ساعت ۱۹:۴۵- ورزشگاه آزادی تهران
گل گهر سیرجان- آلومینیوم اراک- ساعت ۲۰:۳۰- ورزشگاه شهید سلیمانی سیرجان

فولاد خوزستان- فولاد مبارکه سپاهان- ساعت ۲۱:۳۰- ورزشگاه شهدای فولاد اهواز
پنجشنبه ۳۱ تیر: ملوان بندر انزلی-خیبر خرم آباد- ساعت ۲۰ - ورزشگاه تختی انزلی

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: نام کشتی گیر قمی در لیست اعزامی به بازی های المپیک ۲۰۲۱ توکیو قرار گرفت تا پس 
از ۳۲ سال، ورزش قم  بار دیگر دارای نماینده در این رویداد مهم ورزشی باشد.

هادی علیایی با اشاره به اعلام  اسامی ملی پوشان اعزامی به بازی های المپیک ۲۰۲۱ توکیو توسط سرمربی تیم ملی کشتی 
فرنگی افزود: علیرضا نجاتی کشتی گیر جوان و آینده دار قم در وزن ۶۰ کیلوگرم برای پرچم مقدس جمهوری اسلامی در این 

رقابت ها به مصاف حریفان خود می رود.
وی تاکید کرد: علیرضا نجاتی که با کسب عنوان سومی در رقابت های جهانی سال ۲۰۱۹ جواز حضور در بازی های المپیک توکیو 

را به دست آورده، از امیدهای کسب مدال کشورمان در بازی های المپیک است.
رئیس هیات کشتی قم افزود: بدین ترتیب بعد از مهدی مرادی گنجه که در سال ۱۹۸۸ از رشته کشتی فرنگی سهمیه حضور در 
بازی های المپیک سئول را برای ورزش قم به دست آورد، این دومین بار است که ورزش این استان صحاب سهمیه المپیک شده 
است. علیایی ادامه داد: علیرضا نجاتی جوان آینده دار و موفق کشتی فرنگی استان قم است که از سن نوجوانی عضو تیم های ملی 
اعزامی ایران به رقابت های برون مرزی مختلف است و تجربیات و مدال های ارزشمندی از مسابقات آسیایی و جهانی این رشته 

کسب کرده است. رقابت های کشتی بازی المپیک توکیو روزهای ۱۰ تا ۱۶ مردادماه برگزار می شود.
علاوه بر نجاتی، محمدرضا گرایی در وزن ۶۷ کیلوگرم، محمدعلی گرایی در وزن ۷۷ کیلوگرم،  محمدهادی ساروی در وزن ۹۷ 
کیلوگرم و همچنین امین میرزازاده در وزن ۱۳۰ کیلوگرم دیگر نمایندگان کشتی کشورمان در رقابت های المپیک توکیو هستند.

مسوول کمیته آموزش هیات نجات غریق و غواصی استان قم از برگزاری آیین تجلیل از ناجیان غریق قم به 
مناسبت آغاز دهه کرامت خبر داد.

علی جواهری در این خصوص اظهار کرد: هیات نجات غریق و غواصی استان قم در حال حاضر نزدیک به ۲ هزار 
ناجی غریق در هر دو بخش آقایان و بانوان دارد که از این تعداد بیش از ۷۰۰ ناجی ویژه بانوان فعالیت می کنند و 

سایر منجیان غریق در بخش آقایان فعال هستند.
مسوول کمیته آموزش هیات نجات غریق و غواصی استان قم در ادامه به برگزاری مراسم تجلیل از بانوان ناجی 
غریق در قم اشاره و عنوان کرد: به مناسبت آغاز دهه کرامت مصادف با میلاد با سعادت حضرت معصومه )س( و 

امام رضا )ع( و روز دختر از دختران ناجی غریق در قم تجلیل به عمل آمد.
وی با اشاره به آمادگی ناجیان غریق قم به منظور پوشش فعالیت استخرها در تابستان پیش رو، اضافه کرد: از روز 
اول خرداد ماه مجوز فعالیت استخرها در قم صادر شده و اگر شیوع ویروس کرونا فروکش کند، ناجیان غریق قم در 
هر بخش آقایان و بانوان آماده فعالیت در زمینه حفظ امنیت و سلامت علاقمندان به شنا در تمام استخرها هستند.
مسوول کمیته آموزش هیات نجات غریق و غواصی استان قم افزود: ۳۲ استخر و مجموعه آبی در شهر قم مجوز 
فعالیت دارند که از این تعداد استخرهای نرگس در بوستان تفریحی ورزشی نرگس و استخر جامعه الزهرا به شنا 

بانوان اختصاص دارد، مابقی استخرها مشترکا به آقایان و بانوان علاقمند شنا خدمات رسانی می کنند.

رئیس هیات کشتی استان قم  خبرداد:

کشتی گیر قمی در لیست اعزامی به بازی های المپیک 
مسوول کمیته آموزش هیات نجات غریق و غواصی استان قم :

3۲ استخر و مجموعه آبی در شهر قم مجوز فعالیت دارند 

ماموریت دشوار تیم ملی فوتبال ایران با برتری یک بر صفر 
نهایی  مرحله  به  به عنوان صدرنشین  و صعود  عراق  مقابل 

انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲، انجام شد. 
سه شنبه شب تیم ملی فوتبال ایران در دیداری سرنوشت ساز 
از مرحله مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ به مصاف عراق رفت و به 
برتری ارزشمند یک بر صفر دست یافت تا با ۱۸ امتیاز به عنوان 

تیم صدرنشینی راهی مرحله بعدی شود.
با  آسیا  قاره  مقدماتی  مسابقات  سوم  گروه  از  دیدار  این 
قضاوت »ایلگیز تانتاشف« از ازبکستان و در ورزشگاه »شیخ 

علی بن محمد آل خلیفه« منامه بحرین برگزار شد.
بازی در حالی آغاز شد که عراق تیم صدرنشین بود و تیم 
کشورمان برای پایان دادن به صدرنشینی عراق و صعود به 
مرحله نهایی انتخابی جام جهانی باید به سه امتیاز دست 
بازیکنان،  سوی  از  ابتدایی  دقایق  در  دیدار  این  می یافت. 
پربرخورد و خشن دنبال شد و همین امر موجب گردید تا 

»احمد نوراللهی« خیلی زود با کارت زرد جریمه شود.
عراقی ها با دوندگی بالا در میانه میدان و استفاده از سرعت 

مهاجمان خود، کار را برای تیم ایران دشوار کرده بودند.
در دقیقه ۱۸ »سردار آزمون« پشت مدافعان عراق صاحب 
توپ شد و گلزنی کرد اما پرچم کمک داور اول به نشانه آفساید 

بالا رفت تا گل مردود شود.

در دقیقه ۲۸ ایران بخت خوبی داشت که آزمون با تعلل زیاد 
این بخت را از دست داد.

در دقیقه ۳۵ پاس تماشایی »علی قلی زاده« به »احسان 
حاج صفی« رسید و او نیز »سردار آزمون« را در موقعیتی عالی 

قرار داد تا سردار گل نخست این دیدار را به ارمغان آورد.
در نهایت نیمه نخست با همین گل به سود ایران به پایان 
رسید. در ابتدای نیمه دوم عراق در آستانه گلزنی بود که ضربه 

»بشار رسن« را »عیلرضا بیرانوند« به خوبی مهار کرد.
عراقی ها که نتیجه را از دست رفته می دیدند در ادامه تلاش 
زیادی برای جبران انجام دادند. تیم ایران هم عقب نشینی کرد 
و در اندیشه کنترل سرعت بازی بود تا از اندوخته اش محافظت 
کند. اما در ادامه دوباره تیم ایران بر روند بازی مسلط شد و 

فرصت های خوبی برای گلزنی داشت.
در دقیقه ۷۳ همکاری عالی آزمون و طارمی موجب شد که 
ایران در آستانه گل دوم باشد اما ضربه آزمون را دروازه بان عراق 
مهار کرد. در دقیقه ۸۰ و در ضد حمله، قلی زاده می توانست 

گلزنی کرد اما ضربه بسیار ضعیفی به توپ زد.
در حالی که داور ۵ دقیقه وقت اضافه برای این دیدار در 
نظر گرفته بود تیم ملی ایران بازهم می توانست دروازه عراق 
را باز کند اما در ثانیه پایانی مهدی قایدی از توپ ارسالی کاوه 
رضایی به خوبی استفاده نکرد و توپ را از کنار دروازه خالی 

به بیرون زد. در نهایت این دیدار با برتری یک بر صفر ایران 
انتقام شکست دیدار  ایران ضمن گرفتن  تا  اتمام رسید  به 
رفت به  عنوان صدرنشین راهی مرحله نهایی انتخابی جام 
جهانی شود. ایران با این پیروزی به امتیاز ۱۸ رسید و به عنوان 

صدرنشین راهی مرحله نهایی انتخابی جام جهانی راه یافت. 
این در حالی است که تیم کشورمان در پایان دور رفت عملکرد 
خوبی نداشت اما با هدایت »دراگان اسکوچیچ« در هر چهار 

دیدار دور برگشت به برتری دست یافت و صعود کرد.

ماموریت انجام شد؛ 
انتقام از عراق و صعود به عنوان صدرنشین

مهلا محروقی به شرایط نامناسب خود در آستانه مسابقات قهرمانی جوانان 
جهان اشاره کرد و گفت: کنار خیابان و در زمین خاکی تمرین می کنم که هر نوع 

آدمی رفت و آمد می کند و امنیت ندارم.
مهلا محروقی، پرتابگر ۱۸ ساله به عنوان اولین دختر ایرانی توانست سهمیه 
حضور در مسابقات دوومیدانی قهرمانی جوانان جهان را در ماده پرتاب دیسک 
بدست بیاورد. او که به گفته خود بدون حامی توانسته این سهمیه را کسب کند 
اکنون و در آستانه مسابقات جهانی خواستار حمایت مسئولان شده تا شانس 

خود را برای کسب مدال جهانی امتحان کند.  
این ورزشکار اکنون امکان حضور و تمرین در پیست را ندارد و طبق فیلم هایی 
که در اختیار ایسنا قرار گرفته کنار خیابان و در زمینی خاکی پرتاب می کند که 

شرایط را برای او سخت کرده است. از طرفی مشکلات مالی باعث شده تا نتواند 
در شرایطی مناسب کار خود را ادامه بدهد و نیازمند حمایت مسئولان ورزشی 

دوومیدانی و مسئولان استان خراسان رضوی است.  
محروقی در مورد کسب سهمیه حضور در مسابقات قهرمانی جهان به ایسنا 
گفت: خوشبختانه به عنوان اولین دختر ایران سهمیه را گرفتم اما متاسفانه در 
این راه هیچ حمایتی از من نشده است. امیدوارم از این به بعد حمایتم کنند چون 
امکاناتی برای تمرین ندارم، در حالی که اگر شرایط خوبی داشتم در مسابقات 

ترکیه نسبت به سایر رقبایم رکورد بهتری را ثبت می کردم.  
او به تمرین در زمین خاکی اشاره و بیان کرد: مربی من آقای حمید ابراهیم نژاد 
است. در مشهد اجازه نمی دهند که مردان و زنان در یک پیست تمرین کنند، به 
همین دلیل نمی توانم از پیست استفاده کنم و تمریناتم را در یک زمین خاکی 
کنار خیابان انجام می دهم. مکان کثیفی است و استانداردهای لازم پرتاب را 
ندارد. از طرفی هر نوع آدمی رفت و آمد می کند و امنیت نداریم. اگر دیسک، 
مکمل و شرایط خوبی داشته باشم و مربی در پیست بالای سرم باشد، قطعا 

رکوردهای خوبی می زنم.
 این پرتابگر دیسک با اشاره به هزینه های زیاد دوومیدانی، بیان کرد: ماهانه 
حدود ۱۵ میلیون تومان هزینه دارم اما با پنج میلیون تومان از جیب خودم سر 
می کنم. به عنوان جایزه کسب سهمیه مسابقات جهانی می خواهند مبلغ سه 
میلیون تومان به من بدهند که پول رفت و آمدم هم نمی شود چون سه شیفت 
در روز تمرین و هزینه پرداخت می کنم. دختران زیادی هستند که می توانند بهتر 
باشند اما حامی ندارند. من هم اگر اسپانسری داشته باشم، می توانم رکوردهای 

بهتری بزنم و حتی درمسابقات جهانی برای مقام تلاش کنم.  

او افزود: خیلی دنبال حامی بودم چون از پس هزینه هایم برنمی آیم. نیشابوری 
هستم و در این شهر فولادخراسان اسپانسر خیلی از فوتبالی ها شده است اما 
هر چه پیگیری کردم، حامی من نشد. نمی دانم چرا بقیه ورزشکاران  را حمایت 

می کنند اما من را نه؟  
محروقی با بیان اینکه با وجود شرایطی که دارم همیشه در حد توان تلاش 
کرده ام، ادامه داد: برای کسب ورودی جهان بیشتر از بدنم استفاده کردم. 
در حالی که مکمل لازم دارم و هر دو هفته باید دو کیلو پروتئین مصرف کنم 
که نزدیک دو میلیون تومان می شود. از طرفی کفش های پرتابم پاره شده و 
دیسک هم ندارم. البته گفته اند دیسک می دهند اما هنوز چیزی به دست 
من نرسیده است. با وجود این شرایط، باز هم می توانم رکوردم را بزنم اما اگر 
وضعیت بهتر شود قطعا امید مدال دارم.   او در مورد وضعیت دوومیدانی زنان 
گفت: در اعزام هایی که امسال انجام شد، بیشتر ورزشکاران مرد بودند در حالی 
که زنان دیگری هم شایستگی حضور در تیم اعزامی را داشتند. در کل به زنان 
خیلی اهمیت نمی دهند. پخش زنده نداریم و همیشه می گویند دوومیدانی 
رشته ای فقیر است. اگر مردم این رشته را بشناسند و حامیان مالی زیاد شوند، 
قطعا استعدادهای بیشتری شناسایی می شوند.   محروقی به اهداف خود در 
دوومیدانی اشاره و بیان کرد: هدفم این است که سال آینده در بازی های آسیایی 
شرکت کنم و رکورد بزنم و پس از آن به مسابقات سطح بالاتری چون دایموند لیگ 
وارد شوم. از طرفی امیدوارم که سهمیه المپیک ۲۰۲۴ را کسب کنم اما در مرحله 
اول به آسیا فکر می کنم. با رکورد آسیا ۱۰ متر فاصله دارم اما از سال گذشته تا 
الان ۹ متر ارتقاء رکورد داشته ام و اگر محکم تمرین کنم و شرایط خوبی داشته 

باشم قطعا این ۱۰ متر را هم جبران می کنم.  

دختر تاریخ ساز دوومیدانی: 

کنار خیابان و در زمین خاکی تمرین می کنم 
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سخنگوی دولت گفت: نارضایتی های قابل درک درباره عدم احراز صلاحیت 
ها و وضعیت انتخابات وجود دارد اما به نظر می رسد که شور و شوق انتخاباتی در 
میان مردم در حال افزایش است و همه هم باید بخاطر آینده ایران و جایگاه آن 

در جهان پای صندوق های رای بیایند. 
علی ربیعی روز سه شنبه در نشست خبری افزود: سومین مناظره از سلسله 
مناظرات نامزدهای ریاست جمهوری نیز به پایان رسید. به لطف این مناظره 
ها در موازات دیگر برنامه های تبلیغی نامزدها، امروز تصویر نسبتاً روشن تری از 
مواضع نامزدها و رویکردهای آنها در خصوص موضوعات مختلف وجود دارد. 
هرچند هنوز نارضایتی های قابل درک از سوی شماری از مردم و جریان های 
سیاسی درباره عدم احراز صلاحیت ها وجود دارد اما با این حال به نظر میرسد 
که شور و شوق انتخاباتی در میان مردم و همه جریان ها و احزاب سیاسی در 

حال افزایش است. 
وی افزود: همزمان با این تب و تاب انتخاباتی، جریان های شناخته شده 
دیگری هم هستند که مشارکت بالای مردم در انتخابات و صحنه آرایی بدیعی 
توسط مردم، آنها را به واهمه انداخته و بر شدت فعالیت های ضد مردمی خود 
برای مایوس سازی رای دهندگان افزوده اند. من در این سخنگویی می خواهم 
بنابر بر اعتقادات دولت، مردم را به مشارکت حداکثری در پای صندوقهای رای 

دعوت کنم.
ربیعی ادامه داد: نیک می دانیم امروز عده ای در داخل کشور نگران از محدود 
کردن سبد انتخاباتی شان هستند و گلایه های شدیدی در این زمینه وجود دارد 
اما من می خواهم به ملت شریف ایران بگویم به رغم همه گلایه ها آنچه برای ما 

مهم است، ایران، آینده ایران و جایگاه ایران است. 
وی تصریح کرد: دلایل زیادی وجود دارد که  مردم را در پای صندوق های رای 
دعوت کنیم و مشاهده کنیم، باید به مردم بگوییم چرا باید مشارکت حداکثری 
داشته باشیم؟  امروز باید بدانیم که چه کسانی از این شرایط پیش آمده بیشترین 

نفع را خواهند برد.
وی گفت: نگاه کنید به کسانی که پرچمدار عدم مشارکت شده اند: نخستین 
گروه مزدبگیران فشار حداکثری به مردم و ایران هستند. آنانی که تحریم را 

تحسین می کردند و جنگ علیه ایران را تشویق میکردند.
سخنگوی دولت افزود: متاسفانه کسان دیگری هم هستند که در اوج غفلت 
در مبانی پیش گفته در این تصور هستند که هر چه بر علیه دولت در تنور 
ناامیدی بدمند محصول آن به طور مستقیم عایدی منافع سیاسی جناحی آنها 

خواهد شد.
ربیعی یادآور شد: اینکه عده ای مصلحت را نسنجیدند و درک نکرده اند باعث 
رفع مسئولیت سیاسی اجتماعی همه ایرانیان نخواهد بود، راه مشارکت بالا و 
غافلگیر کننده مردم در پای صندوق های رای می تواند همه جریانهای مخالف 

ایران را در برابر اراده شکست ناپذیر مردم تسلیم کند.
وی تاکید کرد: مردم ما با مشکلات زیاد ناشی از تحریمها، دست و پنجه نرم 
می کنند که سزاوار آن نیستند و مطالبات بر حقی دارند که تامین آن یک اولویت 
فوری و ضروری است اما دولتی قادر خواهد بود مسائل عظیمی مثل آثار تحریم، 
تورم ناشی از تحریم و محدودیت های فراقانونی بر حقوق مدنی را حل کند و 
محدودیتهای ظالمانه بین المللی را رفع کند که با مشارکت بالای مردم به قدرت 

رسیده باشد.
ربیعی افزود: در طرف دیگر، این واقعیت کتمان پذیر نیست که تنها دولتی که 

با مشارکت بالا در صندوق های رای تشکیل شده، به مردم پاسخگو خواهد بود. 
مشارکت حداکثری هیچ معنای دیگری جز این ندارد که مطالبات قانونی مردم 
مطابق با آرمان های انقلاب و حقوق مندرج در قانون اساسی تعطیل پذیر و دور 
زدنی نیست و این قویترین و رساترین پیامی است که مردم ما می توانند با حضور 

در انتخابات و نقش بر آب کردن نقشه ی بدخواهان مخابره کنند. 
اجازه نخواهیم داد عده ای روزنه های امید ما را ببندند 

وی تصریح کرد: به عنوان کسی که در ۵ دهه گذشته، همچنان به آرمان 
اصلاح و ترقی بر مبنای ارزش های انقلاب اسلامی متعهد و کوشا بوده ایم، 
می گویم که مشارکت حداکثری و تلاش برای بارور کردن بذرهای امید، تنها را 

اصلاح خردمندانه و ماندگار است.
ربیعی گفت: از صمیم قلب امیدوارم که روز جمعه یکبار دیگر ثابت کنیم که 
اجازه نخواهیم داد عده ای روزنه های امید ما را ببندند و عده ای دیگر با این 

مصیبت، سور و سات پایکوبی خود را در کنار ظالمان، علیه ایران فراهم کنند
سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که چرا دولت در مناظرات از ۸ دقیقه ای 
خود برای دفاع مقابل تهمت هایی که کاندیدهای انتخابات استفاده نکرد؟ و چه 
تهمت هایی نیاز به پاسخگویی داشت؟ گفت:  معتقدم بودیم که دو قانون است 
که براساس آن به ما اجازه می دهد به مواردی که علیه دولت گفته شده پاسخ 

دهیم. 
وی ادامه داد: همانطور که در اطلاعیه شورای اطلاع رسانی دولت آمده بود 
دولت موارد متعدد توهین، اتهام، افترا را احصا و انتظار داشت که براساس قانون 
انتخابات و همچنین ماده ۳۰ قانون اساسنامه صداوسیما فرصت پاسخگویی 
داده شود که متاسفانه تنها در ۴ مورد غیر مهم آنهم به شکل محدود و به صورت 

ضبط قبلی و کنترل شده فرصت پاسخگویی داده شد.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ادامه داد: مساله تحریم برای ما 
مهم بود و مایل بودیم نیم ساعت در مورد آن صحبت کنیم و چون عملا ایجاد 
شفافیت و معیاری برای قضاوت مردم فراهم نمی شد دولت ترجیح داد از سایر 
ظرفیت های رسانه ای دیگر استفاده کند. من در یک جزوه تقریبا ۳۰۰ صفحه 
ای همه مشکلات را تدوین کردم و دوستان من در مرکز بررسی های ریاست 
جمهوری پاسخ آنها را آماده کردند و ارسال هم کردیم که استفاده شود. البته 
فرصت ما هم انتظار داشتم قبل از مناظره ها و بعد از مناظره ها بود که داده 
نشد.   وی تاکید کرد: آنچه مشخص است تخریب، له کردن دولت و نادیده 
انگاری هشت سال و نادیده انگاری نتیجه ۲۴ میلیون رای جفا بود. بعضی ها 
هیچ حرفی نداشتند جز این که بخواهند یک طرفه دولت را بزنند. هیچ کسی با 
سلب دیگران بالا نرفته است. این اتفاقات از سوی برخی برادران گرانقدر ما رخ 
داد که هرچه بود گذشت . از مردم می خواهیم که پای صندوق ها بیایند و کمک 

کنند که بهترین تصمیم برای ایران و ایرانیان اتخاذ شود.
سخنگوی دولت درباره این سوال که هفته گذشته آقای روحانی اعلام کرد که 
اگر تصمیمات کشور پشتوانه مردمی نداشته باشند مشروعیتی ندارد. تجسم 
این مشروعیت را هم مشارکت در انتخابات دانسته است. نظرسنجی های اخیر 
اما نشان می دهد که میزان مشارکت احتمالا پایین است. آیا شما این موضوع 
را خطری برای نظام جمهوری اسلامی می دانید؟ گفت:  یک قاعده ای در 
تمام دنیا وجود دارد مبنی بر اینکه تمام تصمیم های سیاسی باید متکی بر آرای 
عمومی و تفاهم باشد. دیدگاه آقای روحانی نیز بر اساس این قاعده عمومی 

است.

وی گفت: در ایرانِ پیش از پیروزی انقلاب که اساسا، معیار و شاخصی برای 
انقلاب  پیروزی  از  اما پس  نداشت.  میزان مشروعیت مدنی وجود  سنجش 
اسلامی، امام خمینی بنیانی را بنا گذاشتند که بر اساس آن، حتی تغییر نظام 
سیاسی متکی بر آرای عمومی بود. این روند تاکنون نیز ادامه داشته و موید 

اهمیت رای و نظر مردم می باشد. 
میزان  نیز،  مختلف  انتخاب های  در  و  مختلف  مقاطع  در  افزود:  ربیعی 
مشارکت ها بنابر شرایط سیاسی، اقتصادی و اجتماعی معمولا متفاوت بوده 
است. آنچه که مهم است استمرار بنیاد »محوریت تغییرات بر اساس نظر مردم« 

است. 
نتایج  از  دقیقی  پیش بینی  ایران،  در  معمولا  داد:  ادامه  دولت  سخنگوی 
انتخابات نمی توان داشت. در برخی انتخابات سنجش های پیش از انتخابات، 
چیز دیگری را نشان داده و پای صندوق رای،  اتفاق دیگری رخ داده است. آنچه 
که مهم است، این می باشد که مردم باید با آزادی کامل و با آگاهی کامل، پای 
صندوق آرا بیایند. ملاک هم تشخیص ملت است. یعنی همه زمینه ها باید 

فراهم گردد انتخاباتی شکوهمند به عنوان ضامن مشروعیت نظام برگزار شود.
ربیعی در پاسخ به این سوال که در مناظره سوم ریاست جمهوری یکی از 
نامزدها، برجام را چک بی محلی دانسته که جواب نداده است. همچنین گفته 
که امکان تعامل با جهان وجود دارد و این دولت نتوانسته با کشورها ارتباط 
برقرار کند و عراق را هم مثال زده است. همچنین یکی دیگر از نامزدها اعلام 
کرده شما نتوانستید دولت برجام را اجرا کنید و اجرای برجام به یک دولت 
مقتدر نیاز دارد. پاسخ شما به این اظهارات چیست؟ گفت:  متاسفم که برخی 
با اظهارنظرهایشان نشان می دهند که هیچ درک درستی از روابط بین الملل 
و اقتصاد بهم پیوسته جهانی ندارند. همین کشور عراق که مثال زده بودند، به 
عنوان کشوری که دوست، همسایه و برادر ما بوده و هست و پیوستگی فرهنگی، 
سیاسی و اجتماعی زیادی با آنها داریم، موقع خرید واکسن کرونا، بدون اجازه 

آمریکا پولمان را انتقال نداد.
وی گفت: شما وقتی ماهیت تحریم ها را درک نکنید یا عامدانه آن را نادیده 
بگیرید، طبیعی است که چنین اظهارنظرهایی داشته باشید. البته به نظرم 
مشکل ما در این مناظره ها، فقط نام نبردن از تحریم نبود؛ بلکه مشکل آن است 
که برخی حتی ماهیت تحریم را نمی شناسند. آنها یا درکی از تحریم ندارند یا 
عامدانه اثرات تحریم ها را نادیده می گیرند؛ لذا این سوال پیش می آید که چطور 
می خواهید برنامه ای برای کاهش رنج مردم داشته باشید وقتی ماهیت تحریم  

را نمی شناسید.
سخنگوی دولت افزود: این داستانی که می خواهم روایت کنم، مربوط به قرون 
گذشته نیست؛ برای همین چند وقت قبل است. تا دیروز برخی برجام را لاشه 
متعفن خواندند؛  آن را در مجلس به آتش کشیدند ولی امروز برجام را دستاورد 

نظام می دانند. 
سیاست  هر  موفق  اجرای  که  است  درستی  حرف  این  داد:  ادامه  ربیعی 
خارجی، نیاز به اقتدار دارد. کاش جواب می دادند که اگر این دولت مقتدر 
نبود چگونه توانست، با وجود خروج آمریکا از برجام، آمریکای ترامپ را در جهان 
منزوی کند، طرح های خطرناک آن را در شورای امنیت سازمان ملل متحد به 
شکست بکشاند و در دادگاه های بین المللی محکوم کند و سرانجام آمریکا را به 

میز مذاکره بر اساس احترام به حقوق متقابل بازگرداند؟ 
مردم در ماه های آینده رفع تحریم و طعم مقاومت خود را می چشند

وی گفت: کاش بجای نمایش اقتدار، جواب می دادند که اگر به اقتدار ملی 
اهمیت می دهند بر چه اساسی در برابر هجمه های غیرمنصفانه و حتی بی 
رحمانه به دولت و به ویژه دیپلمات های ما در خط مقدم از فیلم سازی های 
تخیلی، اتهام زنی های بی اساس گرفته تا برافراشتن بیلبوردهای اهانت آمیز 
عده ای اقلیت افراطی، سکوت کردند و اجازه دادند که اجماع و اقتدار داخلی ما 

پیش چشم جهانیان مخدوش شود؟  
به رغم همه بی اخلاقی های  و دوازدهم  یازدهم  افزود: دولت های  ربیعی   
داخلی، مقتدرانه از حقوق مردم دفاع کرده و در مواقعی هم باید درد تیر زهرآگین 
داخلی را تحمل می کرد و هم در برابر باران تیر دشمنان خارجی سپر می گرفت. 
محصول این اقتدار را امروز نه تنها در بازگشت آمریکا به میز مذاکرات بلکه در 
توسعه بی وقفه برنامه های صلح آمیز هسته ای از جمله در نتایج تحقیق و توسعه 
ببینیم. سخنگوی دولت ادامه داد: برای اثبات این موفقیت ها اشاره به همین 
یک مورد کافی است که طبق قانون راهبردی مجلس، سازمان انرژی اتمی 
موظف شد که ۱۲۰ کیلو اورانیوم ۲۰ درصد در طول یک سال تولید کند اما از 
زمان ابلاغ آن قانون تا به امروز که حدود پنج ماه می شود، طبق آخرین خبر، 

حدود ۱۰۸ کیلو اورانیوم ۲۰ درصد تولید شده است.
وی گفت: اینکه طی کمتر از نصف زمان در نظر گرفته شده، سازمان انرژی 
اتمی به هدف تعیین شده از سوی مجلس دست یافته است و حتی در زمینه 
تولید اورانیوم ۶۰ درصد در فاصله کوتاهی که از زمان تولید می گذرد، حدود 
شش و نیم کیلوگرم اورانیوم با غنای مورد نظر تولید شده ؛ آیا اینها دلایل و 

شواهدی قوی دال بر اقتدار و توانمندی ما نیست؟
ربیعی تاکید کرد: واقعیت این است که با اقتدار نمی شود شعاری برخورد کرد. 
ما نه در حرف بلکه در عمل نشان دادیم که معنا و مصداق اقتدار چیست. باید 
توجه داشت همه جنگها دارای آسیب است و جنگ اقتصادی نیز جنگ علیه 
تمامیت زندگی مردم بود. اما مثلث حمایت مقام معظم رهبری، مقاومت مردم و 

تلاش دولت موجب شکست تحریم شد.
وی گفت: انشاالله مردم در ماه های آینده رفع تحریم و طعم مقاومت خود را 

می چشند.

سخنگوی دولت: 

مردم بخاطر آینده ایران روز جمعه پای صندوق های رای بیایند
آیا برای کناره گیری سهم می خواهند؟

معضل انصراف در جبهه اصولگرایان
اصطلاح هایی همچون نامزد »پوششی«، »روکشی« و »رویشی« عبارات به نسبت 
جدیدی است که این دوره فراگیرتر از همیشه در ادبیات انتخاباتی به کار می رود؛ 
اگرچه رواج این تعابیر در سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری بیشتر به چشم 
می آید، اما منحصر به این دوره از رقابت ها نیست و ردپای آن را می توان هرچند 

کمرنگ در گذشته نیز مشاهده کرد. 
اگر منظور از نامزد پوششی، نامزد غیراصلی و یار کمکی کاندیدای اصلی باشد، 
گفته می شود. در برخی انتخابات دهه ۶۰ و ۷۰ و نیز سال ۱۳۸۰ نیز وجود داشته 
است؛ برخی بر این باورند که در سال ۸۰ نگرانی از رقابت تک نفره رئیس جمهوری 
برای دوره دوم، باعث حضور دو تن از اعضای کابینه او )وزیر دفاع و رئیس سازمان 
تربیت بدنی( شد، هرچند جناح مقابل نیز صحنه را خالی نکرد و چند نامزد را معرفی 
کرد از جمله احمد توکلی و حسن غفوری فرد. نامزد پوششی محصول ساختارهایی 
سیاسی است که در آنها دو محور رایج در برخی نظامات دیگر، غایب هستند؛ نخست 

احزاب سیاسی و دیگری ابهام در تائید صلاحیت و حضور نهایی نامزدها.
در واقع از آنجا که نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری در کشور ما بیشتر به صفت 
فردی و مستقل از احزاب معرفی می شوند، قطعیت خاصی درباره حضور تا مرحله 
رای گیری وجود ندارد و برخی جریان ها ناگزیرند که در کنار نامزد اصلی، افرادی را به 

عنوان یارکمکی معرفی کنند.
در سوی دیگر ماجرا، آنچه در انتخابات سال ۹۶ رخ داد، نگرانی اصلاح طلبان و 
اعتدالی ها از سویه ای دیگر بود؛ کاندیداتوری معاون اول رئیس جمهوری در آن دوره، 
بیشتر برای کمک به کاندیدای اصلی در تبلیغات و مناظره هایی بود که جناح مقابل با 
بیش از یک نامزد در آن شرکت کرده بود؛ فرصت محدود تبلیغات و خارج شدن برخی 
رسانه های عمومی از حالت بی طرفی، باعث می شود برخی جناح ها، صحنه رقابت 
را عادلانه ندیده و با بیش از یک نامزد اصلی وارد این فرایند شوند. حضور محمدباقر 
قالیباف و انصراف او به نفع رقیب اصلی حسن روحانی در آن دوره، لقب پوششی 
بودن را برای او هم شامل می شد. ماجرا در انتخابات ۱۴۰۰ اما، وجوه دیگری هم 
دارد؛ در حالی که تا ساعات آخر مهلت قانونی ثبت نام، تعداد معدودی از چهره های 
سیاسی اصولگرا ثبت نام کرده بودند، با حضور علی لاریجانی در ساختمان وزارت 
کشور، معادلات بهم ریخت؛ آنگونه که به نقل از حداد عادل رئیس شورای ائتلاف 
اصولگرایان که معروف به »نیروهای انقلاب«، آمده، او در واپسین لحظات از برخی 
داوطلبان می خواهد برای کمک به نامزد اصلی وارد کارزار رقابت ها شوند و ثبت نام 
کنند. به این ترتیب بار دیگر نگرانی ناشی از فرصت محدود تبلیغات و انگیزه کمک به 
نامزد اصلی در مناظره ها، گروه های سیاسی را مجاب به استفاده از نامزد یا نامزدهای 

پوششی کرد.
بعد از مشخص شدن نتایج نهایی تائید صلاحیت ها، بیشتر تحلیلگران با گنجاندن 
۵ نامزد اصولگرا در یک طیف، ۴ نفر آنان را نامزد پوششی ابراهیم رئیسی قلمداد 
کردند؛ هرچند انتساب پوششی بودن به محسن رضایی با توجه به سابقه چندین 
بار کاندیداتوری قبلی او، چندان موجه به نظر نمی رسید. رضایی یکبار در سال ۸۴ 
نامزد شد اما در ادامه رقابت ها انصراف داد؛ او در دو نوبت دیگر یعنی سال ۸۸ و ۹۲ 
نیز حضور داشت و تا آخر در صحنه ماند و به نفع هیچ کاندیدایی اعلام انصراف نکرد.
دقت در مناظره های سه گانه این دوره از رقابت های انتخابات ریاست جمهوری 
نشان می دهد نامزدهای پوششی اصولگرا )علیرضا زاکانی، امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی و تا حدی سعید جلیلی( نقش خاصی را برعهده گرفته بودند و به نوعی 

تقسیم کار صورت گرفته بود.
به نظر می رسد این سه کاندیدا بیشتر نقش پوشش را برای نامزد اصلی برعهده 
داشتند و در کنار آن برخی وجوه دیگر را نمایندگی می کردند. زاکانی با ادبیاتی خاص 
مامور حمله های سنگین به دولت بود؛ سعید جلیلی قرار بود بار بحث های تخصصی 
سیاست خارجی و دیپلماسی را به دوش بکشد و امیرحسین قاضی زاده هاشمی 
چهره ای جوان و متمایز از دیگر نامزدها باشد تا نظر برخی اقشار رای دهنده را جلب 
کند. اگرچه در مناظره سوم با تفاوت مواضع ابراهیم رئیسی و جلیلی در مورد برجام و 
اف ای تی اف، تا حدی تقسیم نقش ها دچار مشکل شد و محسن رضایی نیز به سوی 

استقلال بیشتر از چهار کاندیدای اصولگرا حرکت کرد.
در دو سه روز گذشته اما معضلی جدید برای پوششی ها و جبهه سیاسی آنها 
بروز کرده است؛ ظاهرا برنامه آنگونه که پیش بینی شده بود، پیش نرفته و معضل 
را  چالش  این  نشانه های  است؛  داده  رخ  پوششی ها  انصراف  عنوان  با  جدیدی 
می توان در سخنان اخیر برخی چهره های مطرح اصولگرا مشاهده کرد؛ از حسین 
شریعتمداری مدیرمسئول کیهان تا حداد عادل و منوچهر متکی سخنگوی شورای 

وحدت اصولگرایان.
توصیه ها و تذکرات جدی و با لحن های مختلف نشان می دهد ظاهرا  برخی 
پوششی های اصولگرا به این راحتی حاضر به کناره گیری نیستند؛ چنانچه متکی 
گفته، یکی از این نامزدها، شرط کنار رفتن را »گرفتن مسئولیت« در دولت آینده 
مطرح کرده است. به این ترتیب »سهم خواهی و مشهوریت« دو فاکتور پنهان حضور 
نامزدهای پوششی است که به ظاهر در انتخابات پیش رو آشکار شده؛ به نظر می رسد 
در کنار ایده هایی همچون »احساس تکلیف«، »حضور در صحنه«، »کمک به نامزد 
اصلی« و ادعاهایی از این دست، فردی که حاضر می شود در نقش ضربه گیر نامزد 
اصلی از خود و اعتبارش هزینه کند، خود را محق می داند که چه در دولت آینده و چه 

دیگر عرصه ها، منصبی درخور تلاش اش مطالبه کند.
از طرفی حضور در برنامه های پربیننده ای چون مناظره و نیز تریبون های متعدد 
در رسانه ملی، زمینه مناسبی برای دیده شدن و کسب اشتهار فراهم می کند که از 
چشم پوششی ها پنهان نیست. کسب شهرت و معروفبت در کوتاه مدت و طی کردن 

شتابان پله های »چهره شدن« از دیگر انگیزه های حضور در جمع پوششی هاست.
در مجموع با وجود اخبار غیرسمی چند ساعت اخیر، مبنی بر کناره گیری یکی از ۴ 
نامزد اصولگرا به نفع کاندیدای رسمی، کلاف پیچیده انصراف ها، همچنان سردرگم 
باقی است و احتمالا تا ۲۴ ساعت پیش از رای گیری نیز ادامه داشته باشد؛ در حال 
حاضر محسن رضایی و قاضی زاده هاشمی تصریح کرده اند که قصد انصراف ندارند 

و تا آخر باقی می مانند و خبر روشنی از ستاد سعید جلیلی نیز منتشر نشده است.
باید منتظر ماند و دید پروژه نامزدهای پوششی تا کجا پیش می رود و آیا ممکن است 

تجربه انتخابات ۹۲ برای اصولگرایان تکرار شود یا خیر؟ 

کاندیدای سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: 
باید هم استراتژی مان را تغییر بدهیم و هم تاکتیک ها را تغییر 
دهیم. چندین بار گفتم که حکمرانی اقتصادی در کشور باید 
تغییر کند و دولتی روی کار بیاید که اقتصاد را بر سیاست حاکم 

کند و دوران حاکمیت سیاست بر اقتصاد پایان یابد. 
عبدالناصرهمتی در نشست خبری روزسه شنبه  خود که در 
دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران برگزار شد، طی سخنانی ضمن 
تشکر از دعوت انجمن اسلامی این دانشگاه به آغاز تحصیلات 
اقتصادی خود در این دانشکده در ۴۶ سال گذشته اشاره کرد و 
بیان داشت: امروز برای من روز مهمی است، علت اینکه کاندیدا 
شدم این است که روند امور اقتصادی کشور و شرایط اقتصادی 

سیاسی و اجتماعی مطلوب نیست.
وی با بیان اینکه من چندین بار هم گفتم که قطار توسعه از ما 
رد شده و باید خود را به آن برسانیم، گفت: ملت ایران علیرغم 
امکانات و منابعی که کشور دارد، شایسته  این شرایط نیستند. باید 
هم استراتژی مان را تغییر بدهیم و هم تاکتیک ها را تغییر دهیم. 
چندین بار گفتم که حکمرانی اقتصادی در کشور باید تغییر کند 
و دولتی روی کار بیاید که اقتصاد را بر سیاست حاکم کند و دوران 
حاکمیت سیاست بر اقتصاد پایان یابد. همتی در پاسخ به سوالی 
پیرامون مسأله برجام و اجرای آن، اظهار داشت: برجام، موضوع 
ایشان  و  است  انقلاب  رهبر  و  نظام  تایید  مورد  و  است  مهمی 
فرمودند که ما مصمم هستیم برجام اجرا شود، ما امیدواریم آمریکا 

که ابتدا از آن خارج شده به برجام برگردد. اگر برجام در این دولت 
اجرایی شد که مهم است، دولت هم تلاش خود را دارد که این 
مساله حل شود و امیدواریم که در همین دولت هم حل شود. 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری ادامه داد: اما اگر اینطور 
نشد در دولت من حتما حل این مسأله را دنبال خواهم کرد. 
مشکل ما تعامل با دنیا است من این را در مناظره ها هم گفتم، 
هیچ کشوری به توسعه نرسیده مگر با تعامل با دنیا. در اقتصاد 
بسته و با تهاتر که نمی شود کشور را اداره کرد. برای جلوگیری از 
فروپاشی اقتصاد، من در بانک مرکزی هم محکم ایستادم و پیچ 
خطرناک فشار حداکثری را رد کردیم اما اگر فکر می کنند که با 
این روش خنثی سازی تحریم، توسعه تحقق پیدا می کند که این 
امکان پذیر نیست. به همین خاطر ما نیاز داریم که در تعامل با دنیا 
باشیم و به همین دلیل شعار تعامل از خانه تا جهان را انتخاب 
آن  اندازه علیه  این  افزود: همین مسأله FATF که  کردم. وی 
سیاه نمایی کردند، مسأله عجیبی نیست؛ تنها بحث مبارزه با 
پولشویی و قاچاق است، خب ما که با این ها مخالف هستیم چرا 
آن را تصویب نمی کنیم. حسرت همکاران من در سیستم بانکی 

این است که بتوانند بدون مشکل با دنیا ارتباط برقرار کنند.
همه درباره FATF نظر می دهند جز رییس بانک مرکزی 

 همتی در پاسخ به سوال خبرنگار ایلنا درخصوص تصویب 
FATF و معطل ماندن آن در مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
گفت: من قبلًا هم بارها گفته ام که تخصصی ترین فردی که باید 

درخصوص موضوع FATF نظر بدهد، رئیس کل بانک مرکزی 
است اما تقریبا همه درباره آن نظر می دهند جز رییس بانک 
مرکزی، این موضوع یک مسأله بانکی مهم است. اگر ما عضو 
این کنوانسیون بودیم، قطعاً نگاه بانک های جهان برای همکاری 
نسبت به ما متفاوت از امروز می بود. وقتی ۲۰۰ کشور عضو این 
سازوکار هستند نمی شود که فقط ما و یک کشور عضو نیستیم و 

به همین خاطر دچار مشکلات متعدد هستیم.
انتخاب  پیرامون  ایلنا،  دیگر خبرنگار  به سوال  پاسخ  در  وی 
و  نخبگان  از  کرد  خواهم  تلاش  من  گفت:  کابینه  اعضای 
شایستگان در میان اصلاح طلبان و چهره های دانشگاهی در 
کابینه کمک بگیرم. اینکه اکنون اسمی نمی برم به دلیل این است 
که نمی خواهم روند دموکراتیک انتخاب کابینه نقض شوند. روش 
کار من این نخواهد بود که دو نفر بیایند به اتاق من و تصمیم گرفته 
شود که فلانی برود فلان جا. حتماً براساس کاربلد بودن انتخاب 
خواهند شد تا بتوانند به درد مردم بخورند و به مردم خدمت کنند.
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری، در رابطه با مسأله اصلاح 
بودجه و مشکلات بودجه ای کشور بیان کرد: بودجه مهمترین 
مسأله ای است که در کشور داریم و اینکه طی پنج دهه اخیر 
برمی گردد.  بودجه  به همین  را داریم  تورم ۲۰ درصد  متوسط 
رهبری انقلاب دو سال قبل به دولت و مجلس اشاره کردند برای 
اصلاح ساختار بودجه و ارقامی که بدون حساب و کتاب خرج 
می شود. اما دولت و مجلس به این سخن به درستی عمل نکردند. 

در همین بودجه امسال علیرغم تاکید رهبری ۷۰ درصد توسط 
دولت و ۳۰ درصد توسط مجلس اضافه شده است این یعنی 
افزایش ۱۰۰ درصدی نسبت به پارسال در شرایطی که درآمد ما 
۱۰ درصد هم افزایش پیدا نکرده است. وی در پاسخ به این سوال 
که از حجاب اختیاری حمایت می کنید، گفت: حجاب در کشور 
ما قانون است من به عنوان رئیس جمهور براساس سوگندی که 
می خورم باید به اجرای قانون اساسی پایبند باشم. زنان کشور 
اعتقاد و باورهای عمیق دارند و نباید در زندگی خصوصی مردم و 
نحوه رفتار آنها دخالت کنیم. باور داریم تشخیص زنان از ما خیلی 
بهتر است. به چه مجوزی این اس ام اس ها را می دهند و فقط 
استرس بی خود به مردم وارد می کنند. چرا داخل ماشین مردم 
تجسس می شوند و اصلا چرا نگاه می کنید. با روان و اعصاب 
زنان و دختران و جوانان بازی نکنید. حرمت حجاب را همه رعایت 
می کنند اما اینکه بگوییم چه کسی بهتر تشخیص می دهد را 
افزایش  برای  این پرسش که  به  قبول ندارم.  همتی در پاسخ 
پهنای باند اینترنت چه برنامه ای دارد، گفت: بخش هایی مثل 
اینستاگرام تبدیل به فضای کاری شده است. فضای مجازی تبلور 
فضای حقیقی ماست. باید فضای حقیقی جامعه را درست کنیم. 
نباید محدودیت و فیلترینگ ایجاد کنیم. همه دارند از فیلترشکن 
استفاده می کنند سوال این است که پول فروش آن به جیب چه 

کسی می رود؟ چه کسانی از این وضع نفع می برند؟
ما  مگر  داد:  ادامه  جمهوری  ریاست  انتخابات  کاندیدای 

می خواهیم مردم را اذیت کنیم؟ این چه کاری است که به مردم 
بگوییم می توانی به یوتیوب، توییتر یا تلگرام بروی اما نمی شود 
راحت این کار بکنی، باید اذیت شوی! من به آقای رئیسی گفتم 
شما وارد توییتر شدید اجازه دهید توییتر رفع فیلتر شود و مردم 

راحت توییت های شما را بخوانند اما دستوری ندادند.
وی خاطرنشان کرد: طبیعی است که دوستانی ۲ الی ۳ سال 
است تبلیغ می کنند و هر روز تیتر اول تلویزیون هست و هر روز از 
اقدامات خود برای اصلاح امور تبلیغ می کنند و طبیعی است که 

مردم حس کنند انتخابات از قبل تعیین شده است.
رئیس کل بانک مرکزی درخصوص ائتلاف با مهرعلیزاده گفت: 
صحبتی با ایشان نداشتم و ملاقاتی هم با ایشان نداشتم، از همان 
ابتدا گفتم یک اقتصاد دان باید مسئولیت کشور را برعهده گیرد 
این دلیل من برای حضور است ،محکم ایستادم، تا سرنوشت 
انتخابات را به سمتی ببرم که یک فرد با بینش اقتصادی کشور 
را به سمت توسعه پایدار سوق دهد. خوشحال می شوم آقای 
مهرعلیزاده به من کمک کند تا به تعهدات عمل کنم. ابتدا گفتم 
مستقل وارد شده ام من گفتمان صدای سوم وصدای بی قدرتان 
هستم. می خواهم با مردم پیمان ببندم، در ستاد های من بخشی 
عظیمی از اصلاح طلبان حضور دارند. خوشحال می شم جبهه 
اصلاحات حمایت و کمک کند. من مسیر خودم را خواهم رفت 
و محکم ایستاده ام هرکه حمایت کند، کمک به آینده اقتصاد و 

توسعه کشور کرده است. 

عبدالناصرهمتی :

باید به دوران حاکمیت سیاست بر اقتصاد پایان یابد
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پیش به سوی فردایی روشن
آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر 132 بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های این استان بستری هستند 
که حال 28 نفرشان وخیم است. به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره 
به آخرین وضعیت کووید۱۹ در قم، افزود: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و پنجم خردادماه جاری، 37 بیمار با علائم ابتلا به 
کرونا در بیمارستان های این شهر پذیرش و 33 نفرشان بستری شدند.وی اضافه کرد: 3۴ نفر از بیماران مبتلا به کرونا که در 
هفته های گذشته در بیمارستان بستری شده بودند نیز با بهبودی ترخیص شدند.به گفته وی، در ۲۴ ساعت منتهی به بیست 
و پنجم خردادماه ۱۴۰۰، فوتی ناشی از ابتلا به کرونا در قم گزارش نشده است.قدیر گفت: در این مدت، ۵8۵ تست کرونا از 

شهروندان قمی گرفته شده که جواب 1٠۵ مورد مثبت بوده است.

زاکانی :نگفتم تا آخر در رقابت ها می مانم
 نامزد انتخابات ریاست جمهوری با اشاره به اینکه رویکر ما ۵ نامزد، یکی است، گفت: پس باید تصمیمی بگیریم که به مصلحت 
مردم باشد از این رو اگر کسی از ما ۵ نفر مردم را به خودش دعوت کنند، گناه بزرگی کرده است.علیرضا زاکانی اضافه کرد: ما ۵ نفر 
به عنوان آدم عاقل و بالغِ انقلابی باید با یکدیگر صحبت کنیم و براساس منطق به این نتیجه برسیم چطور جبهه انقلاب می تواند 
پیروز شود. این همان چیزی است که باید بر مدار آن حرکت کرد.زاکانی با اشاره به اینکه من نگفتم تا آخر در رقابت ها می مانم، 
اظهار داشت: ما تجربه تاریخی داریم، باید فرد اصلح انتخاب شود و براساس آن حرکت کنیم. من برای کسی تعیین تکلیف نکردم 

بلکه برای خودم تعیین تکلیف کردم.
 

کواکبیان: دلایل رد صلاحیتم را منتشر کنید
 دبیرکل حزب مردم سالاری از شورای نگهبان خواست دلایل رد صلاحیتش را مستند به سیاست های کلی ابلاغی انتخاباتی 
منتشر کند تا آگاهی مردم نسبت به رفتار عادلانه آن شورا افزایش یابد. »مصطفی کواکبیان« دبیرکل حزب مردم سالاری در حساب 
شخصی خود در توییتر نوشت: »ان الله یدافع عن الذین آمنو؛ از شورای نگهبان می خواهم مستند به بند ۱۱-۲ سیاست های کلی 
ابلاغی انتخاباتی )مبنی بر وظیفه پاسخگویی( دلایل عدم صلاحیتم را )اعم از شرایط قانونی، مستندات سیاسی، اخلاقی، مالی 

و...( منتشر سازد تا در مقایسه با ۷ نامزد تایید شده، آگاهی مردم نسبت به رفتار عادلانه آن شورا افزایش یابد.«

 محسنی اژه ای: ریاست من در قوه قضائیه شایعه است
غلامحسین محسنی اژه ای در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه شایعاتی در خصوص حضور شما در قوه قضاییه به عنوان 
رئیس وجود دارد آیا آن را تایید می کنید گفت: همه این ها شایعات است. غلامحسین محسنی اژه ای معاون اول قوه قضاییه در 
حاشیه نشست کارآموزان وکالت و در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه پس از موفقیت آقای رئیسی در ریاست 

جمهوری آیا شما در قوه قضاییه می مانید یا به دولت می روید گفت: در قوه قضاییه باقی خواهم ماند.

 تکذیب استعفای دسته جمعی بدنه حزب اتحاد ملت
سخنگوی حزب اتحاد ملت خبر استعفای دسته جمعی برخی از اعضای این حزب را تکذیب کرد. حسین نورانی نژاد در گفت 
و گو با ایسنا، استعفای دسته جمعی بدنه حزب اتحاد ملت را تکذیب کرد.خبر استعفای برخی از اعضای حزب اتحاد ملت در 
پی اعلام دوشنبه  شب گذشته جبهه اصلاحات ایران مبنی بر عدم حمایت از کاندیدایی در انتخابات ریاست جمهوری پیش 

رو مطرح شد. 

 آیت الله اعرافی: هیچ برنامه ای برای ورود به قوه قضاییه ندارم 
آیت الله اعرافی نامزد انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان با اشاره به شایعاتی مبنی بر اینکه وی رئیس قوه قضائیه خواهد شد 
در ادامه گفت: موضوع ریاست بنده بر قوه قضائیه را تکذیب می کنم. من در هرجایی که رفتم اعلام کرده ام که هیچ اتفاقی قرار 

نیست در این باره برای من رخ دهد. 

عضو جبهه پایداری: بمب خبری در راه است! 
 یک عضو جهبه پایداری از انصراف تعدادی از نامزد های مهم به نفع ابراهیم رئیسی خبر داد. قاسم روانبخش عضو جهبه پایداری 
در توئیتی نوشت: بمب خبری در راه است انصراف تعدادی از نامزد های مهم به نفع ابراهیم رئیسی منتظر بمانید. این توئیت با 

هشتگ های ما منتظر انتخاباتیم، زاکانی و مردم میدان منتشر شده است.

مهاجری: توصیه می کنم آقای کدخدایی استعفا دهد 
 محمد مهاجری فعال رسانه ای اصولگرا با اشاره رد صلاحیت های شورای نگهبان و بیانیه لاریجانی، تاکید کرد: برادرانه به 
کدخدایی توصیه می کنم اگر واقعاً فکر می کند روش شورای نگهبان نادرست و ناعادلانه بوده و به گفته لاریجانی منطبق بر قانون 

و بیانات رهبری نیست، استعفا دهد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

»کوو برکت« در راه قم
روال عادی واکسیناسیون از سر گرفته می شود 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم از بازگشت استان به روال 
عادی واکسیناسیون کووید۱۹ از هفته آینده و بر اساس تأمین دُز دوم 
واکسن های وارداتی و همچنین توزیع قریب الوقوع واکسن ملی خبر داد. 
  سیامک محبی با اشاره به مشکلاتی که برای واردات واکسن های 
خارجی به کشور در هفته های اخیر پیش آمده بود بیان کرد: خوشبختانه 
دُز دوم برخی واکسن های مورد نیاز به دست ما رسیده است و برخی دیگر 

نیز به زودی توزیع خواهد شد.
ابراز خرسندی از اعلام اخیر وزیر بهداشت، درمان و آموزش  با  وی 
پزشکی درباره کسب مجوّز واکسن ایرانی کوو برکت خاطر نشان کرد: 
امیدواریم توزیع قریب الوقوع واکسن ملی در همه استان های کشور و 
بویژه در استان قم سبب ترغیب بیشتر هموطنان و افراد اولویت دار به 
واکسیناسیون باشد. رئیس مرکز بهداشت استان قم همچنین افزود: در 
روزهای اخیر، واکسیناسیون کرونا در استان قم کاهش داشت، اما هیچ 
گاه به صفر نرسید. محبی درباره ۴ نوع واکسن وارداتی افزود: واکسن 
بهارات هندوستان تنها در یک نوبت به استان قم تخصیص یافت که همان 
تعداد دُز در دو نوبت به افراد فراخوان شده اولویت دار تزریق شد. وی ادامه 
داد: واکسن آسترازنکا کُره جنوبی هم در حالی به برخی هم استانی های 
بیش از ۷۰ سال تزریق شد که ذخیره ای از آن را در استان برای تزریق 
دُز دوم نگهداری کردیم تا واکسیناسیون دُز دوم آن طبق زمان بندی سه 
ماهه برای این افراد انجام شود، بنابراین نگرانی خاصی درباره واکسن کُره 

ای وجود ندارد.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم اضافه کرد: بیشتر مشکلات 
اخیر درباره کمبود دُز دوم واکسن های اسپوتنیک روسی و سینوفارم 
چینی بود، بویژه آن که دُز دوم واکسن اسپوتنیک دقیقا مشابه دُز اول 
نیست و باید از کشور روسیه وارد می شد که خوشبختانه در دو روز گذشته، 
یک هزار و ۷۰ دُز از این واکسن مربوط به تزریق دوم وارد استان شده است 

و آماده تزریق آن به افرادی که دُز اول را دریافت کرده اند هستیم.
محبی درباره واکسن سینوفازم نیز گفت: طبق شیوه نامه مربوط به این 
واکسن، دُز دوم باید در فاصله ۴ تا ۶ هفته پس از دُز نخست تزریق شود 
و از آن جا که فعلا حدود ۴ هفته از تزریق دز نخست این واکسن به افراد 
فراخوان شده در استان گذشته است، بنابراین فعلا مشکلی وجود ندارد، 
بویژه آن که واردات جدید این واکسن نیز انجام شده و به زودی محموله 

های جدیدی از آن در استان ها و از جمله استان قم توزیع خواهد شد.
وی با تصریح بر عدم اقبال برخی از هم استانی ها به تزریق واکسن های 
وارداتی ابراز امیدواری کرد با توزیع قریب الوقوع واکسن ایرانی، استقبال 
افراد فراخوان شده اولویت دار به انجام واکسیناسیون در استان بیشتر 
شود. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم در سخنان خود پایان 
اذعان کرد: إن شاء الله واکسیناسیون کووید۱۹ در استان از هفته آینده 
به روال عادی خود باز خواهد گشت تا نگرانی ها در این موضوع به حداقل 
برسد و بتوانیم گروه های سنّی دیگری را هم برای انجام واکسیناسیون 

فراخوان کنیم.

شهردار قم بر لزوم استفاده از تمامی ظرفیت های مجموعه شهرداری برای 
برگزاری با شکوه انتخابات پیش رو با حفظ اصل بی طرفی و عدم هرگونه حمایت 

از نامزد یا ائتلاف خاص تأکید کرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در آستانه سیزدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری که همزمان با ششمین دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر قم و 
انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری در استان قم برگزار خواهد شد، 
با تأکید بر لزوم تلاش در جهت دعوت شهروندان برای حضور پرشور و مشارکت 
فعال در انتخابات، بر بسیج تمامی ظرفیت های شهرداری قم بدون هیچ گونه 

جهت گیری سیاسی و حمایت از نامزد یا ائتلاف خاص تأکید کرد.
شهردار قم انتخابات را از اصلی ترین برکات نظام مقدس جمهوری اسلامی و 
تعیین کننده راه و مسیر پیشرفت و آبادانی کشور دانست و افزود: با حضور ملت 
شریف ایران اسلامی در پای صندوق های رأی، هم مشروعیت نظام تقویت شده و 

هم سرنوشت کشور به دست مردم و با انتخاب آنان رقم خواهد خورد.
سقائیان نژاد اهمیت انتخابات شوراهای اسلامی شهر را یادآور شد و ادامه داد: 
شوراهای اسلامی شهر در حقیقت حلقه واسط ارتباط شهروندان و حضور آنان 
در عرصه مدیریت شهری است و از طریق شوراهاست که شهروندان یک شهر 

می توانند در سطحی وسیع در امور شهر خود تاثیرگذار باشند.
شهردار قم، شورای اسلامی شهر را نهادی تخصصی و اثرگذار در امور شهری 
دانست و اذعان داشت: انتخاب اعضای شوراهای اسلامی شهر می بایست بر 

اساس تخصص و تجارب نامزدهای انتخابات انجام پذیرد تا یک شورای متخصص 
و حرفه ای ایجاد و با رویکرد همکاری و تعامل سازنده شورا و شهرداری، مسیر 

توسعه، عمران، آبادانی و تحول در شهر هموار شود.
وی با اعلام آمادگی کامل مجموعه شهرداری قم برای ارائه خدمات در راستای 
افزایش مشارکت همگانی حضور در انتخابات گفت: از ابتدای برنامه ریزی های 
انتخاباتی در مجموعه مدیریت استان، شهرداری قم همراه با ستاد انتخابات 
کمیته  جمله  از  ستاد  این  مختلف  کمیته های  در  فعال  عضویت  و  استان 
اطلاع رسانی و تبلیغات و کمیته پشتیبانی وظایف و مأموریت های محول شده را 

به پیش برده و با تمام توان اجرا نموده است.
سقائیان نژاد همچنین استفاده کامل از تمامی ظرفیت های مجموعه شهرداری 
در حوزه ستاد، مناطق هشتگانه و سازمان های تابعه برای برگزاری بهتر و باشکوه تر 
انتخابات را مورد تأکید قرار داد و افزود: پیش بینی های لازم برای خدمات رسانی 
در روز انتخابات و در شعب اخذ رأی و پشتیبانی های لازم در حوزه های مختلف با 

هماهنگی ستاد انتخابات استان توسط شهرداری قم انجام شده است.
وی در پایان بار دیگر لزوم مشارکت فعال و پویا شهروندان و حضور در انتخابات 
را از وظایف و حق جمهوری اسلامی بر ملت دانست و گفت: با یاری خداوند 
همچون انتخابات گذشته، شاهد حضوری حداکثری در انتخابات خواهیم بود 
که ثمره ی آن انتخاب افراد کارآمد و خدمتگزار برای شهر و ایران اسلامی مان 

خواهد بود.

شهردار قم تأکیدکرد:

 استفاده از تمام ظرفیت ها برای برگزاری با شکوه انتخابات


